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روزنامه صبح ایران

اصلاح طلبان؛ شورای عالی سیاستگذاری یا پارلمان اصلاحات

 ساختاری برای پایان دادن
 به اختلافات درون جناحی

عالی  شورای  درباره  گرفته  شکل  بحث های   
سیاستگذاری اصلاح طلبان و انتقادات صورت گرفته در 
کنار مباحث مرتبط با ساختاری با نام پارلمان اصلاحات 
فضای  است  مدت ها  که  هستند  موضوعاتی  جمله  از 
داخلی و بدنه اصلاح طلبان را درگیر و مانع شکل گیری 

ساختاری منسجم شده است.شورای عالی سیاستگذاری 
اصلاح طلبان که ماه گذشته سومین دور فعالیت خود را پس 
از دیدار با سید محمد خاتمی آغاز کرد، در دو دوره گذشته 
خود به عنوان نهادی مرجع، وظیفه سیاستگذاری و بازوی 

اجرایی اصلاح طلبان را برای ورود به انتخابات ...

حجت الاسلام اکرمی:

 حرف های انحرافی درباره روحانی برای ردگم کردن است

علی تاجرنیا :

اعتماد مردم آسیب جدی دیده است

ماموریت لاریجانی به عارف 

دولت درخواستی از مراجع تقلید برای مذاکره با آمریکا نداشته است

تکذیب ادعای 
کریمی قدوسی 

* هیچ نماینده ای از سوی دولت با مراجع تقلید دیدار نداشته است
* نماینده مشهد باید پاسخگوی ادعاهای بی اساس خود در محاکم قضایی باشد
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ظرفیت پذیرش دانشجوی علوم پزشکی 
دانشگاه آزاد تغییر نمی کند

عزت الله ضرغامی، رئیس پیشـین سـازمان صداوسیما درباره 
علت هشـدار اخیـر رهبری دربـاره تشـکیل نهاد های مـوازی با 
دولـت می گویـد: برخی نهاد ها حتـی آن هایی که زیر نظر ایشـان 
فعالیـت می کردند، درخواسـت داشـتند کـه آنان مدیریـت امور 
را بـه جـای دولت برعهـده گیرند که رهبـری مخالفـت کردند. او 
می گویـد منتقد عملکـرد قوه قضاییه اسـت و وضعیـت زندان ها 
را نامناسـب می داند. مشـروح گفت و گو را در صفحه 7 بخوانید....

معاون امور عمرانی استانداری قم با بیان اینکه جانمایی پایگاه های سلامت در سطح شهر 
مناسب نیست، گفت: شهرداری درانجام طرح های محلات هدف، در طرح ملی بازآفرینی، 
پایگاه هایی برای سلامت و بهداشت مردم طراحی و جانمایی نماید تا مشکلات موجود رفع 
شود.محسن بهشتی روز یکشنبه در چهارمین جلسه ستاد بازآفرینی شهری پایدار قم، افزود: 
در این راستا ساختمان های کنونی یا استیجاری هستند و یا طراحی های مسکونی دارد که 
مانع ارائه مناسب خدمات بهداشتی و سلامتی به مردم است.وی پیشنهاد کرد که ساختمانی 
در خیابان ایستگاه در محدوده راه آهن و حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه)س( برای ارائه 
خدمات بهداشتی و سلامتی به شهروندان و زائران تملک شود، زیرا املاک این منطقه ارزان 

قیمت تر است و می توان به زائران نیز خدمات ارائه داد....

فرماندار قم گفت: مجتمع دامشهر قم مجموعه دامی می باشد و با توجه به این که سکونت خانواده ها در 
این منطقه قانونی نیست، سازمان جهاد کشاورزی به عنوان متولی امر باید به این مساله رسیدگی نماید. رضا 
سیار افزود: در دهه 70، دامداری های استان قم در کنار واحدهای مسکونی بود و برای ساماندهی این واحدها، 
طرح انتقال دام به خارج از شهر و ایجاد منطقه دامشهر در جاده قم - جعفریه مصوب شد. وی اضافه کرد: 
اعتبار قابل توجهی برای این امر اختصاص یافت و زیرساخت های این منطقه اصلاح شد تا جداسازی بین 
زندگی انسان از محل پرورش دام محقق شود. وی تصریح کرد: اگر خانواده ها در این منطقه مقیم شوند، اصل 
هدف ایجاد مجتمع دامشهر زیر سوال می رود؛ متولیان امر نباید اجازه دهند این منطقه دامی، محلی برای 
سکونت انسان شود. سیار با بیان این که سکونت کارگر و خانواده در دامشهر پیش بینی نشده است، بیان کرد: 

در سال های گذشته به تدریج اتباع بیگانه در این منطقه ساکن شدند و...

معـاون اول رییـس جمهوری با اشـاره به اینکه در شـرایط امروز 
نیازمنـد مدیـران شـجاع و ریسـک پذیر هسـتیم، گفـت: برخی 
فکـر می کنند مـا خودکار به دسـت باید بـه دنبال عـزل مدیرانی 
باشـیم که ریسـک پذیر نیسـتند، در حالی که تا این لحظـه اجازه 
برکناری منشـی خـود را هم پیدا نکردم.اسـحاق جهانگیـری روز 
یکشـنبه در مراسـم بیسـت و دومین سـالروز ملی صادرات که در 

مرکـز همایش هـای صدا و سـیما با حضور جمعـی از...

عزت الله ضرغامی:

روحانی آرایش تیم 
و مدیرانش را عوض کند 

معاون امور عمرانی استانداری قم:

جانمایی پایگاه های سلامت درقم 
مناسب نیست

فرماندارقم: 

سکونت در منطقه دامشهر 
قانونی نیست

معاون اول رییس جمهوری:

نیازمند مدیران شجاع 
و ریسک پذیر هستیم 
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وزیر بهداشت آب پاکی را روی دست دانشگاه آزاد ریخت

8

رئیس سازمان حج و زیارت گفت : مردم به هیچ وجه فریب کسانی که ادعا می کنند 
ما روادید سریع برایتان می گیریم نخورند و هزینه اضافی پرداخت نکنند.

حمید محمدی افزود: با توجه به اینکه فقط ۹ روز تا اربعین باقیمانده است، تا ساعت ۱۰ 
صبح امروز ۱ میلیون و ۴۲۰ هزار نفر در سامانه سماح ثبت نام کرده اند که استقبال نسبت 
به سال گذشته بسیار گسترده تر بوده است به طور مثال در استان تهران انجان ثبت نام ۲ و 
نیم برابر بیش از سال پیش بوده است.وی گفت: در این روز های پایانی تا اربعین که بسیاری از 
زائران، مقدماتی ازجمله خرید بلیت هواپیما برای این سفر فراهم کرده اند برای اینکه به موقع 
روادیدشان صادر شود حتماً به دفاتر زیارتی مجاز که اسامی شان در سایت ها و کانال های 
اطلاع رسانی منتشر شده است مراجعه کنند.کسانی که دسترسی به اینترنت دارند می توانند 
مستقیماً با مراجعه به سامانه سماح و ثبت اطلاعاتشان اولین گام برای صدور روادید را بردارند 
و بلافاصله می توانند در همان سامانه، نزدیکترین دفتر زیارتی را انتخاب کنند تا مدارک شان 
را به آنجا تحویل دهند.وی گفت: ثبت نام کنندگانی که به صورت انفرادی یا برای یک گروه 
اقدام به ثبت نام می کنند توجه داشته باشند که پس از ثبت اولیه اطلاعات شان در سامانه 
سماح بلافاصله باید پیامکی برایشان ارسال شود که این پیامک به معنای آن است که فرآیند 
صدور روادید آغاز شده است و دریافت نکردن این پیامک به منزله آن است که ممکن است 

در دفاتر غیرمجاز ثبت نام کرده باشند.

فرمانده نیروی انتظامی گفت :زائران مدارک را قبل از حضور در پایانه مرزی 
همراه داشته باشند؛ هیچگونه ویزا و گذرنامه ای در مرز ها صادر نمی شود.

و  علمی  مراکز  با  پلیس  تعاملی  نشست  حاشیه  در  اشتری  حسین  سردار 
دانشگاهی، اظهار داشت: تردد در مرز ها با سهولت انجام می شود و خوشبختانه مردم 
همکاری خوبی با پلیس دارند.وی با بیان اینکه تاکنون هیچگونه مشکل امنیتی 
گزارش نشده است، تصریح کرد: توصیه من به زائران این است که مدارک را قبل 
از حضور در پایانه مرزی همراه داشته باشند؛ چراکه هیچگونه ویزا و گذرنامه ای در 

مرز ها صادر نمی شود.
عالی ترین مقام انتظامی کشور تأکید کرد: پارکینگ های مناسبی در مرز ها برای 
پارک خودرو ها تهیه شده است و از زائران می خواهیم به توصیه های پلیس درباره 

استفاده از وسایل نقلیه شخصی توجه جدی داشته باشند.
سردار اشتری یاداور شد: تعدادی از افراد که اقدام به صدور ویزا جعلی کرده 
بودند، دستگیر شدند و از مردم هم می خواهیم روادید و گذرنامه خود را از مراکز 
معتبر اعلام شده تهیه کنند.فرمانده ناجا تصریح کرد: امیدواریم امسال نیز مانند 
سال های گذشته مشکل خاصی نداشته باشیم و این کنگره عظیم اربعین حسینی 

باشکوه برگزار شود.

رئیس سازمان حج و زیارت:

مردم فریب تبلیغات دریافت سریع 
روادید را نخورند

فرمانده نیروی انتظامی:

زائران قبل از عزیمت به مرز
ویزا و گذرنامه تهیه کنند
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»شیپورچی جنگ« 
در منطقه به دنبال چیست

سفر منطقه ای جان بولتون مشاور امنیت ملی آمریکا از 
روز شنبه این هفته آغاز شد؛ مقصد کشورهای جنوب قفقاز 
است و در کنار آن سری هم به روسیه خواهد زد.براساس 
گزارش های منابع رسمی در منطقه، او قرار است ضمن 

دیدار از باکو ، ایروان و تفلیس، درمسکو با دستیار پوتین و نیز دبیر شورای امنیت ملی 
و همچنین وزیر خارجه روسیه ملاقات کند. بولتون در این سفر ، فرستاده ترامپ به 
منطقه محسوب می شود؛ مردی تندرو و تندخو و از جمله شخصیت هایی که مدام در 
شیپور جنگ می دمد؛ سال 2003 برای حمله و تجاوز نظامی به عراق و حالا برای آماده 
سازی یک تجاوز نظامی به ایران؛ اگرچه دیگر مانند قبل صدای برآمده از شیپورهای او 
از قدرت کافی برخوردار نیست. درباره اهداف سفر بولتن به منطقه ای در شمال اراضی 
ایران ، نظرات متفاوتی وجود دارد، بطوری که برخی منابع گفته اند هدف اصلی این سفر 
'بحران سوریه ' و فشار به روس ها برای کنار گذاشتن ایران از پرونده سوریه است. این 
کارشناسان تصورشان این است که بولتون برای یارگیری در حوزه تحت نفوذ روس ها 
وارد منطقه قفقاز شده و امیدوار است که با فشار بر روس ها بتواند زمینه های اخراج ایرانی 
ها از سوریه را محقق سازد، آنگونه که اسرائیلی ها می خواهند و درعین حال زورشان نمی 
رسد. برخی دیگر اما اعتقاد دارند بولتون در چارچوب پرونده بحران قره باغ کوهستانی به 
این سفر آمده است، چنانچه پایگاه خبری حقین جمهوری آذربایجان در نگاهی به سفر 
قریب الوقوع بولتون به قفقاز جنوبی، از امیدهای باکو به فعالتر شدن آمریکا به عنوان یکی 
از اعضای گروه مینسک )گروه میانجی سازمان امنیت و همکاری اروپا( در حل مناقشه 
قره باغ نوشته است. الکسی خلوپوتوف کارشناس نظامی روس هم درباره سفر بولتون ، 
موضوع قره باغ را مورد اشاره قرار می دهد و معتقد است تلاش های اخیر جهت دستیابی 
به توافقنامه ای برای حل مناقشه با مشارکت باکو ، ایروان و مسکو ، واشنگتن را به صرافت 
انداخته است تا از قافله در حوزه قفقاز عقب نماند. برخی رهبران آمریکایی معقتدند 
واشنگتن که به شدت در خاورمیانه و آسیای دور درگیر شده، به میزان زیادی از روند 
اوضاع در قفقاز و حوزه خزر غافل شده است، بویژه با تحقق گشوده شدن دالان شمال به 
جنوب و نقش آن در شکل دهی به اقتصاد و تجارت جدید در منطقه، سر آمریکایی ها بی 
کلاه خواهد ماند و روس ها یکه تازی خواهند کرد. از همین رو، این برداشت را هم نمی 
توان نادیده گرفت که آمریکا نمی تواند به گستره قفقاز جنوبی که آنکارا ، مسکو و تهران 
به آن نظر دارند، بی تفاوت بماند. اگرچه منابع خبری، به جز گمانه های فوق، از احتمال 
تلاش بولتون برای مقدمه سازی جهت دیدار آتی ترامپ و پوتین هم سخن گفته اند، اما، 
یکی از اهداف سفر این شیپورچی جنگ می بایست مساله تحریم های دولت آمریکا علیه 
ایران باشد. او تلاش خواهد کرد شانس خود را در بستن دروازه های شمالی ایران بیازماید، 
اما قطعا به نکات فنی زیادی توجه نکرده است. اول اینکه، اهمیت همکاری های منطقه ای 
در حوزه خزر و بویژه قفقاز امری است غیر قابل انکار ، آن هم بدون ایران و در عین حال 
این را هم نباید فراموش کنیم که کریدور شمال - جنوب نقش مهمی در تجارت آینده 
در منطقه اوراسیا خواهد داشت.دوم اینکه جمهوری گرجستان اگرچه دارای روابطی ویژه 
با واشنگتن در چارچوب ناتو می باشد، اما تفلیس بیش از هر چیز بر پیوستن به اتحادیه 
اروپا متمرکز است؛ اروپایی که حالا به دنبال ساز و کارهای مالی ویژه برای دور زدن تحریم 
های آمریکا علیه ایران است. دولت های منطقه درخصوص حل مسائل منطقه ای هم 
به اندازه کافی تجربه از همکاری ها و ابتکارات واشنگتن دارند و جواب نگرفته اند، حتی 
در قالب گروه میانجی مینسک که رهبری آن را آمریکا به همراه فرانسه و روسیه برعهده 
داشته است.اما نکته مهم دیگری که از نگاه آمریکایی ها و فرستاده شان به قفقاز دور مانده 
، موقعیت ژئوپلتیکی ایران است، همانطور که رویدادها و حوادث یک دهه اخیر ثابت کرد 
ایران نه تنها مرکز ثقل منطقه خاورمیانه بلکه منطقه ای فراتر از غرب آسیا شامل آسیای 
مرکزی و قفقاز است. طی این سال ها ایران اصلی ترین سد راه افراط گرایان خاورمیانه 
به قفقاز و قطع پیوستگی این جریان ها در سراسر منطقه بوده است، این نیز قابل انکار 
نیست. هم روس ها و هم جمهوری آذربایجان خوب می دانند که در سال 2014 گروه 
تروریستی داعش فلش های حرکتش را به کدام سو هدف گیری کرده بود. حال باید دید 

با این ملاحظات ، بولتون با دست پر به واشنگتن باز خواهد گشت؟ 

این قرار ما نبود آقای روحانی!
حال و احوال دولت روحانی خوب نیست. با یک نگاه 
می شود فهمید دولت دوازدهم، دچار یک بیماری مهلک 
شده است. این بیماری را می شود افسردگی نامید. بله، 
دولت دوازدهم دچار افسردگی شده است. این دولت اصلا 
شبیه وعده هایی که در سال 92 و 96 داده می شد نیست. 

دولت یازدهم آمده بود تا مشکلات کشور را حل کند و ثبات را به مردم هدیه کند. اتفاقی 
که تا حدودی افتاد. حال دولت و مردم هم خوب بود. پاداش این تلاش ها هم انتخاب 
دوباره در اردیبهشت 96 بود. حالا اما به نظر می رسد دولت فقط نظاره گر تحولات کشور 
است. تغییرات اخیر در دولت روحانی را ببیند. فلسفه تغییرات مشخص نیست. آیا این 
تغییرات می تواند اقتصاد کشور را به آرامش برساند یا خیر؟  به نظر شما کسی می داند 
استراتژی اقتصادی روحانی برای اداره کشور چیست؟ بالاخره رییس جمهور می خواهد از 
کدام مدل اقتصادی برای بهبود شرایط کشور استفاده کند؟ اینطور که از شواهد پیداست 
هرکسی در دولت ساز خود را می زند و هرکسی صدای سازش بلندتر باشد، می تواند 
حرفش را در اقتصاد به کرسی بنشاند. واقعا انتظار ما از دولت روحانی این »بلبشوی« 
سیاسی و اقتصادی نبود. روحانی در سپهر سیاست ایران به عنوان یک سیاستمدار 
کارکشته شناخته می شد که سرد و گرم روزگار ار چشیده بود و انتظار می رفت در 
مشکلات ریز و درشت خم به ابرو نیاورد.به نظر می رسد اما حالا اجازه می دهد سکان 
کشتی دولت به هر طرفی خواست برود شاید باد بتواند این کشتی را به سرمنزل مقصود 
برساند.شاید باید کسی پیدا شود و شانه های حسن روحانی را تکان دهد و به او بگوید، 
لطفا امید مردم را از بین نبر. روزی که شما در خرداد 92 به عنوان رییس جمهور منتخب 
معرفی شدید، امید همچون آب رها شده از پشت سدها در کشور جاری شد. صبح 
پیروزی شما، متفاوت از تمام صبح های 8 سال کشور بود.در سال 96، مردم بازهم امید 
را تکرار کردند و به شما گفتند با امید می شود بر هر مشکلی پیروز شد. مگر پیروزی در 
دو انتخاباتی که رقیبی که عامل مشکلات کشور بود، آسان بود؟حالا این افسردگی به 
مردم هم سرایت کرده است. امیدها یخ زده و دیگر آنهایی که به روحانی رای داده اند باور 
نمی کنند »شیخ دیپلمات« بتواند راه حلی برای این سیل مشکلات پیدا کند.بله همه ما 
می دانیم ترامپ تمام تلاشش را می کند تا سخت ترین شرایط را برای این رقم بزند اما این 
دلیل نمی شود که ما هم دست به روی دست بگذاریم. شرایط فعلی که از زمان جنگ 
بدتر نیست. یادمان نرفته است که در دولت اصلاحات نفت به زیر 10 دلار رسید و کشور 
اداره شد.ما همه مشکلات کشور را می دانیم و انتظار داریم دولت در برابر این مشکلات 
درست تصمیم بگیرد نه اینکه تنها حرف بزند و حرف بزند.این قرار ما با رییس جمهور 
روحانی این نبود که از او عمل نبینیم و فقط سخنرانی بشنویم.  سه سال دیگر تا پایان 
عمر دولت دوازدهم زمان باقی است و این فرصت کمی نیست تا امیدها دوباره زنده شوند 

تا دوباره همه برای ایران بخوانند.

 مجمع ، مجلس سنا نیست
اعاده شدن دو مصوبه پالرمو و اصلاح قانون مبارزه با 
پولشویی از مجمع تشخیص مصلحت نظام به مجلس 
شورای اسلامی اتفاقی جدیدی است. باید ببینیم با آیین 

نامه داخلی مجمع سازگار است یا خیر.
تاکنون روال اینگونه بود که وقتی شورای نگهبان به 

مصوبه ای ایراد قانون اساسی یا شرع می گرفت اما مجلس به نظر خود اصرار می کرد، 
مجمع تشخیص براساس مصلحت نظام نظر می داد. حتی ممکن بود اعضای شورای 
نگهبان در جلسه مجمع نظر خود را عوض کنند و به مصلحت رأی دهند. اما اینکه 
مجمع تشخیص تصمیم بگیرد مصوبه ای دوباره به مجلس شورای اسلامی برگردد تا 
براساس سیاست های کلی نظام اصلاح شود، راه جدیدی است و اسمش را نمی توان 

بدعت گذشت.
البته برخی شاید انتقاد کنند که این دور باطل در نظام قانونگذاری به وجود می آورد 
چون امکان دارد یک مصوبه ای بین مجلس، شورای نگهبان و مجمع تشخیص دست به 
دست بچرخد و به سرانجام رسیدنش سالها طول بکشد اما معتقدم این مسائل در آیین 
نامه داخلی مجمع تشخیص قابل حل است. یعنی دست مجمع بسته نیست و می تواند 
در آیین نامه داخلی خود یک راهکاری برای این مسئله درنظر بگیرد مثلا امکانی فراهم 
شود که یک مرتبه مصوبه را به مجلس برگرداند، نه آنکه دور باطل شود مرتب مصوبه 
به مجلس اعاده شود و برگردد. در مجموع این راه تازگی دارد و می شود هر نوع حرفی 

درباره آن زد.
درباره اینکه برخی می گویند مجمع تشخیص می خواهد جایگاه خود را در قالب 
مجلس سنا تعریف کند، نیز باید یادآور شوم که مجمع کارش ایفای نقش مجلس سنا 
نیست. مجلس سنا یا مجلس دوم خودش به صورت مستقل نسبت به مصوبه مجلس اول 
نظر می دهد چون تبدیل شدن یک طرح یا لایحه به قانون باید به تأیید هر دو مجلس 
برسد. در کل نظام قانونگذاری دو مجلسی مکانیزم دیگری دارد که در قانون اساسی 

جمهوری اسلامی نیست.
* معاون پارلمانی دولت دهم

دولت درخواستی از مراجع تقلید برای مذاکره با آمریکا نداشته است

تکذیب ادعای کریمی قدوسی 
دبیرخانه شورای اطلاع رسانی دولت اظهارات »جواد کریمی قدوسی« درخصوص 
درخواست نمایندگان دولت از محضر مراجع عظام تقلید برای مذاکره با آمریکا را ناشی از 
تخیلات کذب وی دانست و تاکید کرد: این نماینده مشهد باید پاسخگوی ادعاهای بی 

اساس خود در محاکم قضایی باشد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت، این دبیرخانه در جوابیه خود که روز - یکشنبه 
- منتشر شد ضمن ابراز تاسف از ادامه رفتار ناپسند و خلاف اخلاق اسلامی نماینده مردم 
مشهد در مجلس، اظهارات وی درخصوص درخواست نمایندگان دولت از محضر مراجع 
عظام تقلید برای مذاکره با آمریکا را کذب اعلام کرد. در این جوابیه آمده است: »آقای 
کریمی قدوسی نماینده مردم مشهد در مجلس شورای اسلامی به تازگی طی یک توئیت 
ادعا کرده است که بعضی از اعضای کابینه دولت در سفر به قم و در دیدار با برخی مراجع 
محترم تقلید، از ایشان خواسته اند در تماس تلفنی با رهبر انقلاب، حضرت آقا را نسبت 
به صادرکردن فرمان مذاکره با آمریکا ترغیب کنند و این امر را از مصادیق بزرگ خیانت 
بر شمرده اند«. دبیرخانه شورای اطلاع رسانی دولت در این جوابیه تصریح کرد: هرچند 
مردم عزیز و آگاه ایران خود به کذب بودن ادعاهای انتسابی هر روزه این نماینده، به دولت 
و اعضای کابینه و انگیزه های نامبرده از انجام این امر واقفند، ولی به جهت حساسیت 
ادعای مطرح شده، توضیحاتی در خصوص آن ارائه می شود.این دبیرخانه یادآور شد که 
در رابطه با ادعای کذب مورد اشاره، هیچ نماینده ای از سوی دولت به قم سفر نکرده و 
دیداری با مراجع عظام تقلید نداشته است.دبیرخانه شورای اطلاع رسانی دولت در این 
جوابیه خاطرنشان کرد: مواضع دولت در این خصوص مشخص و شفاف بوده و همانطور 
که رییس جمهوری بارها تاکید کرده اند، با توجه به غیر قابل اعتماد بودن دولت آمریکا، 
هرگونه مذاکره در شرایط موجود بی فایده بوده و تنها راه چاره برای گذر از پیچ تاریخی 
کنونی، ایستادگی دولت و ملت ایران در برابر فشارهای اقتصادی و جار و جنجال های 

تبلیغاتی آن دولت علیه ملت ایران است.
این دبیرخانه تاکید کرد: بر این باوریم که غیر عقلانی و بی مبنا بودن اظهارات و 
ادعاهای مطرح شده توسط آقای کریمی قدوسی، بر همگان عیان بوده و آن را ناشی 
از تخیلات کذب گوینده آن تلقی خواهند کرد.«دبیرخانه شورای اطلاع رسانی دولت 
خاطرنشان کرد:» جناب کریمی قدوسی باید پاسخگوی ادعاهای بی اساس مطرح شده 
خود درباره دولت که مصداق بارز نشر اکاذیب با هدف تشویش افکار عمومی است در 

محاکم قضایی باشد.«

وزیر بهداشت آب پاکی را روی دست دانشگاه آزاد ریخت

ظرفیت پذیرش دانشجوی علوم پزشکی 
دانشگاه آزاد تغییر نمی کند

وزیر بهداشت با تاکید بر اینکه ظرفیت پذیرش دانشجو در رشته های علوم پزشکی 
دانشگاه آزاد به هیچ عنوان تغییر نخواهد کرد، گفت: اتفاق اخیر دانشگاه آزاد در زمینه 
جذب دانشجو در رشته های پزشکی باعث نخواهد شد وزارت بهداشت مقررات را زیر پا 
بگذارد، بنابراین ظرفیت ها برای پذیرش دانشجو همانی است که در ابتدا به این دانشگاه 

اعلام شده و قابل تغییر نخواهد بود.
به گزارش ایسنا، دکتر سیدحسن هاشمی امروز در اجلاس معاونین آموزشی 
دانشگاه های پزشکی کشور که در کتابخانه مرکزی دانشگاه علوم پزشکی ایران در حال 
برگزاری است، کارنامه وزارت بهداشت در آستانه چهلمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی 
را کارنامه موفق ارزیابی کرد و گفت: در حال حاضر حدود 200 هزار دانشجو در 60 
دانشگاه علوم پزشکی کشور در حوزه های مختلف تحصیل می کنند و خوشبختانه اکنون 
که در آستانه چهلمین سال پیروزی انقلاب اسلامی قرار داریم با کارنامه درخشان در 
عرصه علوم پزشکی مواجه هستیم.وی در ادامه به جایگاه رشته های علوم پزشکی در 
کشور و میزان بالا بودن متقاضی برای ورود به این رشته ها در جامعه اشاره کرد و گفت: 
در حال حاضر آموزشکده های خصوصی بسیاری در کشور برای آماده کردن دانش آموزان 
به منظور ورود به دانشگاه ها تلاش می کنند، اما آموزشکده هایی که در عرصه پزشکی 
فعالیت کند بسیار محدود و ناچیز است. در واقع بخشی از دلایل گرایش داوطلبان به 
رشته های علوم پزشکی به اقتصاد و بخشی دیگر نیز به اعتبار اجتماعی این رشته ها 
برمی گردد و خوشبختانه معاونت آموزشی وزارت بهداشت در طول پنج سال گذشته 
اقدامات بسیار ارزشمندی برای اعتبار و ارتقای جایگاه رشته های پزشکی در جامعه انجام 
داده است.وزیر بهداشت همچنین به برنامه تحول در آموزش پزشکی اشاره کرد و گفت: 
اجرای این برنامه توسط معاونت آموزشی وزارت بهداشت خوشبختانه توانسته به بحث 
کیفیت رشته های پزشکی و کاهش کمی گرایی توجه اساسی داشته باشد و اجرای این 
برنامه تحول و پیشرفت بسیاری را در رشته های پزشکی ایجاد کرده است که البته بخشی 
از زمینه تدوین این برنامه توسط شورای عالی انقلاب فرهنگی انجام شد و ما براساس 
این برنامه 10 منطقه در کشور تشکیل دادیم و برنامه های آموزشی ما براساس این 10 

منطقه شکل گرفت.

حجت الاسلام اکرمی:

 حرف های انحرافی درباره روحانی 
برای ردگم کردن است

عضو جامعه روحانیت مبارز تهران گفت: روحانی سال 92 رئیس جمهور شد، هر 
زندگی که سال 92 داشت الان هم دارد. در همان خانه قبلی زندگی و رفت و آمد می کند. 
چه طور امروز می گویند »اشرافی شده است« و سال 92 نمی گفتند. این ها حرف های 

انحرافی برای رد گم کردن است.
حجت الاسلام سیدرضا اکرمی درباره انتقادهای مخالفان به بی توجهی دولت نسبت 
به مشکلات مردم گفت: رهبر معظم انقلاب به سه قوه اختیارات کامل دادند تا آنها با 
همکاری هم مشکلات موجود را حل کنند و این نشان می دهد که حل مشکلات کشور 
مربوط به سه قوه است و باید با همکاری یکدیگر مشکلات را حل کنند. بنابراین انتساب 
مشکلات موجود کشور به یک قوه کار صحیح و درستی نیست.وی افزود: همه دستگاه ها 
اعم از دولت، مجلس، قوه قضائیه، صداوسیما، نمازجمعه و حوزه در شکل گیری وضعیت 
موجود نقش دارند، البته نقش مردم را نیز نباید نادیده گرفت چون وقتی مسئولان می 
گویند »تا پایان امسال هیچ مشکلی برای عرضه کالای اساسی نداریم«، چه طور یک 
مرتبه احتکار در انبارها و خانه های مردم به وجود می آید.عضو جامعه روحانیت مبارز 
یادآور شد: مردم با خریدهای دوماهه و سه ماهه یک مرتبه فروشگاه ها را خالی می 
کنند، این نشان می دهد که مردم هم در ایجاد وضعیت موجود در کشور نقش دارند و 
به التهابات دامن می زنند. کسی می گفت رفتم پوشک بخرم، مغازه دار نوشته »قیمت 
پوشک فعلا اینقدر است«. پرسیدم »فعلا« چه معنی دارد؟، مغازه دار گفت »الان قیمت 
این است و معلوم نیست تا شب چه اتفاقی می افتد«. اشاعه این رویکرد در جامعه ایجاد 
التهاب و اضطراب می کند.وی درباره اشرافی خواندن دولت از سوی مخالفان ادامه داد: 
آقای روحانی سال 92 رئیس جمهور شد، هر زندگی که سال 92 داشت الان هم دارد. 
در همان خانه قبلی زندگی و رفت و آمد می کند. چه طور امروز می گویند »اشرافی 
شده است« و سال 92 نمی گفتند. این ها حرف های انحرافی برای رد گم کردن است.

سیدرضا اکرمی تأکید کرد: یک آقایی می گفت وقتی حادثه دی 96 رخ داد خیلی 
تعجب کردم و به دوستانم گفتم بروید مطبوعات، صداوسیما و خطبه های ائمه جمعه را 
از 95 تا 96 رصد کنید. آنها گزارش دادند و دیدم مجلس، صداو سیما و ائمه جمعه در 
این سالها ناکارآمدی و ناامیدی را به جامعه القاء کردند. وقتی همه در القای ناامیدی دست 

به دست هم دهند محصولش همین می شود.

علی تاجرنیا :

اعتماد مردم آسیب جدی دیده است
یک فعال سیاسی اصلاح طلب درباره معرفی وزرای جدید گفت:به این که استفاده از 
چهره های تکراری و عوض کردن جای مهره ها کمک کننده نیست و این نشان می دهد 

دست دولت خالی است.
علی تاجرنیا،  درباره معرفی وزرات خانه های کار، صنعت، راه و اقتصاد گفت: معتقدم 
اعتماد بین مردم و دولت آسیب جدی دیده است، آنان این احساس را دارند که دولت 
نسبت به مشکلات کشور بی توجه است؛ یعنی مجموعه اتفاقاتی که می افتد و یا اگر 
کارهایی صورت می گیرد این ها به درستی معرفی نشده است و یا اینکه کاره نمی تواند 
تاثیرگذاری در بهبود معیشت مردم داشته باشد.این فعال سیاسی اصلاح طلب خاطرنشان 
کرد:  در مجموعه دولت کاملا مشخص است که وزرا چه میزان حضور دارند، فعالیت 
می کنند و چه بخش های نیز پیدا نیستند یا آثار کارهای آنان مشهود نیست. بنابراین 
وزرا و افرادی که معرفی شدند باید افرادی باشند که بدنه جامعه و یا نخبگان سیاسی و 
اجتماعی آن ها را به عنوان کسانی که دلسوز و وقت گذار هستند، بپذیرند.وی تاکید کرد: 
در حال حاضر بحث پاکدستی و کارآمد بودن وزرا یک امر بسیار مهم است و تلقی بسیاری 
از مردم این است که مسئولان دنبال حل مشکلات خودشان هستند؛ لذا هر فردی که در 
مجموعه دولت و ارکان نظام حضور پیدا می کند باید به این دو چالش مهم که همان بحث 
کارآمدی و اقناع افکار عمومی برای پاکدست بودن است، پاسخ مثبت دهد.تاجرنیا با اشاره 
به این که استفاده از چهره های تکراری و عوض کردن جای مهره ها کمک کننده نیست، 
بیان کرد: افکار عمومی این مسئله را نمی پذیرد باید؛ لیست وزرای پیشنهادی و این که 
تاکید کنیم باید از آدم هایی که بیست سال پیش وزیر بودند، بهره گیری کنیم نشان دهنده 
تجربه نیست نشان دهنده این است که دولت چقدر دستش خالی است که نمی تواند 

چهره های جدیدتری را معرفی کند.

سرمقـاله

یادداشت )1(

یادداشت )2(

معـاون اول رییـس جمهوری با اشـاره 
به اینکه در شـرایط امـروز نیازمند مدیران 
شـجاع و ریسـک پذیـر هسـتیم، گفـت: 
برخـی فکـر مـی کننـد مـا خـودکار بـه 
دسـت باید به دنبال عزل مدیرانی باشـیم 
که ریسـک پذیر نیسـتند، در حالی که تا 
این لحظـه اجازه برکناری منشـی خود را 

هم پیدا نکـردم.
اسـحاق جهانگیـری روز یکشـنبه در 
مراسـم بیسـت و دومیـن سـالروز ملـی 
صـادرات کـه در مرکز همایـش های صدا 
و سیما با حضور جمعی ازتولید کنندگان 
و صادرکننـدگان برگـزار شـد، افـزود: در 
شـرایط خـاص قـرار گرفتـه ایـم و نمـی 
توانیم غیرصادقانه صحبت کرده و چیزی 
را کتمـان کنیـم.وی با تاکید بـر اینکه به 
اعتمـاد متقابل دولـت و بخش خصوصی 
نیـاز داریـم، گفـت: مـی خواهیم شـرایط 
تهدیـد را به فرصت تبدیل کرده و موانع را 
برطرف کنیم.جهانگیری ادامه داد: مسائلی 
وجـود دارد کـه بیـن ملـت ایران روشـن 
اسـت و پشـت پـرده نیسـت؛ در دولـت 
یازدهـم اولویـت این بـود که تمـام قید و 

بندهـای اقتصـاد کشـور را دور کنیم.
معـاون اول رییـس جمهـوری گفـت: 
سـابقه کاری تیمـی کـه بـرای ایـن کار 
ماموریـت داشـت، نشـان مـی دهـد کـه 
آنهـا از نظـر فکر و تجربـه عملی با بخش 
خصوصـی موافق هسـتند و ما بارها گفته 
ایـم موتـور حرکـت اقتصـاد ایـران بخش 
خصوصـی اسـت و هـر راه دیگـری بـه 
بیراهه رفتن اسـت.جهانگیری یادآور شد: 
شـرایط بیـن المللی، سیاسـی، اجتماعی 
وفرهنگـی بـر روی اقتصـاد کشـور تاثیـر 
گـذار اسـت ولی محیـط پیرامونـی تاثیر 
گـذاری بیشـتری دارد.وی افـزود: محیط 
پیرامونـی در اختیـار دولت اسـت که باید 
با سیاسـتگذاری های خـود فضای تعامل 
بـا جامعـه بیـن المللـی را برقـرار کنـد تا 
شرایط سیاسی، اقتصادی و فرهنگی برای 

فعالیـت بخـش خصـوص فراهم شـود.
معـاون اول رییـس جمهوری بـا بیان 
اینکـه دولـت مـی خواهـد شـرایط بیـن 
المللـی و سیاسـی داخلـی را بـه گونه ای 
مدیـرت کنـد کـه ثبـات و آرامـش بـه 
اقتصاد بازگردد وشـاخص هـای اقتصادی 
قابـل پبـش بینی باشـد، گفـت: در دولت 
یازدهـم موفق شـدیم ثبات وآرامـش را به 
اقتصـاد بازگردانیم و نرخ تـورم یک رقمی 

و فضـای بین المللی مسـاعد شـد.
جهانگیـری بـا اشـاره به اینکـه در این 
دوره اتفاقات ویژه ای در فضای بین المللی 
و سیاسـی داخلـی رخ داد، اضافه کـرد: در 
زمینه فضای داخلی نمی خواهم صحبت 

کنـم، البتـه در زمان خـود بـه آن خواهم 
جمهـوری  رییـس  اول  پرداخت.معـاون 
اظهارداشت: در زمینه اتفاقات بین المللی 
فـردی در آمریـکا سـرکار آمده کـه توافق 
بین المللـی را برهم زده و گفته که جنگ 
اقتصـادی بـه راه خواهد انداخـت، عده ای 
چنیـن اظهـار مـی کنند که بنشـینیم و 
مذاکـره کنیم، روحیه و غیرت ایرانی اجازه 
نمی دهد، طرف مقابل بایـد از زورگویی و 

کارهای خود دسـت بـردارد.
وی بـا بیـان اینکه ملـت ودولـت ایران 
نشـان داده انـد کـه اهـل منطـق و گفت 
وگو هسـتند، افـزود: باید از موضـع برابر و 

انسـانیت با یکدیگر صحبـت کنیم.
* تحریم آمریکا عیـن ظلم و باج 

گیری علیه ملت اسـت 
جمهـوری  رییـس  اول  معـاون 
خاطرنشان کرد: آمریکائی ها برای روز 13 
آبـان خیلـی تبلیـغ می کنند و شـاخص 
آنهـا رسـاندن صادرات نفت ایـران به صفر 
اسـت، برهمیـن اسـاس برخی کشـورها 
تسـلیم شـدند و تعـدادی نیـز توجهـی 
نکردنـد و مـا تعـدادی شـریک جدید هم 
پیـدا کردیم و راهکارهایـی را داریم تا نفت 
را صادرکنیـم. جهانگیـری با بیـان اینکه 
نمی گویم راه سـاده است، تصریح کرد: راه 
دشـواری داریم ولی باید با اراده و همراهی 
همـه راه دشـوار را با موفقیت طی کنیم و 
بدانیـم که تحریم هـای آمریکا علیه ایران 
وملت ایران اسـت. وی با اشـاره به ادعاهای 
دروغ مقامـات آمریکایـی در همراهـی بـا 
ملـت ایران، گفـت: اگر آنـان چنین اظهار 
می کنند چرا امروز بدترین سـخت گیری 
ها را در زمینه تامین مواد اولیه دارو و نقل 
وانتقـال پول برای کالاهای ضـروری مردم 
دارنـد تا فشـار بردوش مردم باشـد. معاون 
اول رییـس جمهـوری گفـت: راه مقابله با 
تحریـم ها تنها برعهـده دولت و حکومت 
نیسـت و یـک وظیفـه ملی اسـت و همه 
نهادهای مدنی، بخـش خصوصی و دولت 

وحکومـت بایـد ایـن پیـام را بـه آمریـکا 
داشـته باشـند که بـا همراهی هـم از این 

گردنـه عبور خواهیـم کرد.
جهانگیـری با اشـاره بـه اینکه تحریم 
آمریـکا عین ظلم و بـاج گیری علیه ملت 
اسـت، گفـت: اگـر متحـد و در کنـار هم 
بایسـتیم و قبـول کنیم که دوره سـختی 

اسـت، ایـن دوره طولانـی نخواهـد بود.
وی ادامـه داد: در خصـوص موضـوع 
پیمـان سـپاری، یکبـار در دولـت مرحوم 
آیت الله هاشـمی رفسنجانی این موضوع 
مطـرح شـد و رسـالت ایـن بـود کـه بـه 
مسـئولان اقتصـادی بقبولانیـم کـه باید 
حـذف شـود و بالاخره حذف شـد. معاون 
اول رییـس جمهـوری گفـت: در دولـت 
یازدهـم که مجدد موضوع پیمان سـپاری 
مطـرح شـد، تـلاش کردیم تا لغو شـود و 
اولین تصمیم ایـن بود که اگر صادرکننده 
ارزش را بـه چرخـه اقتصـادی بازنگردانـد 
از معافیـت مالیاتـی و مشـوق هـا، نتواند 
استفاده کند.جهانگیری خاطر نشان کرد: 
صـادرات برای این اسـت کـه ارز حاصل از 
آن نیاز کشـور را تامین کند و این برعهده 

بخـش خصوصی اسـت.
* بایـد از صـدور بخشـنامه های 

خلـق السـاعه جلوگیری شـود 
از صـدور  بایـد  اینکـه  بیـان  بـا  وی 
بخشـنامه های خلـق السـاعه جلوگیری 
شـود، افـزود: مـی دانیـم ثبات واسـتمرار 
سیاسـتگذاری مهمتریـن عامل موفقیت 
کشـور اسـت واگـر در جایـی اشـتباهی 
صـورت گرفته و بخشـنامه ای صادرشـده 
کار بخـش خصوصـی ایـن اسـت کـه به 
موقـع هشـدار دهد.معـاون اول رییـس 
جمهـوری گفـت: مـا در تصمیـم گیری 
هـا منافع ملی و منافـع 80 میلیون نفر را 
در نظـر می گیریـم در حالی که شـاید از 
منظر بخشـی آن تصمیم منطقی نباشد. 
دولـت  در  شـد،  یـادآور  جهانگیـری 
یازدهـم رییـس جمهـوری بیشـتر بـه 

مسئله برجام توجه داشـت، ولی در دولت 
دوازدهـم بـه دلیل شـرایط خـاص توجه 
ایشان بیشتر به مسـایل اقتصادی است و 
فکـر می کنیم تیمی که درسـت شـده با 
علـم به اینکه بخش خصوصی میـدان دار 
باشـد، تصمیماتی را می گیرد.وی با اشاره 
بـه مـاده 24 قانون بهبود فضای کسـب و 
کار، اظهار داشت:باید قبل از هر تصمیمی 
اطـلاع رسـانی دقیق صـورت گیـرد و در 
صورت نیاز دسـتورالعمل ها اصلاح شـود.

معـاون اول رییـس جمهوری با اشـاره 
بـه جایـگاه اتـاق بازرگانـی، گفـت: ایـن 
مجموعـه جـای خـود را بـه خوبـی در 
کشـور باز کرده و اخیرا در جلسـه شورای 
هماهنگـی اقتصادی سـران قـوا برخی از 
نامـه های ارسـالی روسـای اتاق هـا در آن 
بررسی شـد.جهانگیری با اشـاره به انتقاد 
آقـای شـافعی در زمینه زمـان بازگرداندن 
ارز طـی 2 الـی 3 مـاه بـه داخـل کشـور 
توسـط تولیدکننـدگان، گفت: بـرای این 
منظور می توان جلسـه گذاشـت و راهکار 
عملیاتـی پیـدا کـرد.وی دربـاره مسـاله 
قیمـت پایـه صادراتی نیـز گفـت: به من 
گفتـه شـده کـه ایـن مسـاله حل شـده 
اسـت و اگر بخش خصوصی نظـری دارد، 

بنویسـید تا پیگیـری صـورت گیرد.
بـا  جمهـوری  رییـس  اول  معـاون 
اشـاره بـه اینکه در شـرایط امـروز نیازمند 
مدیـران شـجاع و ریسـک پذیر هسـتیم، 
گفـت: برخـی فکر مـی کنند ما خـودکار 
بـه دسـت باید بـه دنبـال عـزل مدیرانی 
باشـیم که ریسک پذیر نیستند، در حالی 
که تـا این لحظـه اجازه برکناری منشـی 
خـود را هم پیدا نکردم.جهانگیری تصریح 
کـرد: مدیـری که مسـئولیت مـی پذیرد 
باید شـجاع و ریسـک پذیر باشـد در غیر 

اینصـورت بـه مردم ظلـم کرده اسـت.
وی خطـاب بـه تولیدکننـدگان گفت 
که شـرایط سـخت است و سـختی برای 
انسـان های بـزرگ ولـی مظلوم تـر از ما، 
ملت هسـتند که بـا درآمد ماهیانـه زیر 2 

میلیـون تومـان خـود را اداره می کنند.
معـاون اول رییس جمهوری در پاسـخ 
بـه طـرح پیشـنهادی تعـدادی از فعالان 
بخش خصوصـی و صادرکننـدگان درباره 
افزایش قیمت بنزیـن، اضافه کرد: آیا واقعا 
در شـرایط فعلـی افزایـش قیمـت بنزین 
امکان پذیر اسـت؟ باید سیاسـت ها را گام 
بـه گام پیش ببریـم و از اقتصاد دولتی که 
یارانـه ای و نفتی اسـت به سـمت اقتصاد 
آزاد برسـیم و ایـن اقدام یک شـبه صورت 
نمی گیرد و باید سیاسـت مدیریت شـده 
ای متناسـب بـا شـرایط جامعـه داشـته 

باشیم.

سخنگوی ارشد نیروهای مسلح گفت: هیچ فردی درک کشور با مذاکره درباره توان 
موشکی ایران موافق نیست و هرکس چنین حرفی بزند یا جاهل است و عمق فکری 
ندارد یا عامل دشمن و خائن است. سردار سرتیپ ابوالفضل شکارچی این بار نظر این ستاد 
را درباره خواست آمریکا برای توقف تولید موشک و خروج نیروهای مستشاری ایران از 
برخی کشورهای منطقه اعلام کرد.او گفت: هیچ مسئولی در کشور با این کار موافق نیست، 
موشک یکی از اساسی ترین ابزارهای اقتدار دفاعی کشور است و هر کس چنین حرفی 
بزند، بسترسازی برای اهداف دشمن انجام می دهد.معاون ستاد کل نیروهای مسلح درباره 
حضور مستشاری ایران در کشورهای منطقه نیز گفت: حضور مستشارانی ایران در سوریه 

به در خواست دولت سوریه است، دشمن می خواهد منطقه درگیری را از اسرائیل دور کند 
و اگر ما کوچکترین غفلتی کنیم ممکن است اتفاقی در کشور رخ دهد و دشمن به دنبال نا 
امن کردن کشور است.شکارچی در بخش اول این گفت و گو نیز از آخرین اخبار و مطالب 
مربوط به ربوده شدن، مرزبانان ایران در مرزهای شرقی به دست تروریست ها، علل و ریشه 
های حمله تروریستی اهواز، جنگ اقتصادی و رسانه ای غرب علیه ایران سخن گفت.او 
گفت: با توجه به اینکه مرزبانان ایرانی به حالت بیهوش ربوده شده اند، احتمال همدستی 
عوامل نفوذی در داخل وجود دارد اما باید تحقیقات کامل شود تا بتوانیم اظهار نظر قطعی و 

قضاوت نهایی را داشته باشیم.

اخبــار

مجلس  در  شیراز  مردم  نماینده 
به  زدن  دامن  گفت:  اسلامی  شورای 
گسست و ایجاد فاصله مردم با گذشته 
تاریخی آنها آسیب های جبران ناپذیری 

را در پی خواهد داشت.
بهرام پارسایی در جلسه علنی روز 
یکشنبه و در نطق میان دستور خود 
اظهار داشت: نطق امروز این جانب به 
تهدید  به  نسبت  جدی  نگرانی  دلیل 
امنیت ملی و انسجام ملی به واسطه 
روند کاهشی عرق و هویت ملی در مردم 
که آرام آرام در حال شکل گیری است، 
آماده شده است. وی افزود: دلیل اصلی 
همکاری مردم هر کشوری با سیستم 
کاهش  همان  اجنبی  جاسوسی  های 
عرق ملی و هویت ملی و عدم احساس 
تعلق به سرزمین خود است، این را بارها 
از زبان نیروی های زحمتکش و وفادار 
اطلاعات شنیده ایم.نماینده مردم شیراز 
با بیان این که بخش عمده مسئله ای 
مانند عملیات تروریستی اهواز به گفته 
دوستان اطلاعاتی به دلیل کاهش عرق 
ملی و هویتی ملی بود، تاکید کرد: دامن 
زدن به گسست و ایجاد فاصله مردم با 
گذشته تاریخی شان آسیب های جبران 

ناپذیری را در پی خواهد داشت.
* احزاب و جناح ها برای پیروزی 

در جنگ اقتصادی تلاش کنند
علی جلیلی شیشوانی نماینده مردم 
مراغه و عجب شیر در مجلس شورای 
اسلامی و در نطق میان دستور با بیان این 
که امروز در جامعه پول و دلار، ارباب و 
انسان بنده است، اظهار داشت: باید به این 
موضوع توجه کنیم که حقوق برابر برای 
همه و امتیاز ویژه برای هیچ کس باشد.وی 
در ادامه تاکید کرد: باید با تکیه بر همراهی 
مردم به آنها خدمت کرد و نباید حقوق 
مردم را نادیده بگیریم.نماینده مردم مراغه 
با اشاره به این که نباید از مساله جنگ 
اقتصادی طفره برویم، گفت: همه کشور و 
تمام احزاب و جناح ها باید در این جنگ 

تلاش کنند تا پیروز شویم.
شورای  از  خروج  با  آمریکا   *
حقوق بشر ایران را از نیات پلیدش 

آگاه ساخت
محمدعلی پورمختار نماینده مردم 
کبودرآهنگ و بهار در مجلس نیز در نطق 
میان دستور خود با اشاره به حضور مردم 
در مراسم پیاده روی اربعین حسینی 
عظیم  گردهمایی  این  داشت:  اظهار 

اتحاد ملل حول ولایت سیدالشهدا)ع( 
را به نمایش خواهد گذاشت.وی افزود: 
درس های  دارای  امام حسین)ع(  قیام 
فراوانی است که باید با شناسایی آن ها 
در زندگی امروز، به آن  ها عمل کنیم.

نماینده مردم کبودرآهنگ در ادامه به 
قتل جمال خاشقجی اشاره کرد و گفت: 
خداوند در حال رسوا کردن دروغ گویان 
است چراکه کشوری مانند آمریکا که 
ایران را به رفتارهای ضد حقوق بشری 
متهم می کند امروز در حال حمایت از 
رژیم ضد بشری آل سعود برآمده است 
و با خروج از شورای حقوق بشر سازمان 
ملل، چهره ضد انسانی خود و مردم ایران 

را از نیات پلیدش آگاه ساخت.
و  اصلی  دزدان  قضاییه  قوه   *

آقازاده ها را دستگیر کند
مردم  نماینده  مقصودی  حسین 
مجلس  در  جغتای  و  جوین  سبزوار، 
شورای اسلامی هم در نطق میان دستور 
خود اظهار داشت: دانش آموزان زیادی از 
قشر کارگران به خاطر بی تدبیری وزارت 
آموزش و پرورش از تحصیل باز ماندند، 
طبق آمار منتشر شده جهانی کشور 
ما رکوردار خصوصی سازی مدارس در 

بین کشورهای دنیاست و این یعنی ما 
پولی ترین آموزش و پرورش دنیا هستیم 
که با اصول قانون اساسی مغایرت دارد. 

وی در ادامه خطاب به قوه قضاییه 
گفت: من به خاطر شروع مبارزه با فساد 
از شما تشکر می کنم، هرچند دیر شروع 
است.  خوبی  شروع  باز  اما  است  شده 
قوه  تاکید کرد:  نماینده مردم سبزوار 
قضاییه باید آفتابه دزدها و دزدان کوچک 
را رها کند و دزدان اصلی و آقازاده ها را 
دستگیر کرده و مصلحت را کنار بگذارد.

*  بپذیریم که عمده مشکلات 
ناشی از بد عهدی آمریکاست

مردم  نماینده  عابدی  علی  حیدر 
اصفهان در مجلس نیز در نطق میان 
دستور خود با اشاره به بدعهدی ترامپ 
بزرگ  با  چرا  داشت:  اظهار  برجام  در 
نمایی ضعف ها به دنبال نادیده گرفتن 
اثرات مخرب تحریم اقتصادی هستیم؟ 

عمده  که  بپذیریم  باید  افزود:  وی 
مشکلات ناشی از بد عهدی آمریکاست 
و به قول امام راحل هر چه فریاد دارید بر 
سر آمریکا بکشید. این بدین معنی است 
که ما باید وحدت بین نیروهای خود را 

حفظ کنیم. 

بهرام پارسایی:

فرصت های تاریخی و فرهنگی را به تهدید تبدیل نکنیم

معاون اول رییس جمهوری:

نیازمند مدیران شجاع و ریسک پذیر هستیم 

سخنگوی ارشد نیروهای مسلح :

مذاکره درباره موشک حرف جاهلان یا خائنان است

درمورد  پراکنده  تصمیم گیری  هرگونه  نیرو  وزیر 
حقابه کشاورزان بدون توجه به حاکمیت را دارای تبعات 
امنیتی دانست و گفت: در نشست  اقتصادی و  ملی، 
12 آبان شورای هماهنگی حوزه زاینده رود، برنامه های 
این وزارتخانه برای تامین حقابه کشاورزان این منطقه 

مشخص می شود
.رضا اردکانیان برای پاسخ به سوال حسن کامران 
نماینده اصفهان درمورد این که چرا حقابه کشاورزان 
شرق اصفهان به غارت رفته و این که چرا در سال جاری 
حقابه کشاورزان شرق اصفهان در رودخانه زاینده رود 
جاری نمی شود، در جلسه علنی روز - یکشنبه  مجلس 

حضور یافت.
به  آبی 1396-97  در سال  بارش  کرد:  تاکید  وی 
کمترین میزان در 52 سال اخیر رسیده و حجم آب 
ورودی به سد زاینده رود به کمترین مقدار یعنی 547 
میلیون مترمکعب شده است، تاثیر این کم بارشی در سال 
های اخیر به ویژه سال آبی گذشته این بود که در بخش 

های مختلف محدودیت داشتیم.
وی گفت: در هر 10 سال سهم آب شرب از سد زاینده 
رود افزایش یافته و سهم کشاورزی نیز کاهش یافته است.

وزیر نیرو ادامه داد: تاثیر کم بارشی در سال های اخیر 
به ویژه سال گذشته موجب محدودیت در بخش های 
مختلف شد و سهم آب شرب و آب کشاورزی از سد 

زاینده رود کاهش یافت. 
اردکانیان همچنین گفت: سهم صنعت نیز در این 
زمینه کم شده اما با استفاده از پساب ها، بازچرخانی آب، 
سهم صنعت جبران شد ولی سهم محیط زیست نیز 

کاهش یافته است.
وی تصریح کرد: در حقابه ها کار فشرده ای در سال های 
اخیر در وزارت نیرو آغاز شده است، قوانین،  اسناد تاریخی، 
قانون اصلاحات ارضی و اثر حقابه بر آن، برنامه های توسعه 

و تغییرات طبیعی و انسانی را مدنظر قرار دادیم. 
وی ادامه داد: تغییرات مصارف در حوزه های آبریز به 
دلیل طرح های توسعه و سرمایه دولت در طرح های تامین 
آب، دستگاه قانون گذاری، شورای عالی آب و دستگاه 
های اجرایی را به این جمع رساند که باید سیاستگذاری 

دقیقی در این حوزه داشته باشیم.
آبان شورای  نشست 12  در  یادآور شد:  نیرو  وزیر 
هماهنگی حوزه زاینده رود برنامه های وزارت نیرو برای 

تامین حقابه کشاورزان منطقه مشخص می شود.

اردکانیان همچنین گفت: طبق ماده 19 قانون توزیع 
عادلانه آب، تامین آب بخش های مختلف آغاز شده است 
و بررسی های دقیق حقوقی آغاز شده تا حقوق مردم به 

نحو مقتضی استیفا شود.
وی ادامه داد: طبق ماده 10 قانون تشکیل وزارت 
جهادکشاورزی، تصمیمات شورای عالی آب با تایید هیات 
وزیران یا کمیسیون مندرج در اصل 138 قانون اساسی، 

برای دستگاه های ذیربط لازم الاجراست.
وی تصریح کرد: در سال های 93 تا 95 برای آب 
کشاورزی آب مورد نیاز کشاورزان فراهم بود اما در سال 
با  اما در سال 1397  96 چنین امکانی وجودنداشت 
شرایط بهتر برای تامین آب کشاورزی برای کشت پاییزه 

فراهم می شود.
وزیر نیرو خاطرنشان کرد: این وزارتخانه برای حل 
مشکل حقابه ها در سطح ملی تلاش می کند، هرگونه 
تصمیم گیری پراکنده بدون توجه به حاکمیت ملی تبعات 

ملی، اقتصادی و امنیتی دارد.
اردکانیان گفت: امیدواریم برای سال جاری در وضعیت 
بهتری بتوانیم برای تامین آب در فصل پاییز، حقابه ها را 

به نتیجه برسانیم.

وزیر نیرو:

تصمیم گیری پراکنده درمورد حقابه کشاورزان تبعات ملی دارد

محمدرضا میرتاج الدینی*

محمدعلی حیدری هایی

مصطفی داننده
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اقتصادی

یک کارشناس بازار سرمایه :

ظرفیتسوددهیبورسبیشازبازارهای
رقیباست

یک کارشناس بازار سرمایه گفت: بازار سرمایه هنوز از ظرفیت خوبی برای سودآوری 
نسبت به بازارهای رقیب مانند ارز، طلا و مسکن برخوردار است و شواهد از ادامه روند 

صعودی بلندمدت آن حکایت دارد.
پس از نوسان های شدید بورس در 2 هفته گذشته و فراز و نشیب شاخص بین کانال 
170 هزار تا 190 هزار واحدی، ابهام ها و پرسش هایی درباره سرنوشت بازار سرمایه و 

مسیر حرکت بورس مطرح شد.
در این میان، عده ای معتقد بودند پس از رشد شتابان در فصل تابستان و ابتدای پاییز، 
اکنون دوره افت آغاز شده است اما بیشتر کارشناسان اعلام می کردند افت شاخص، 
رخدادی کوتاه مدت و مقطعی است و جزیی از چرخه بورس به شمار می رود و بزودی 

رشد دوباره بازار سرمایه از سر گرفته می شود.
در این میان، جهش پنج هزار و 646 پله ای شاخص بورس در معاملات دیروز )شنبه( 
و ورود به کانال 188 هزار و 575 واحدی امیدواری نسبت به کوتاه بودن زمان اصلاح 

شاخص بورس و آغاز شدن موج جدید صعودی را بیشتر کرد.
در همین پیوند یک کارشناس بازار سرمایه امروز )یکشنبه( در گفت و گو با خبرنگار 
اقتصادی ایرنا درباره وضعیت بازار سرمایه و رقابت با بازارهای مواز، گفت: شاخص کل از 
ابتدای امسال از سطح 96 هزار به حدود 180 هزار واحدی رسیده و رشد 87 درصدی را 

در کارنامه خود به ثبت رسانده است.
محمد پورتدین با مقایسه میزان بازدهی بورس نسبت به سایر بازارهای رقیب افزود: 
نگاهی گذرا به بازدهی سایر بازارهای موازی نشان می دهد بازار دلار 287 درصد و 
مسکن حدود 110 درصد بازدهی داشته است که از عقب افتادن بازار سرمایه حکایت 
دارد. وی اضافه کرد: بازار سرمایه تلاش می کند شکاف بازدهی خود نسبت به بازارهای 

رقیب را پر کند؛ بنابراین در آینده شاهد تداوم رشد بورس خواهیم بود.
پورتدین به وضعیت نامناسب نقدینگی در کشور اشاره کرد و ادامه داد: از دلایل رشد 
چشمگیر بازارهای دلار و مسکن، افزایش شدید و نگران کننده نقدینگی محسوب می 
شود که هنوز ادامه دارد. »این نقدینگی مسموم، ناشی از پرداخت چند ساله سودهای 
موهوم بانکی است که با افزایش احتمالی حدود 300 هزار میلیارد تومانی، امسال در 

سطح 1800 هزار میلیارد تومان و فراتر از تولید ناخالص ملی قرار خواهد گرفت«.
این کارشناس بازار سرمایه یادآوری کرد: افزایش نقدینگی همانند سیلی مخرب، 

اقتصاد کشور را دربرگرفته و با مشکلات عدیده ای روبرو ساخته است.
پورتدین گفت: در ماه های اخیر به دنبال افت محسوس حجم معاملات مسکن که 
از رکود چند ساله آن حکایت دارد و ریزش قیمت دلار که ناشی از رشد حباب گونه آن 
بود، شاهد هدایت بخشی از نقدینگی به سوی بازار جذاب سرمایه و رشد سریع شاخص 
بودیم. وی افزود: در این میان، افزایش نرخ جهانی نفت و کامودیتی ها )مواد پایه و 
معدنی( که بیشتر به دلیل کاهش روزافزون ارزش دلار و ذخایر راهبردی کالا در بورس 
های لندن و چین بود و همچنین افزایش بهای محصولات در بورس کالا، زمینه رشد 
بیشتر بازار سرمایه را فراهم کرد. به گفته وی، از نظر تکنیکال )تحلیل فنی نمودار و 
شاخص بورس( هنوز نشانه هایی برای پایان موج رشد و تغییر روند کلی بازار بورس دیده 
نمی شود. پورتدین تصریح کرد: بر این اساس، در میان مدت و بلند مدت، روند صعودی 
بازار سرمایه و فتح قله های جدید شاخص کل همراه با اصلاح های کوتاه مدت تداوم 

می یابداشت.

وزیر سابق صنعت، معدن و تجارت:

شجاعتبایدبهمدیرانبازگرداندهشود
تجارت  و  معدن  صنعت،  سابق  وزیر 
گفت: شجاعت باید به مدیران برگردانده 
شود. چرا به عنوان مثال در گمرک مدیران 
برخی تصمیمات را نمی گیرند، به دلیل 

اینکه می ترسند مجرم شناخته شوند.
 »محمد شریعتمداری« دیروزدر مراسم 
بیست و دومین سالروز ملی صادرات که در 
سالن همایش های صدا و سیما برگزار شد، 
افزود: اگر این سیاست های ارزی اصلاح 
با  به منزله برخورد  اقدام ها  نشود، همه 

معلول است.
وی گفت: شرایط کنونی منابع ارزی را تحت تاثیر قرار داده است؛ این کشور که 40 
سال مقاومت در برابر شرایط مختلف داشته، امروز هم به دنبال آن است که این راه را با 

کمترین ضایعات طی کند.
شریعتمداری ادامه داد: البته اگر با پیش بینی های صحیح و مدیریت کارآمد با این 
عامل و تکانه وارداتی برخورد کرده و تلاش کنیم که کمتر به تولید و صادرات و حتی 

تجارت خارجی در کشور لطمه وارد شود، مطلوب خواهد بود.
وزیر سابق صنعت افزود: در شرایط تحریم همه باید کمک کنیم تا از این شرایط عبور 

کنیم؛ باید بگوییم در مجموع در این چند ماه امتحان خوبی پس ندادیم.
شریعتمداری خطاب به فعالان صادراتی حاضر در این جلسه گفت: ما به عنوان 
مسئولان وزارت صنعت، معدن و تجارت که باید زبان گویای شما در جلسه های تصمیم 
گیری می بودیم، حتما نتوانستیم همه منویات شما را منعکس کنیم تا تصمیم گیری ها 
بر اساس واقعیت های موجود انجام شود. وی گفت: »از این حیث ما قاصریم و سرپرست 
وزارت صنعت باید تلاش کند و جبران مافات شود و این نقش سخنگویی تولیدکنندگان 
را در جلسه های تصمیم گیری بیش از امروز ظاهر کنیم.« وزیر سابق صنعت اظهار 
داشت: این عامل برون زای منفی که به اقتصاد ایران وارد شده و برای آن تعابیری تحت 
عنوان جنگ اقتصادی برای آن استفاده می شود، علاوه بر تهدید، فرصتی برای اقتصاد 
ایران است. شریعتمداری گفت: این رویداد و کاهش ارزش پول ملی یکی از روش ها 
و فرصت ها برای افزایش صادرات است، »عدو شود سبب خیر اگر خدا خواهد«. وزیر 
سابق صنعت اظهار داشت: در شرایط فعلی شاهدیم به وفور کالاهایی که با ارز 4200 
تولید می شود از کشور خارج می کنند که اگر تصمیمی فوری و فوتی برای این نگیریم، 
این سرمایه ملی از دست می رود. وی ادامه داد: »در چنین شرایطی صادرات خاک هم 
ارزشمند است چه برسد به گوجه فرنگی؛ یک میلیون تن گوجه فرنگی در مدت زمانی 

کوتاه صادر می شود و این کالا به کالایی نایاب در سفره مردم ایران تبدیل می شود.«
وی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: ممنوعیت صادرات به صورت آنی حتماً کار 
غلطی است و اگر کسی این کار را بکند باید عذر تقصیر بیاورد و بگوید آن روز مجبور بودم 
و دیگر تکرار نمی شود. شریعتمداری با تاکید بر جسارت داشتن مدیران نیز گفت: »دوغ 
و دوشاب مخلوط شده است؛ جسارت فرد خادم برای انجام یک فعل خدمت، از ترس 
اینکه به او بگویند با فلان تاجر همراهی کردی، مجرم هستی، از بین می رود اما اگر کسی 
متخلف بود و با زیر میزی این کار را کرد، با قدرت کار خود را می کند و کسی هم سراغش 
نمی رود.« وی گفت: »تاجر در زمانی که از او می خواهیم تعهد ارزی باید بدهد، صبر 

می کند اما کسی که از هیچ چیز نمی ترسد، اقدام صادراتی خود را انجام می دهد.«
وزیر سابق صنعت خطاب به جهانگیری معاون اول رییس جمهوری که در این مراسم 
حضور داشت، گفت: »باید شرایطی ایجاد کنیم که مدیر خادم از ترس اجرای مقررات 
نترسد؛ اگر این روند اصلاح نشود، هیچ مدیر دولتی پای هیچ سندی را امضا نمی کند.«

رئیس اتاق ایران:

دولتبایدبهبخشخصوصیبهعنوانمکمل
نگاهکند

رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران گفت: اگر دولت بر پیمان سپاری 
ارزی اصرار دارد، باید سه مورد را در دستورالعمل خود لحاظ کند.

»غلامحسین شافعی« دیروزدر مراسم بیست و دومین سالروز ملی صادرات که در سالن 
همایش های صدا و سیما برگزار شد، افزود: در شرایط کنونی حرفه ای ها به خاطر 
تعهداتی که دارند و نمی توانند به این تعهدات عمل کنند، کنار می روند و یک عده افراد 
غیرحرفه ای در تجارت فعال می شوند. شافعی با تاکید بر اینکه قیمت های پایه ثابت 
اشتباه است، گفت: زمانی در دولت نهم و دهم این تغییرات قیمت های پایه حمایت 
شد و اکنون لازم است در این زمینه تجدیدنظر شود.  وی در تشریح سخن خود مثال زد: 
قیمت صادراتی هر عدد لیوان دو دلار است اما صادرکنندگان الان این لیوان را 1.2 دلار 
می فروشد؛ صادرکنندگان این مابه التفاوت را از کجا بیاورد؟ رئیس اتاق بازرگانی ایران 
در بخش دیگری از سخنان خود گفت: من اگر در روابط تجاری خود اختلاف تجاری 
پیدا کردم و پول کالای صادراتی ام را نتوانستم کسب کنم، ارز قابل بازگشت را از کجا 
باید بیاورم؟ باید ساز و کاری برای این زمینه دیده شود. وی با اشاره به اینکه تعدادی از 
صادرکنندگان در خارج از کشور دفاتر تجاری دارند، گفت: بخشی از منابع صادرکنندگان 
صرف این هزینه ها می شود که این مساله ها در دستورالعمل دیده نشده است. شافعی 
افزود: این احساس وجود دارد که یک نوع تعجیل در تصمیم گیری ها وجود دارد و 
بسیاری از تصمیم گیری ها نیازمند یک پیوست کارشناسی است. وی ادامه داد: این 

تعجیل و دست پاچگی در بسیاری از تصمیم ها نتایج مثبتی در اجرا ندارد.
رئیس اتاق ایران گفت: فعالان اقتصادی وقتی صبح از خواب بلند می شوند، بنا به 
مصلحت - به درست و غلط آن کار ندارم - بدون اطلاع قبلی صادرات یک کالا را ممنوع 
می کنند که این ضایعاتی را برای کشور دارد. شافعی افزود: یک بار پیمان سپاری 
ارزی برقرار شد و این مساله موجب شد که افراد غیرحرفه ای و حق العمل کارها به 
میدان بیایند و در روز ملی صادرات به عنوان صادرکننده نمونه از رئیس جمهوری لوح 
صادرکننده نمونه گرفتند؛ در حالی که در طول عمر خود یک کیلوگرم کالا هم صادر 
نکرده بودند. وی در پایان تصریح کرد: در شرایط کنونی دولت باید بخش خصوصی را به 
عنوان مکمل نگاه کند؛ در شرایطی که باید درجه اعتماد متقابل را بالا ببریم، بخشی از 

این اقدامات که انجام می شود، ایجاد کننده انفصال است.

وتجارت  معدن  صنعت،  خانه  مدیره  هیات  عضو  تفرشی  کریمی  مهدی 
اقتصاد  کردن  فعال  های  راه  ترین  اساسی  و  مهمترین  را  صادرات  جوانان، 
کشور و عامل تثبیت حضور در بازارهای جهانی دانست وهمچنین راه تسخیر 
بازارهای جهانی را ارتقای کیفیت محصولات ایرانی، تطبیق با استانداردها و 
آخرین فناوری های روز دنیا و توسعه و ارتقای صنعت بسته بندی و حفظ یک 

قیمت مناسب برشمرد.
جهان امروز مکانی برای رقابت ذهن های پیشگام، باز و آزاد است آنهایی که دنیا را 
محل فرصت ها و شکوفایی می دانند و نگاهشان این است که با فعالیت های خود 
بتوانند از آن برای نفع همگانی استفاده کنند که یکی از راه های رسیدن به این مهم 

حضور در بازارهای جهانی و توسعه صادرات است. 
ایران به لحاظ تاریخی هرگز کشوری جنگ طلب نبوده و نیست و به همین دلیل 
یکی از راه های اصلی ارتباطیش جاده ابریشم بوده که نقش مهمی در صادرات 
کالاها داشته است. امروزه نیز با ذهنی آشتی جویانه می توان از پتانسیل هایی 
که کشور در حوزه صادرات کالاهای مختلف دارد، استفاده کرد و کالاهای ایرانی با 
کیفیت بسیار مرغوب روانه بازارهای جهانی کرد تا از این رهگذر و با ورود ارز به داخل 

کشور بازارهای داخلی رونق پیدا کنند.
توجه به صادرات و تاثیرگذاری آن در حوزه های اقتصادی کشور باعث شد تا شورای 
فرهنگ عمومی کشور 29 مهر را به عنوان »روز صادرات« نامگذاری کند تا بیانگر عزم 
و اراده ملی برای توسعه صادرات غیرنفتی و در نتیجه پیشرفت اقتصادی کشور باشد. 
پژوهشگر گروه اطلاع رسانی ایرنا به مناسبت »روز صادرات« با »مهدی کریمی 
تفرشی« عضو هیات مدیره خانه صنعت، معدن وتجارت جوانان، رییس هیات مدیره 
تعاونی تولید کنندگان محصولات غذایی و کارشناس اقتصادی به گفت وگو پرداخته 

است.

*صادرات کالا و لشکرکشی اقتصادی
کریمی تفرشی درباره رقابت های اقتصادی کشورها در بخش صادرات گفت: در 
گذشته جنگ های نظامی میان کشورهای مختلف با ابعاد سیاسی شکل می گرفت اما 
امروزه جنگ های اقتصادی میان کشورهای شکل گرفته است؛ یعنی سعی می کنند 
با بالا بردن توان اقتصادی خود قدرت خود را به رخ کشورهای دیگر بکشانند که این 
مهم با صادرات کالا امکان پذیر می شود. بنابراین اگر کشوری بخواهد قدرت اقتصادی 

پیدا کند می تواند با تسخیر بازار کشورهای دیگر لشکرکشی اقتصادی انجام دهد. 
*صادرات و توسعه اقتصادی

عضو هیات مدیره خانه صنعت، معدن وتجارت جوانان، در خصوص نقش صادرات 
در توسعه اقتصادی اظهار داشت: اگر کشور بخواهد به لحاظ اقتصادی توسعه 
پیدا کند باید به زیربناهای داخلی خود توجه داشته باشد. هنگامی که کارخانه ها 
و کارگاه ها از نقدینگی خوبی برخودار باشند و در حوزه سرمایه گذاری نیز قوانین 
بتوانند امنیت برقرار کنند، می توان امید داشت که این کارخانه ها و کارگاه ها با تولید 
کالاهای ایرانی خوب و باکیفیت نیازهای داخلی کشور را تامین کنند و اضافه بر آن 

صادرات نیز داشته باشند که این امر به توسعه اقتصادی کشور منجر می شود.
**مواد غذایی؛ پتانسیل ایران در صادرات

رییس هیات مدیره تعاونی تولید کنندگان محصولات غذایی در ارتباط با پتانسیل 
های ایران در صادرات کالا بیان داشت: یکی از پتانسیل های خوب ایران برای 
صادرات در حوزه کشاورزی و مواد غذایی است ایران با تولید سالیانه 130 میلیون 
تن تولید انواع مواد غذایی و کشاورزی جزو کشورهایی است که بیش از 90 درصد 
از مایحتاج مردم را در خود کشور تولید می کند و در این زمینه هیچگونه وابستگی 
وجود ندارد در حالی که در مقداری از این کالاها صادر نیز انجام می شوند به نحوی 
تمام کشورها زعفران، خاویار، پسته، فرش، گیاهان دارویی و ... ایرانی را به خوبی 

می شناسند.
*دلال پروری در صادرات

این کارشناس اقتصادی تصریح کرد: ایران در سال های مختلف با تحریم های یک 
جانبه روبرو بوده و فقط شدت و ضعف این تحریم ها در مواقع مختلف متفاوت بوده 
است و نمی توان تمام مشکلات بخش صادرات را به این شرایط نسبت داد. بلکه 
شرایط امروز حاکم بر ایران و تصمیم های نادرست که در بخش های مختلف اتخاذ 
می شود هم به نوبه خود بی تاثیر نبوده اند. در شرایط فعلی در بخش صادرات نوعی 
دلال پروری شکل گرفته است در صورتی که تولید کننده زحمت تولید کالا را می 
کشد اما تعیین تکلیف برای قیمت کالا به عهده دلالان گذاشته شده است؛ یعنی 
دلالان کالا را در داخل ارزان می خرند و به نسبتی بسیار زیادتر در بازارهای خارجی 
به فروش می رسانند در صورتی که دولت می تواند کالا را از تولید کننده بخرد و به 
صورت عرضه مستقیم وارد بازار مصرف کند. در چنین شرایطی دلال ها نمی توانند 
دست به احتکار کالا بزنند و نه قدرت آن را دارند که به قیمتی چند برابر در بازار به 
فروش برسانند. دولت می تواند از طریق سازمان تعزیرات حکومتی و سازمان حمایت 
از مصرف کنندگان، کالاهای مختلف را در بازار عرضه کند تا دست دلال ها از بازار 

کوتاه شود.
*صادرات و رشد چشمگیر نرخ ارز

وی عنوان داشت: با توجه به رشد چشمگیر نرخ ارز در شرایط کنونی زمان بسیار 
مناسبی برای صادرات است در این زمینه وقتی مدل موفق کشورهای مختلف نشان 
می دهد که برای صادرات برنامه ریزی دقیقی باید وجود داشته باشد. بنابراین با برنامه 
ریزی دقیق در بخش صادرات می توانیم با صادرات کالا، ارز وارد کشور کنیم که این 
مهم به ارزش افزوده در بخش اقتصادی منجرمی شود اما ما نتوانسته ایم در بازار 
منطقه ای مانند کشورهای عراق، قطر و ... آنچنان که شایسته است حضور داشته 

باشیم.
*مشکلات کالاهای صادراتی 

کریمی تفرشی توضیح داد: در حالی که ایران در حوزه مواد اولیه کالاها از پتانسیل 
خوبی برخوردار است و این مواد بسیار بِکر و دست اول هستند اما کارخانه ها و کارگاه 
های تولیدی به سبب نداشتن نقدینگی نتوانسته اند صنایع تبدیلی خود را به روز 
کنند و همین امر نیز باعث شده تا بسته بندی کالاها در حد استانداردهای جهانی 
نباشد در چنین حالتی کالای ایرانی که از کیفیت و مرغوبیت خوبی برخوردار است 
با بسته بندی های معمولی وارد بازار جهانی می شود و نمی تواند آنچنان که باید بازار 
خوبی پیدا کند. از این رو دولت ها باید به این مقوله اهمیت زیادی بدهند. وزارت 
جهاد کشاورزی به عنوان بانی کشاورزی ایران و وزارت صنعت، معدن و تجارت به 

عنوان بانی کارخانه های تولیدی باید در این زمینه ها توجه جدی داشته باشند.
هچنین دانشگاه ها باید ارتباط خود را با بخش صنعت حفظ کنند. ما در کشور 
دانشجویانی خردمند با علم و دانش به روز داریم که متاسفانه کارخانجات و بخش 
صنعت نتوانسته اند آنچنان که شایسته است از تجربه های این افراد استفاده کنند 
زیرا فرهنگ این کار هنوز در کشور به آن نحو که باید، جا نیافتاده است. بنابراین با 
توجه به این مسایل می توانیم کالاهایی خوب و با کیفیت تولید و به کشورهای دیگر 

صادر کنیم. 
*صادرات کالا؛ سفیر صلح برای ایران

عضو هیات مدیره خانه صنعت، معدن وتجارت جوانان در پایان یادآور شد: بعد از 
پیروزی انقلاب اسلامی تبلیغات زیادی علیه ایران و به ناحق توسط کشورهای خاصی 
صورت گرفته است در صورتی که صادرات کالاهای ایرانی می تواند تا حدودی این 
تبلیغات را بی اثر کند. ارسال هر کالای ایرانی می تواند به عنوان یک سفیر صلح برای 
ایران در کشورهای دیگر باشد. صادرات کالای ایرانی با کیفیت به کشورهای مختلف 

می تواند نام ایران را سربلند کند. 

یک کارشناس اقتصادی مطرح کرد؛

تسخیر بازارهای جهانی با توسعه صادرات

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک 
منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های 
تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و 
به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید 

نموده اند.
به  مربوط   139760330002014636 شماره  رای   -1
آقای عباس  پرونده کلاسه 1396114430002001994 
رضایی فرزند عربعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که 
در آن احداث بنا شده به مساحت 133 مترمربع پلاک شماره 
فرعی از 1753 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره 
دو قم مبایعه نامه عادی / سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی 

برابر سند 7248- 90/8/20 دفتر 11 قم. )م الف  3044(
به  مربوط   139760330002014603 شماره  رای   -2
آقای حسن  پرونده کلاسه 1392114430002002516 
جواهری جو فرزند محمدوردی در قسمتی از ششدانگ قطعه 
زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 60 مترمربع 
اپلاک شماره 1 فرعی از 2335  اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از 

سیدعلی میره فرزند سیدمحمد .)م الف 3045 (
به  مربوط   139760330002006308 شماره  رای   -3
پرونده کلاسه 1395114430002000993 آقای حسین 
شاه نظری فرزند غلامعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه 
زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 118/8 مترمربع 
پلاک شماره 1 فرعی از 2295  اصلی و  از پلاک اصلی 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه 
عادی /سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی برابر سند 2676- 

94/12/20 . )م الف 3046  (
به  مربوط   139760330002011652 شماره  رای   -4
پرونده کلاسه 1396114430002001901 آقای محمد 
جعفری کمچشه فرزند حسین در قسمتی از ششدانگ قطعه 
زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 70 مترمربع 
پلاک شماره فرعی از 2607/224 اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/سند رسمی/

سند مالکیت مشاعی برابر صفحه 130 دفتر 242 . )م الف 
) 3047

مربوط   139760330002015755 شماره  رای   -5
آقای   1393114430002000336 کلاسه  پرونده  به 
محمدمهدی آقابابائی فرزند حسین در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 84/09 
مترمربع پلاک شماره 4 فرعی از 1723 اصلی واقع در قم 
بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/ سند 
رسمی/ سند مالکیت مشاعی برابر صفحه 73 دفتر 118 . 

)م الف 3048(
به  مربوط   139760330002014787 شماره  رای   -6
پرونده کلاسه 1391114430002007515 آقای خیراله 
هیزچی فرزند شریف در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین 
که در آن احداث بنا شده به مساحت 97/38 مترمربع پلاک 
شماره 41 فرعی از 2173  اصلی واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی  مع الواسطه از نصرت 

اله هیزچی. )م الف 3049  (
به  مربوط   139760330002010802 شماره  رای   -7
پرونده کلاسه 1391114430002015113 آقای محمد 
سهیلی محمد سیر فرزند حیدر در قسمتی از ششدانگ قطعه 
زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 120 مترمربع 
پلاک شماره 1/48 فرعی از 2244 اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی  مع الواسطه از 

مسیب صحت. )م الف 3050 (
به  مربوط   139760330002014690 شماره  رای   -8
پرونده کلاسه 1396114430002001517 آقای محمد 
علی مالکی فرزند مرتضی در قسمتی از ششدانگ قطعه 
زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 1230 مترمربع 
پلاک شماره فرعی از باقیمانده 2566/1069/1071 و 2567  
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 
نامه عادی  مع الواسطه از محسن نبوی زاده و دادنامه های 
263- 12/3/78 شعبه 16 حقوقی و 446/447- 78/5/20 

شعبه تجدیدنظر. )م الف 3051 (
به  مربوط   139760330002014500 شماره  رای   -9

پرونده کلاسه 1393114430002000805 خانم زهرا زند 
فرزند علی قلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در 
آن احداث بنا شده به مساحت 295 مترمربع پلاک شماره 
6 فرعی از 1939  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از وراث علی قلی 

زند.) م الف 3052(
10- رای شماره 139760330002015988 مربوط به 
پرونده کلاسه 1393114430002000116 آقای محمد 
تلخ آبی فرزند محمد ولی در قسمتی از ششدانگ قطعه 
زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 140 مترمربع 
پلاک شماره فرعی از 1823 اصلی واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از عطااله 

افسرده .) م الف 3053(
11- رای شماره 139760330002011134 مربوط به 
بهرام  آقای   1392114430002003250 کلاسه  پرونده 
قهرمانی فرزند قدرت اله در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین 
که در آن احداث بنا شده به مساحت 360 مترمربع پلاک 
شماره 4 فرعی از 2265 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/سند رسمی/ سند مالکیت 
مشاعی برابر دفتر الکترونیک 1591- 1395.) م الف 3054(

12- رای شماره 139760330002015075 مربوط به 
علی  آقای   1391114430002014886 کلاسه  پرونده 
حمید لو فرزند نقی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که 
در آن احداث بنا شده به مساحت 70/30 مترمربع پلاک 
شماره فرعی از 2323 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از فاطمه 
هندیانی احدی از وراث محمدرضا هندیانی .) م الف 3055(

13- رای شماره 139760330002016092 مربوط به 
پرونده کلاسه 1396114430002001181 آقای رضا فلاح 
فرزند عباس در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن 
احداث بنا شده به مساحت 129 مترمربع پلاک شماره 59 
فرعی از 1909 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از عباس فلاح.) 

م الف 3096(
14- رای شماره 139760330002015190 مربوط به 
پرونده کلاسه 1396114430002001985 آقای محمود 
حنفی گلی فرزند عزیز در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین 
که در آن احداث بنا شده به مساحت 128 مترمربع پلاک 
شماره فرعی از 3121 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
سند  رسمی/  سند  عادی/  نامه  مبایعه  قم  دو  اداره  ملک 
مالکیت مشاعی برابر دفتر الکترونیکی 1396203300020

03149               .) م الف 3097(
15- رای شماره 139760330002011146 مربوط به 
سید  آقای   1391114430002011824 کلاسه  پرونده 
کریم موسوی فر فرزند میر حبیب در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 112/20 
مترمربع پلاک شماره فرعی از 1876 اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی و 
مالک رسمی سید کریم پرتوی)موسوی فر(.) م الف 3098(

به  16- رای شماره 139760330002012867 مربوط 
پرونده کلاسه 1397114430002000559 آقای محمد 
سلطانی پور فرزند احمد در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین 
که در آن احداث بنا شده به مساحت 121/63 مترمربع پلاک 
شماره 188 فرعی از 1947 اصلی واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/ سند رسمی/ سند 
مالکیت مشاعی برابر صفحه 208 دفتر 223.) م الف 3099(

17- رای شماره 139760330002014599 مربوط به 
پرونده کلاسه 1395114430002000110 آقای محمد 
سلطانی پور فرزند احمد در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین 
که در آن احداث بنا شده به مساحت 90/33 مترمربع پلاک 
شماره 188 فرعی از 1947 اصلی واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/ سند رسمی/سند 

مالکیت مشاعی برابر صفحه 8 دفتر 223.)م الف 3100(
18- رای شماره 139760330002014508 مربوط به 
ایوب  آقای   1392114430002004117 کلاسه  پرونده 
کاظمی فرج فرزند مسیب در قسمتی از ششدانگ قطعه 
زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 137/70 مترمربع 

پلاک شماره فرعی از 2472 اصلی واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از رضا 

زرین اقبال .) م الف 3101(
19- رای شماره 139760330002012854 مربوط به 
پرونده کلاسه 1392114430002004493 آقای نیت علی 
محمدی فرزند قربانعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین 
که در آن احداث بنا شده به مساحت 121 مترمربع پلاک 
شماره فرعی از 2147 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از محمد 

میرسیاهی .) م الف 3102(
20- رای شماره 139760330002011254 مربوط به 
فریده  خانم  پرونده کلاسه 1392114430002001449 
مولائی فرزند فرمان در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که 
در آن احداث بنا شده به مساحت 75/78 مترمربع پلاک 
شماره 163/398 فرعی از 1947 اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از 

وراث احمد صفا .) م الف 3103(
21- رای شماره 139760330002015180 مربوط به 
سید  آقای   1396114430002000068 کلاسه  پرونده 
هادی حسینی فرزند سید غلامرضا در قسمتی از ششدانگ 
مساحت 80   به  شده  بنا  احداث  آن  در  که  زمین  قطعه 
مترمربع پلاک شماره فرعی از 1755 اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/ سند رسمی/ 
سند مالکیت مشاعی برابر سند 119874- 1395/11/28 .) 

م الف 3104(
22- رای شماره 139760330002015736 مربوط به 
اشرف  پرونده کلاسه 1392114430002002231 خانم 
گائینی فرزند محمد در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که 
در آن احداث بنا شده به مساحت 490 مترمربع پلاک شماره 
فرعی از 2260 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره 
دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از محمد حسین ضیائی 

بیگدلی .) م الف 3105(
23- رای شماره 139760330002015072 مربوط به 
آقای عباس  پرونده کلاسه 1391114430002019375 
حیدری فرزند یعقوب در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین 
که در آن احداث بنا شده به مساحت 61/40 مترمربع پلاک 
شماره 1 فرعی از 2309 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از علی کهن 

.) م الف 3106(
24- رای شماره 139760330002008890 مربوط به 
پرونده کلاسه 1396114430002001969 آقای کیومرث 
کهنه فراهانی فرزند محمود در قسمتی از ششدانگ قطعه 
زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 123 مترمربع 
پلاک شماره فرعی از 2304  اصلی واقع در قم بخش حوزه 
از   الواسطه  نامه عادی مع  مبایعه  قم  اداره دو  ثبت ملک 

حسین امیری.) م الف 3107(
25- رای شماره 139760330002015227 مربوط به 
پرونده کلاسه 1391114430001006069 آقای مسعود 
فقیه فرزند غلامحسین در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین 
که در آن احداث بنا شده به مساحت  112/20 مترمربع 
پلاک شماره فرعی از 1868 اصلی واقع در قم بخش حوزه 
رسمی/ عادی/سند  نامه  مبایعه  قم  دو  اداره  ملک  ثبت 

سند مالکیت مشاعی برابر صفحه 441 دفتر 560 . ) م 
الف3108(

به  26- رای شماره 139760330002016163 مربوط 
علی  آقای   1396114430002002119 کلاسه  پرونده 
فاضلی امید فرزند احمد در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین 
که در آن احداث بنا شده به مساحت 225 مترمربع پلاک 
شماره فرعی از باقیمانده 2380 اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از 

غلامعلی و محمد علی زندیه .) م الف3109(
27- رای شماره 139760330002012177 مربوط به 
مریم  خانم   1395114430002001490 کلاسه  پرونده 
کریمی فرزند بهرام علی در قسمتی از سه دانگ مشاع از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
از 2374   فرعی  شماره  پلاک  مترمربع  ششدانگ 65/75 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 

نامه عادی مع الواسطه از سید هاشم صادقی.) م الف3179(
28- رای شماره 139760330002012173 مربوط به 
پرونده کلاسه 1395114430002001489 آقای حسین 
از  دانگ  سه  در  تقی  محمد  فرزند  لنگرودی  خانعموئی 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
از 2374  فرعی  شماره  پلاک  مترمربع  ششدانگ 65/75 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 
نامه عادی مع الواسطه از سید هاشم صادقی.) م الف3180(

29 - رای شماره 139760330002015145 مربوط به 
پرونده کلاسه 1391114430002016251 آقای آیت اله 
حیدری لاله فرزند دین محمد در قسمتی از ششدانگ قطعه 
زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 51 مترمربع 
پلاک شماره 47 فرعی از 1999 اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از 

مرحوم سلطانعلی اسلامی نژاد.) م الف 3181(
30- رای شماره 139760330002014631 مربوط به 
احمد  آقای  کلاسه 1396114430002000142  پرونده 
حاجی علی گل فرزند رحمن در قسمتی از ششدانگ قطعه 
زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 55/95 مترمربع 
پلاک شماره فرعی از 2307 اصلی واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از غلام 

مردانی .) م الف 3182( 
31- رای شماره 139760330002015998 مربوط به 
پرونده کلاسه 1395114430002000475 آقای شهریار 
غلامی فرزند فریدون در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین 
که در آن احداث بنا شده به مساحت 80  مترمربع پلاک 
شماره فرعی از 197 و 1973 اصلی واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از فاطمه 

امینی قمی.) م الف 3183(
32- رای شماره 139760330002015392 مربوط به 
پرونده کلاسه 1391114430002012192 آقای روح الله 
امینی رادپور فرزند خداوردی در قسمتی از ششدانگ قطعه 
زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 130 مترمربع 
پلاک شماره فرعی از 2185 و 2186  اصلی واقع در قم 
بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع 

الواسطه از رضا بیگدلی توسط منیره .) م الف 3184(
مربوط   139760330002015405 شماره  رای   -33
آقای   1391114430002012189 کلاسه  پرونده  به 
از  قسمتی  در  قربانعلی  فرزند  رادپور  امینی  خداوردی 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
200 مترمربع پلاک شماره فرعی از 2185 و 2186  اصلی 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه 
عادی مع الواسطه از رضا بیگدلی و منیره بیگدلی .) م الف 

)3185
34- رای شماره 139760330002015296 مربوط به 
پرونده کلاسه 1391114430002008381 آقای محمد 
علی قائدی فرزند علیمراد در قسمتی از ششدانگ قطعه 
زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 48 مترمربع 
پلاک شماره فرعی از 1967 اصلی واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از مهدی 

شاکری .) م الف 3186(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است 
پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی 
صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی 
چنانچه  تا  آگهی  روز  فاصله 15  به  نوبت  دو  در  مراتب 
اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه 
از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره 
ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و 
ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به 
دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم 
و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است 
که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر 

به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1397/07/14 
تاریخ انتشار دوم: 1397/07/30
مرتضی نورانی آرانی-
 رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم
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رئیس هیات کوهنوردی استان قم :

قم دارای فقیرترین زیرساخت سنگنوردی است
رئیس هیات کوهنوردی استان قم گفت: این 
استان با دارا بودن تنها یک دیواره، از جمله 
فقیرترین  دارای  که  است  هایی  استان 

زیرساخت سنگنوردی داخل سالن است.
ورزش  اینکه  بیان  با  لو  مصطفی  مهدی 
زیرساختی  مشکلات  با  قم  در  کوهنوردی 
مهمی از جمله کمبود دیواره سنگ نوردی 
مسابقات  داشت:  اظهار   ، است  مواجه 
سنگ  رشته  در  تنها  کوهنوردی  قهرمانی 
نوردی انجام می شود که فعالیت قهرمانی 
نوردی  سنگ  دیواره  نیازمند  رشته  این  در 

استاندارد است.
وی افزود: چهار سال پیش که مسئولیت 
عنوان  به  را  قم  کوهنوردی  ورزشی  هیات 
رئیس به عهده گرفتم یک دیواره 50 متری 
منسوج و از رده خارج در اختیار این هیات 

قرار داده شد که با پیگیری های انجام شده از طریق فدراسیون، اداره کل ورزش و جوانان قم و 
همچنین شرکت توسعه و تجهیز اماکن ورزشی، دیواره قدیم حذف و دیواره جدید استاندارد با 

ارتفاع 150 متر در این سالن نصب شد.
مصطفی لو ادامه داد: به دلیل اینکه زیرساخت مناسب در سنگنوردی داخل سالن در استان 
وجود نداشت، قم فاقد مربی سنگنوردی بود که با ایجاد این زیرساخت و برگزاری دوره های 
آموزشی برای تربیت مربی در این رشته، آماده فعالیت جدی در سنگنوردی داخل سالن هستیم.
وی با بیان اینکه با برنامه ریزی انجام شده مشکل مربی داخل سالن قم تا پایان سال برطرف 
می شود، اظهار داشت: اگرچه از نظر زیرساخت با کمبود جدی مواجه هستیم ولی به دلیل 

توانمندی ورزشکاران استان امیدوار به کسب مقام در مسابقات کشوری می باشیم.
رئیس هیات کوهنوردی قم، بیان کرد: با وجود اینکه برخی شهرستان های کشور دارای چند 
دیواره سنگنوردی هستند ولی در کل استان قم تنها یک دیواره سنگنوردی وجود دارد که این 

سالن به صورت دو شیفیت در اختیار کوهنوردان آقا و خانم است.
مصطفی با تاکید بر اینکه افزایش تعداد دیواره سنگنوردی در قم ضروری است، ادامه داد: با 
توجه به ظرفیت ورزشکاران قم و همچنین اضافه شدن این رشته ورزشی به مسابقات المپیکی، 
سرمایه گذاری در این رشته ورزشی می تواند بازخوردها و ثمرات ارزشمندی برای ورزش استان 
داشته باشد.در سال 96 بیش از یک هزار ورزشکار در قالب چهار باشگاه کوهنوردی در این 
استان ساماندهی شدند که با اقدام های انجام شده این آمار در 6 ماه نخست امسال بیش از 

10 درصد رشد را نشان می دهد.

وزیر ورزش وجوانان: 

پنج هزار میلیارد ریال هزینه
 لیگ فوتبال می شود

وزیر ورزش وجوانان گفت: هزینه 16 تیم لیگ برتر فوتبال حدود پنج هزار میلیارد ریال است. با 
این رقم، اوقات فراغت بیش از 50 میلیون نفر در طول سال با یک ابزار خوب و سالم پر می شود.
»مسعود سلطانی فر« در جمع کانون مربیان فوتبال افزود: بیشتر تیم های لیگ برتری دولتی 
نیستند و منبع اعتبارات آنها از جمله پرسپولیس و استقلال خارج از منابع دولت و از طریق 

سامانه های هواداری تامین می شود که از همه مهمتر اثربخشی آن در جامعه است.
وی به تاثیر ورزش در جامعه اشاره کرد و گفت: ورزش در ایجاد وحدت و غرور ملی نقش 
چشمگیری دارد. هیچ عرصه ای مانند ورزش نمی توان یافت که با پیروزی و افتخارآفرینی یک 

تیم و یک ورزشکار تا این حد دل یک ملت شاد و با بازتاب اجتماعی زیاد همراه شود.
وزیر ورزش و جوانان افزود: مبنای خدمت باید بر پایه اشتراکات باشد نه اختلافات و از همین 

منظر با تعامل و وفاق و همدلی می توان مسیر را ادامه داد.
سلطانی فر تداوم این رویه با نگاه راهبردی به آینده را برای پیشرفت ورزش کشور توصیه کرد 
و اظهار داشت: اگر در گذشته باقی بمانیم هیچگاه نمی توانیم آینده خوبی رقم بزنیم. با گریز 
به گذشته و آسیب شناسی ها از وقایع مختلف، آینده ورزش کشور را به خوبی رقم بزنیم. وی از 
پیگیری های بیژن ذوالفقارنسب مربی پیشین تیم ملی در انسجام بخشیدن کانون مربیان فوتبال 
به نیکی یاد کرد و از این کانون به عنوان تشکلی که می تواند فعالیت خود را توسعه دهد و در نقش 

یک اتاق فکر فوتبالی عمل کند، نام برد.

 با شکست برابر میعاد بروجن رقم خورد

تیم هیئت قم در قعر جدول لیگ
 تیراندازی با کمان 

 تیم هیئت تیراندازی با کمان استان قم با شکست برابر میعاد بروجن در قعر جدول لیگ 
تیراندازی با کمان قرار گرفت.

هیئت تیراندازی با کمان استان قم امسال پس از مدت ها، تیمی را از میان کمانداران فعال 
قمی روانه لیگ تیراندازی با کمان باشگاه های کشور کرده است و این مسابقات به صورت ماهانه 

در سایت تیراندازی با کمان مجموعه ورزشی آزادی تهران برگزار می شود.
در شرایطی که با توجه به فاصله کیفی تیراندازی با کمان قم با استان های صاحب نام در این 
زمینه، انتظار نتیجه گیری از تیم اعزامی قم به لیگ نمی رود، در پایان هفته چهارم لیگ ریکرو 

مردان، تیم هیئت قم در قعر جدول رده بندی قرار گرفته است.
تیم تیراندازی با کمان قم در هفته چهارم این رقابت ها برابر تیم میعاد بروجن قرار گرفت و ۴ بر 
یک نتیجه را واگذار کرد. مهدی عزیزی T رضا مصباحی، امیر حسین صادقی، احمد فهیمی، 
هادی محمدی چابکی و مسعود سیلانی اعضای تیم قم در هفته چهارم لیگ تیر و کمان بودند.
این تیم در حالی امسال روانه لیگ شده که هدایت آن را  اسماعیل ملامحمدی از پیشکسوتان 
عرصه ورزش قم و رشته تیراندازی با کمان بر عهده دارد. تیم قم در جدول مسابقات ۳ امتیازی 

است و هم امتیاز با تیم جزیره کیش در انتهای جدول 9 تیمی لیگ ریکرو ایستاده است.
تیم های سنگ و کاشی سامان همدان و کمانداران ناجا، قدرتمندترین تیم های لیگ تیراندازی 
با کمان هستند که در پایان هفته چهارم با 1۸ امتیاز صدرنشین هستند. سپاهان اصفهان و 

کمانداران پایتخت در رده های سوم و چهارم هستند.

نکونام چرا راجع به پنالتی آقایی صحبت نکرد؟

قلعه نویی :دوستان دنبال عوام فریبی نباشند
سرمربی تیم فوتبال سپاهان اصفهان گفت:به دوستان توصیه می کنم دیگر دنبال حاشیه و 

عوام فریبی نباشند اگر ما از داوری ضربه خوردیم سعی نکردیم جوسازی کنیم.
 امیر قلعه  نویی در گفت وگو با برنامه ورزشی رادیو تهران در خصوص شرایط تیم سپاهان اظهار 
داشت: جا دارد ابتدا از مدیران باشگاه و کارخانه سپاهان تشکر کنم چرا که همه جوره ما را 
حمایت کردند.با توجه به جابه جایی که در مدیریت سپاهان شد از آقای سبحانی تشکر می کنم 
و از آقای عظیمیان بابت حمایت هایی که در این چند روزه انجام داده اند تشکر می کنم امیدوارم 

حمایت های مدیران سپاهان ادامه دار باشد.
وی در ادامه گفت: همانطور که می دانید تیمی که در سال گذشته رتبه چهاردهم را به دست 
آورده است از لحاظ روحی و روانی شرایط خوبی ندارد نیاز به زمان دارد تا شرایط خوبی را به 
دست بیاورد، ما با توجه به زمان کوتاهی که داشتیم نسبتاً  شرایط خوبی را به دست آوردیم و از آن 

سپاهانی که انتظار داریم فاصله داریم ولی مطمئناً هفته به هفته بهتر خواهد شد.
قلعه نویی در ادامه درباره اینکه سپاهان تیم هجومی است و آیا از مهاجم گلزن خود کی روش 
استنلی راضی هستید یا خیر، گفت: اگر شما آمار تیم های من را داشته باشید متوجه خواهید 
شد که امیر قلعه نوی هر جا که باشد فوتبال هجومی را به نمایش می گذارد. چه زمانی که قهرمان 
شدیم چه نشدیم همیشه سعی کردیم هجومی بازی کنیم تا هواداران از بازی لذت ببرند. زمانی 
که قهرمان شدیم توأم با آقای گلی بوده است. هیچ وقت در تیم هایی که حضور داشتیم مثل 
استقلال اهواز، مس کرمان، سپاهان، ذوب آهن، استقلال تهران و تراکتورسازی سعی نکردم 
دفاعی بازی کنم نگرش من و همکارانم این است که همیشه هجومی بازی کنیم. دوست ندارم 
با ساختار دفاعی و لایه های دفاعی در زمین به میدان بروم. مطمئناً  در ادامه بهتر از این خواهیم 
بود، هنوز در بحث دفاعی مشکل داریم که باید برطرف شود در هر بازی یک گل خوردیم که 
این آمار خوبی نیست. حتی اگر من در یک بازی 6 گل هم بخورم سعی می کنم هجومی بازی 

کنم و دوست ندارم با وقت تلف کردن و دفاعی بازی کردن، بازی دلچسبی را به نمایش نگذارم.
وی در ادامه تأکید کرد: من همیشه قبل از آغاز تمرین با بازیکنان صحبت می کنم و دو  مطلب 
را همیشه گوشزد می کنم. یکی اینکه اگر با مربی یا هر فردی مشکل دارید همین لحظه باید 
برطرف شود و به فکر بازی کردن باشید شما می توانید از بازیکنان من در ذوب آهن و حتی 
سپاهان سوال بپرسید. هیچ وقت سعی نکردم به بازیکنان بگویم وقت تلف کنید. من این سبک 
را دوست ندارم چرا که مردم فوتبال هجومی از دوست دارند و من سعی می کنم کاری کنم تا مردم 
شاد شوند این بحث ها را می توانید از بازیکنانی مثل پیام نیازمند یا رشید مظاهری سوال کنید تا 

متوجه شوید که آیا این صحبت های من درست است یا خیر.
سرمربی تیم فوتبال سپاهان در ادامه درباره اینکه جایگاه سپاهان در ادامه فصل کجا خواهد 
بود با توجه به اینکه ابتدای فصل بعضی قلعه نویی در ادامه درباره اینکه حتی نکونام هم معتقد 

بود که در بازی با سپاهان حق نساجی باخت 
نبود و داوری به ضرر نساجی سوت زد، گفت: 
هفته  چرا  دارد  خوبی  حافظه  نکونام  آقای 
قبل راجع به داوری صحبت نکرد زمانی که 
پنالتی صددرصدی روی بازیکن ما صورت 
گرفت اما داور اعلام کرد در همین بازی هم 
اما  بگیرد  پنالتی  ما  برای  می توانست  داور 
این کار را انجام نداد این بحث ها به نظر من 
به صحبت های  توجه  با  نخ نما شده است. 
کارشناسان آمار نشان می دهد بیشترین ضرر 
را تیم سپاهان از سوی داور دیده است. اما ما 
محترمانه نامه نوشتیم و اعتراض خود را برای 
کمیته داوران ارسال کردیم. آقای نکونام چرا 
آقایی شده  پنالتی که روی سعید  به  راجع 

است صحبتی نکرد.

همسر مرحوم حجازی:

 ناصر بوقچی و لیدر نداشت

»ناصر حجازی« نه اهل پول گرفتن از بازیکن بود و نه با مدیری لابی می کرد. 
او نه بوقچی و لیدر داشت و نه جلوی کسی سر خم می کرد، حجازی اسطوره 

ای که فقط شبیه به خودش بود.
این اظهارات درباره مرحوم ناصر حجازی بخشی از توصیف »بهناز شفیعی« 
همسر این اسطوره دروازه بانی ایران، کاپیتان تیم ملی و باشگاه استقلال و 

همچنین سرمربی آبی پوشان است. 
همان طور که انتظار می رفت، در حال حاضر مرحوم ناصر حجازی با رای 
قاطع مردم در انتخاب بهترین دروازه بان تاریخ جام ملت های آسیا در صدر 

قرار دارد تا حتی پس از مرگش نیز برای کشور افتخارآفرینی کرده باشد. 
»بهناز شفیعی« همسر زنده یاد ناصر حجازی در گفت وگو با ایرنا با اشاره 
به انتخاب »حجازی« برای نامزدی بهترین دروازه بان تاریخ جام ملت های 
آسیا گفت: از اینکه همسر مرحومم برای این مهم نامزد شده است، بسیار 
خوشحالم و به خود می بالم. وی افزود: هواداران عزیز فوتبالی چه استقلالی 
و حتی پرسپولیسی ها با رفتن به سایت کنفدراسیون فوتبال آسیا به ناصر 
حجازی رای دادند و خوشبختانه در حال حاضر همسر مرحومم با رای قاطع 
و بالا صدرنشین دروازه بانان تاریخ جام ملت های آسیاست.همسر مرحوم 
حجازی در ادامه یادآور شد: خود من نیز در این نظر سنجی شرکت کرده و به 

ناصر عزیز رای دادم و امیدوارم با همت تمام عزیزانی که به گزینه محبوبشان 
رای داده اند، ناصر حجازی برای ایران افتخاری آفرینی کند، هر چند خودش 

دیگر در جمع ما نیست.
*رازمحبوبیت ناصر حجازی در بین نسل جوان چیست؟

شفیعی در پاسخ به این پرسش که دلیل محبوبیت ناصر حجازی در بین 
نسل جوان چیست، یادآور شد: شاید باور نکنید اما این برای خود من نیز یک 
پرسش است و همیشه می گویم خدایا شکرت که ناصر حتی در بین نسل 
جوان محبوبیت زیادی دارد. وی افزود: خیلی از جوانان امروز نه فوتبال ناصر 
حجازی را دیده اند و نه روزهای مربیگری اش در خاطرشان است، اما او را 
دوست دارند و این نشان می دهد عشق به این چهره نسل به نسل منتقل 
می شود. همسر مرحوم حجازی ادامه داد: ناصر شخصیت خاص خودش را 
داشت، کاریزمای ویژه او باعث می شد همه به او ناخوداگاه احترام بگذارند. 

من به عنوان همسر او برایش احترام خاصی قائل بودم.
شفیعی با بیان اینکه قصد اتهام زنی یا بی احترامی به هیچ مربی فوتبالی 
را ندارد، اظهار داشت: ناصر حجازی نه اهل پول گرفتن از بازیکن بود و نه با 
مدیری لابی می کرد. او نه بوقچی و لیدر داشت و نه جلوی کسی سر خم می 

کرد. حجازی اسطوره ای بود که فقط خودش بود.

وی خاطره ای از دوران سرمربیگری مرحوم ناصر حجازی در استقلال را بیان 
کرد و گفت: به همسرم گفتم تو به عنوان سرمربی باید در باشگاه استقلال یک 
اتاق داشته باشی تا بفهمی چه کسی به باشگاه می آید و چه اتفاقاتی رخ می 
دهد. او در جواب گفت من یک سرمربی هستم نه جاسوس. وظیفه من فقط 
این است تیمم را تمرین دهم و برای مسابقه آماده کنم، مسائل دیگر در حوزه 

اختیارات سرپرست تیم است و نباید انجام دهم.
*ناصر عاشق ایران بود 

وی با اشاره به دورانی که ناصر حجازی در بستر بیماری بود، گفت: یکی 
از پزشکان معروف از آمریکا تماس گرفت و از ناصر خواست با هزینه او برای 
ادامه درمانش راهی سان فرانسیسکو شود اما ناصر قبول نکرد و گفت عمر 
دست خداست و من دوست دارم در کشور خودم معالجه شوم، نمی خواهم 
به کشور دیگری بروم و اگر قرار به مرگ باشد، دلم می خواهد در ایران جان 

بدهم نه در غربت.
بارها  و  بود  ایران  عاشق  مرحوم  آن  اینکه  بیان  با  حجازی  مرحوم  همسر 
پیشنهادات خارجی را رد کرده بود، تصریح کرد: گفته بودند تا آخر عمر از نظر 
مالی حمایتت می کنیم و بهترین امکانات رفاهی را برایت در نظر می گیریم 
اما او حتی یک ثانیه هم به این موضوع فکر نکرد و در جواب پاسخ داد من یک 

وجب خاک کشورم را با دنیا عوض نمی کنم.
حجازی«  »ناصر  هواداران  ما  برای  دلداری  بهترین  داد:  ادامه  شفیعی 
هستند، دلخوشی بزرگ ما این است مردم هنوز او را فراموش نکرده اند و من 
هر وقت سر مزار همسرم می روم، هوادارانی را می بینم که آنجا حضور دارند و 

این اتفاق از درد بزرگ ما می کاهد. 
* باید به استقلال فرصت داد

وی درباره اینکه نتایج استقلال را دنبال می کند یا خیر، گفت: بازی های 
امیدوارم تیمی که خانواده حجازی دوست  و  را پیگیری می کنم  استقلال 
دارند، بتواند به موفقیت های بزرگ برسد. استقلال تیمی جوان است و باید 
به آنها فرصت داد تا بتوانند به هماهنگی رسیده و به روزهای اوج خود برگردند.
همسر حجازی فقید همچنین در بخش دیگری از سخنان خود به ملاقات 
با سرپرست باشگاه استقلال اشاره کرد گفت: از اداره مالیات با من تماس 
گرفتند و مدعی شدند که ناصر حجازی به اداره مالیات بدهکار است. وقتی 
این موضوع را شنیدم، تعجب کردم و گفتم بعد از این همه سال تازه یادتان 
افتاده ناصر به اداره مالیات بدهکار است؟ بابت این موضوع ناراحت بودم، 
چون می دانستم ناصر حجازی حتی یک ریال نیز به کسی بدهکار نیست، 
آخرین قراردش با استقلال 1۸ میلیون تومان بود که همان موقع به مدیران 
وقت استقلال اعلام کرد 2 میلیون تومان از این پول را به اداره مالیات بدهید.

من  ناراحتی  از  استقلال  باشگاه  سرپرست  که  آنجایی  از  داد:  ادامه  وی 
درباره این موضوع با خبر بود، نشستی را با امیرحسین فتحی به همراه پسرم 
»آتیلا« برگزار کردیم. من همان جا به آقای »امیر حسین فتحی« گفتم شما 
نمی خواهید این مبلغ را ببخشید؟ چرا که ناصر به هیچ کس بدهکار نیست و 

مالیاتش را همان موقع پرداخت کرده است.

تصرفات  قم  دو  منطقه  املاک  و  اسناد  ثبت  اداره  در  مستقر  اختلاف  حل  هیات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش 

کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳9760۳۳00020126۳7 شماره  1-رأی 
1۳9211۴۴۳0002000۸65 آقای مهدی صفری فرزندمحمد تقی در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 56/7۸ متر مربع پلاک 
شماره  فرعی از 1۸62 اصلی واقع در بخش دو ثبت قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از 

محمد صادق کریمی فیجانی  خریداری کرده است. )م الف ۳02۸(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳9760۳۳0002012۸17 شماره  رأی   -2    
1۳9111۴۴۳000201۴1۸1  خانم فاطمه عقیلی یا جدا فرزند میر صادق  در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 5۸/66 متر مربع پلاک 
شماره  فرعی از 1۸5۴ اصلی واقع در بخش دو ثبت قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از 

سید احمد رضوی برقعی  خریداری کرده است. )م الف ۳029(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳9560۳۳00020۳26۳0 شماره  رأی   -۳
در  مردان   فرزند علی  اسمعیل خاک دوست   آقای   1۳9111۴۴۳000200۸۴57
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 119 متر مربع 
پلاک شماره  فرعی از 25۳1 اصلی واقع در بخش دو ثبت قم خریداری سند رسمی / 
سند مالکیت مشاعی برابر سند قطعی شماره1۸70- 1۳۸5/۸/1۳دفتر ۴6 قم ذیل 

ثبت 71۸5 صفحه 5۳5 دفتر ۳9 . )م الف ۳0۳0(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳9760۳۳000201۴۴00 شماره  ۴-رأی 
1۳9711۴۴۳0002000911 آقای  بهروز خشکبار  فرزند  محمد علی در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 150 متر مربع پلاک شماره 
19فرعی از 1۸95 اصلی واقع در بخش دو ثبت قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از 

خداوردی شهوری خریداری کرده است .  )م الف ۳0۳1(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳9760۳۳0002012۸1۳ شماره  5-رأی 
1۳9611۴۴۳0002002171 آقای  محمد رضا مولائی آلانق  فرزندحسینقلی  در 
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۳1/60 متر مربع 
پلاک شماره 91 فرعی از 1۸۴7 اصلی واقع در بخش دو ثبت قم مبایعه نامه عادی / سند 
رسمی / سند مالکیت مشاعی برابر دفتر الکترونیکی  1۳9520۳۳0002006020دارای 

مالکیت میباشد . )م الف ۳0۳2(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳9760۳۳0002012۸۴0 شماره  6-رأی 
1۳9111۴۴۳0002019۳69 خانم خدیجه حسینی چنار سوخته  فرزند غلامرضا  در 
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 65/75 متر مربع 
پلاک شماره 1۴ فرعی از 192۴ اصلی واقع در بخش دو ثبت قم مبایعه نامه عادی/سند 
رسمی / سند مالکیت مشاعی برابر سند 69۸77 – 71/5/6 دفتر 6 قم دارای مالکیت 

میباشد. )م الف ۳0۳۳(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳9660۳۳00020۳۸261 شماره  7-رأی 
1۳9211۴۴۳000200۳961 آقای  سید محمود حسینی فرزند سید ولی اله   در 
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۸۴/۸6 متر 
مربع پلاک شماره  فرعی از 2۴9۸ اصلی واقع در بخش دو ثبت قم مبایعه نامه عادی مع 
الواسطه  از سید احمد مدرسی نسبت به 10 متر و نصرت و انسیه و اعظم و منیر و احمد 

و پروانه و ناصر و رحیمی مقدم نسبت به 75 خریداری کرده است . . )م الف ۳0۳۴(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳9760۳۳0002015126 شماره  ۸-رأی 
1۳9211۴۴۳000200۳991 خانم مرضیه قاسمی پاکرو  فرزند سودمعلی  در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 5۸/22متر مربع پلاک 
شماره فرعی از 2209  مکرراصلی واقع در بخش دو ثبت قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه  

از سید علی اکبر تولیتی  توسط ورثه نسل  دوم خریداری کرده است . )م الف ۳220(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳9760۳۳000201۴۸۸2 شماره  9-رأی 
قسمتی  در  فرزندمحمد   رجبی  ترابعلی  آقای   1۳9111۴۴۳0002011۸1۸
ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 120 متر مربع پلاک شماره  
فرعی از 1۸56 اصلی واقع در بخش دو ثبت قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از عباس 
و خدیجه و کبری و سکینه موسوی حرمی و فاطمه پناهنده ورثه طوبی موسوی  حرمی 

خریداری کرده است. )م الف ۳221(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳9760۳۳0002015۴۳۳ شماره  10-رأی 
قسمتی  در  قنبر    فرزند  بیگلو  قاسم  اباذر  آقای    1۳9511۴۴۳000200125۳
ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 1۴0 متر مربع پلاک شماره  
فرعی از 1۸5۴ اصلی واقع در بخش دو ثبت قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه وجیهه اله 

امیری خریداری کرده است . )م الف ۳222(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳9760۳۳000201۴651 شماره  11-رأی 

از  قسمتی  در  حمداله  فرزند  فرد   فعلی  علی  آقای   1۳9511۴۴۳0002000۳21
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 50 متر مربع  پلاک شماره 
1 فرعی از 2100 اصلی واقع در بخش دو ثبت قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از توران 

میره خریداری کرده است .  )م الف ۳22۳(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳9760۳۳0002015299 شماره  12-رأی 
1۳9211۴۴۳000100۳۳70 آقای علی رضا شریفی فرزند رجب علی  در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 70/70 متر پلاک شماره  
فرعی از 1760 اصلی واقع در بخش دو ثبت قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از محمد 

تقی بختیاری خریداری کرده است. )م الف ۳22۴(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳9760۳۳00020161۸۸ شماره  1۳-رأی 
1۳9711۴۴۳0002000675 خانم صدیقه رسولی فرزند محمد نبی  در قسمتی 
ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 66 متر مربع پلاک شماره  
فرعی از 2۳2۳ اصلی واقع در بخش دو ثبت قم مبایعه نامه  عادی مع الواسطه از محمد 

رضا هندیانی توسط علی خریداری کرده است . )م الف ۳225(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳9760۳۳0002015269 شماره  1۴-رأی 
قسمتی  در  اله   ذبیح  فرزند  شوندی   فاطمه  خانم   1۳9511۴۴۳0002000172
ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت  ۸1 متر مربع پلاک 
شماره  فرعی از 2۳۸0 اصلی واقع در بخش دو ثبت قم مبایعه نامه عادی  مع الواسطه از 

غلامعلی زندیه خریداری کرده است . )م الف ۳226(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳9760۳۳00020150۸1 شماره  15-رأی 
1۳9611۴۴۳0002001992 آقای مرتضی  ملا محمد علی  فرزندحسین  در قسمتی 
ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 1۴۴/50 متر مربع پلاک 
شماره  2۳91 فرعی از 2591 اصلی واقع در بخش دو ثبت قم مبایعه نامه عادی مع 

الواسطه از اسد اله زرین اقبال خریداری کرده است . )م الف ۳227(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳9760۳۳0002015۳70 شماره  16-رأی 
قسمتی  در  اصغر   علی  فرزند  کلائی   علی   آقای   1۳9111۴۴۳00020105۸0
ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 67/۳5 متر مربع پلاک 
شماره  599 فرعی از 1956 اصلی واقع در بخش دو ثبت قم مبایعه نامه عادی مع 

الواسطه از قدرت اله نجفی یاوریان خریداری کرده است. )م الف ۳22۸(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳9760۳۳00020161۴2 شماره  17-رأی 
1۳9111۴۴۳0002005657 آقای غلامعلی  علی زاده  اولامچی  فرزند نور محمد   در 
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 72/5 متر مربع 
پلاک شماره  ۳92 فرعی از 195۳ اصلی واقع در بخش دو ثبت قم مبایعه نامه عادی  مع 

الواسطه از ابوالحسن اصفهانی خریداری کرده است . )م الف ۳229(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳9760۳۳00020152۸7 شماره  1۸-رأی 
قسمتی  در  خداویردی  فرزند  مرادی  صمد  آقای   1۳9211۴۴۳0002001965
ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 1۳5/۸ متر مربع پلاک 
شماره  1فرعی از 2۳7۸ اصلی واقع در بخش دو ثبت قم مبایعه نامه عادی  مع الواسطه 

از علیرضا خسروی و محمد رضا همائی خریداری کرده است  . )م الف ۳2۳0(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳9760۳۳000201۴9۳۴ شماره  19-رأی 
1۳9711۴۴۳00020000۸9 آقای اسماعیل کمیلی محصل خراسانی فرزند عباس 
در قسمتی ازسه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت  ششدانگ  75  /61 متر مربع پلاک شماره  فرعی از 1975 اصلی واقع در 
بخش دو ثبت قم مبایعه نامه عادی  مع الواسطه از مهدی شاکری  خریداری کرده است 

. )م الف ۳2۳1(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳9760۳۳000201۴9۳0 شماره  20-رأی 
1۳9711۴۴۳00020000۸۸ خانم زهرا رسولی   فرزند ربعلی در قسمتی ازسه دانگ 
مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ششدانگ 61/75 
متر مربع پلاک شماره  فرعی از 1975 اصلی واقع در بخش دو ثبت قم مبایعه نامه عادی  

مع الواسطه از مهدی شاکری  خریداری کرده است . )م الف ۳2۳2(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳9760۳۳0002012۴0۸ شماره  21-رأی 
1۳9111۴۴۳0002002۳۸0 آقای احمد شوندی   فرزند محمد علی  در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 150 متر مربع پلاک شماره  
2فرعی از 2۳۳7/2 اصلی واقع در بخش دو ثبت قم مبایعه نامه عادی  مع الواسطه از 

سید علی  عوض  روشنائی خریداری کرده است . )م الف ۳2۳۳(
 651 کلاسه   پرونده  به  مربوط   1۳9760۳۳0002015069 شماره  22-رأی 
قسمتی  در  مهدی    فرزند  اسحقی  وزین  محمد  آقای    1۳9111۴۴۳000201۳
ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 100 متر مربع پلاک شماره  
212 فرعی از 19۳۴ اصلی واقع در بخش دو ثبت قم مبایعه نامه عادی / سند رسمی 

/ سند مالکیت مشاعی برابر صفحه  22۳ دفتر 1۴9  سند 6775۳-7۳/۴/۳ دارای 
مالکیت می باشد .  . )م الف ۳2۳۴(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳9760۳۳0002006007 شماره  2۳-رأی 
1۳9111۴۴۳0002000669 آقای محمد خدائی   فرزند خیبر  علی  در قسمتی 
ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 101/92 متر مربع پلاک 
شماره  فرعی از 197۴ اصلی واقع در بخش دو ثبت قم مبایعه نامه عادی  مع الواسطه از 

مهدی شاکری  خریداری کرده است . )م الف ۳2۳5(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳9760۳۳000201۴665 شماره  2۴-رأی 
1۳9۳11۴۴۳0002001۳۳5 آقای محمد جوان  بخت فرزند حیدرقلی در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 6۳ متر مربع پلاک شماره 
فرعی از 2100 اصلی واقع در بخش دو ثبت قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از موسی 

محمدپور و علی اصغر عبدالهی خریداری کرده است. )م الف ۳262(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳9760۳۳0002015۸1۸ شماره  25-رأی 
1۳9511۴۴۳00020006۳6 آقای تقی احمدلو فرزند بهرام در  قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 192/60 متر مربع پلاک شماره 1 
فرعی از 2۴55  اصلی واقع در بخش دو ثبت قم  مبایعه نامه عادی مع الواسطه از عبداله و 
اصغر و بتول و معصومه زرین اقبال و احمد قزوینی خریداری کرده است .) م الف ۳26۳(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳9760۳۳00020161۸2 شماره  26-رأی 
از  قسمتی  در  احمد  فرزند  احمدی  مهدی  آقای   1۳9۴11۴۴۳00020002۸۸
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 1۴۳/60 متر مربع پلاک 
شماره ۳/79 فرعی از 2167 اصلی واقع در بخش دو ثبت قم  مبایعه نامه عادی مع 

الواسطه از حسن احمدی خریداری کرده است. )م الف ۳26۴(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳9760۳۳00020109۴6 شماره  27-رأی 
1۳9۳11۴۴۳00020006۴6 آقای حمید رضا فعال حسین زاده خباز فرزند مهدی 
درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 120متر مربع 
پلاک شماره فرعی از 2276 اصلی واقع در بخش دو ثبت قم مبایعه نامه عادی مع 

الواسطه از فاطمه بیگدلی فرزند فرهنگ خریداری کرده است.)م الف ۳265(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳9760۳۳0002015979 شماره  2۸-رأی 
1۳9111۴۴۳000200607۳ آقای حسن جانقربان  فرزند ولی اله در سه دانگ مشاع 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ششدانگ 1۴0  متر مربع 
پلاک شماره فرعی از 259۳  اصلی واقع در بخش دو ثبت قم مبایعه نامه عادی مع 

الواسطه از محسن مهجوریان خریداری کرده است.)م الف ۳266(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳9760۳۳0002015990 شماره  29-رأی 
1۳9211۴۴۳000200۳151 خانم اکرم یوسفی فرزند محمدعلی در سه دانگ مشاع 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ششدانگ 1۴0 متر مربع 
پلاک شماره  فرعی از 259۳ اصلی واقع در بخش دو ثبت قم مبایعه نامه عادی مع 

الواسطه از محسن مهجوریان خریداری کرده است. )م الف ۳267(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳9760۳۳0002016160 شماره  ۳0-رأی 
در  ابوالحسن  فرزند  بزچلوئی   احمدی  آقای حمید   1۳9611۴۴۳0002000961
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 1۴۴ متر مربع 
پلاک شماره ۴19 فرعی از 21۴2 اصلی واقع در بخش دو ثبت قم مبایعه نامه عادی مع 

الواسطه از رمضانعلی حبیبی خریداری کرده است. )م الف ۳26۸(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳9760۳۳00020112۴9 شماره  ۳1-رأی 
1۳9611۴۴۳00020007۳2 آقای مهدی عباسی  فرزند علی در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 11۸/50 متر مربع پلاک شماره  فرعی 
از 1760 اصلی واقع در بخش دو ثبت قم مبایعه نامه عادی / سند رسمی/ سند مالکیت 

مشاعی برابر صفحه ۴6 دفتر 2۴7 دارای مالکیت می باشد. )م الف ۳269(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد 
مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب 
در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند 
ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد 
منطقه دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره 
ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این 
اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از 

مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار نوبت اول: یکشنبه   97/07/15
تاریخ انتشار نوبت دوم: دوشنبه  97/07/30
مرتضی نورانی آرانی
رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

بازیکنان  گفت:  پرسپولیس  فوتبال  تیم  سابق  سرمربی 
پرسپولیس باید نتیجه بازی رفت مقابل السد را فراموش کنند و 

با تمام قدرت در مسابقه برگشت به میدان بروند.
حمید درخشان در خصوص دیدار برگشت پرسپولیس و السد 
در مرحله نیمه نهایی لیگ قهرمانان آسیا اظهار داشت: با توجه 
به شکست السد در دیدار رفت این تیم برای پیروزی به میدان 

خواهد آمد و چیزی برای از دست دادن نخواهد داشت. 
وی ادامه داد: السد برای قهرمانی در لیگ قهرمانان آسیا 
هزینه زیادی کرده و نمی خواهد به این راحتی شانس حضور 

در فینال را از دست بدهد. 
بازیکنان  گفت:  پرسپولیس  فوتبال  تیم  سابق  سرمربی 
پرسپولیس در دیدار رفت نتیجه فوق العاده ای بدست آوردند 

اما باید آن را فراموش کنند و با تمام قدرت پا به دیدار برگشت 
بگذارند. 

وی تصریح کرد: بزرگترین مزیت پرسپولیس در دیدار برگشت 
در  هواداران  است.  قرمزپوش  هوادار  هزار  مقابل 100  بازی 
دیدار با الدحیل ثابت کردند نقش مهمی در موفقیت پرسپولیس 

دارند. 
در  بازیکن  آیا کمبود  که  این سئوال  به  پاسخ  در  درخشان 
دیدار برگشت به پرسپولیس لطمه نخواهد زد؟ اظهار داشت: 
پرسپولیس در دیدار رفت که شرایط بسیار سخت تری داشت 
موفق به شکست السد شد و بی تردید در دیدار برگشت هم می 

تواند این کار بزرگ را تکرار کند. 
کاپیتان اسبق تیم فوتبال پرسپولیس در خصوص پیش بینی 

خود از این دیدار گفت: پرسپولیس در این مسابقه با استرس 
کمتری به مصاف حریف خواهد رفت و من شانس این تیم را 

برای صعود به فینال لیگ قهرمانان آسیا بیشتر می دانم. 
تیم فوتبال پرسپولیس باید روز سه شنبه در دیدار برگشت 
مرحله نیمه نهایی لیگ قهرمانان آسیا از ساعت 1۸:۳0 در 

ورزشگاه آزادی تهران به مصاف السد قطر برود. 
دیدار رفت این دو تیم در دوحه با نتیجه یک بر صفر و با گل 
علی علیپور از روی نقطه پنالتی به سود پرسپولیس به پایان 

رسید. 
* حنای کی روش دیگر رنگی ندارد

کاپیتان اسبق تیم ملی فوتبال ایران در خصوص حواشی اخیر 
پیرامون کارلوس کی روش سرمربی تیم ملی خاطرنشان کرد: 

حرف های او برای همه اهالی فوتبال عادی شده و به نظرم 
حنای او دیگر رنگی ندارد. سال هاست که از پیشنهادهای 
آنچنانی صحبت می کند اما بازهم با شرایط سخت فوتبال ما 
کنار می آید و در تیم ملی می ماند.درخشان اظهار داشت: هر 
مربی به دنبال بهترین پیشنهاد است و مطمئن باشید اگر کی 
روش پیشنهاد بهتری نسبت به ایران داشت آن را انتخاب می 

کرد.
کارلوس کی روش سرمربی تیم ملی در آخرین ادعای خود در 
گفت و گو با یک رسانه خارجی اعلام کرده که با فدراسیون ایران 
قراردادی ندارد. فدراسیون فوتبال ایران روشنبه ز در اطلاعیه 
ای این صحبت ها را رد و مدت قرارداد جدید کی روش را تا پایان 

جام ملت های آسیا بیان کرد. 

 حمیددرخشان:
 بازیکنان پرسپولیس نتیجه بازی رفت را فراموش کنند
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علمی و سلامت 

شربتی که سرد مزاج ها نباید از آن غافل شوند

 چگونه درد های مفصلی را تسکین دهیم؟
پژوهشگر طب سنتی مصرف نوعی شربت را برای سرد مزاج ها مفید دانست و گفت: 

این شربت درد های مفصلی را تکسین می دهد.
شربت جوز هندی )جوز هندی، زنجبیل، دارچین، هل و تخم گشنیز یا گل بنفشه( 
 B۹ ،B۶ ،B۳ ،B۲ ،B۱ مانند B گروه ویتامین های ، A ، C ، E حاوی انواع ویتامین های
، کربوهیدرات، سدیم، پتاسیم، فیبر، قند مانند گلوکز، ساکاروز و فروکتوز، روی )زینک(، 

فسفر، پروتئین، کلسیم، منیزیم، آهن، منگنز، اوژنول، ژرمانیوم و فلاونوئیدهاست.
برای بررسی خواص شربت جوز هندی و اینکه مصرف این شربت برای چه افرادی 
مفید است، با حیدر عظمایی محقق و پژوهشگر طب سنتی گفت وگو کردیم که در ادامه 

مشروح آن را می خوانید.
 مهم ترین خواص شربت جوز هندی

حیدر عظمایی محقق و پژوهشگر طب سنتی درباره مهم ترین خواص شربت جوز 
هندی اظهار کرد: این شربت برای فصول سرد سال بسیار مناسب بوده، شربت جوز 
هندی نقشی موثر در افزایش دمای بدن دارد و برای افراد بلغمی و سرد مزاج بسیار مفید 
است. وی درباره خواص دیگر شربت جوز هندی بیان کرد: این شربت تأثیری چشمگیر 
در افزایش حرارت غریزی و تقویت اعضای رئیسه بدن )کبد، قلب و مغز( دارد، شربت جوز 
هندی به رفع درد های مفصلی )آرتریت( و روماتیسمی )آرتریت روماتوئید( کمک می کند.
این محقق و پژوهشگر طب سنتی افزود: شربت جوز هندی نقشی موثر در تقویت معده 
و دستگاه گوارش، رفع هضم ناقص غذا، نفخ و باد معده و روده دارد، این شربت نشاط آور 

است و از ابتلای افراد به افسردگی پیشگیری می کند.
عظمایی تأکید کرد: شربت جوز هندی دهان را خوشبو می کند، این شربت برای 
افرادی که دچار فلج و لقوه )کج شدن دهان( هستند، بسیار مفید است، شربت جوز 
هندی به علت داشتن ویتامین های A ، C ، E و فلاونوئید ها خاصیت آنتی اکسیدانی 
دارد بنابراین سیستم ایمنی بدن را تقویت و بدن را در برابر بیماری های مختلف به ویژه 
انواع سرطان ها محافظت می کند. وی تصریح کرد: شربت جوز هندی تأثیری چشمگیر 
در تقویت سیستم اعصاب مرکزی، بهبود عملکرد حافظه وجلوگیری از بروز آلزایمر در 
افراد دارد. این محقق و پژوهشگر طب سنتی گفت: شربت جوز هندی نقشی موثر در 
رفع حالت تهوع، استفراغ، دندان درد،سرماخوردگی، آنفلوآنزا، وسواس، جنون، رعشه، 
پارکینسون، سکسکه، غلظت خون و رقیق کردن خون، تقویت بینایی،تسکین درد های 
قاعدگی، کاهش وزن در افراد بلغمی مزاج، بهبود عملکرد سیستم قلبی و عروقی، 
کنترل دیابت نوع ۲ و چربی خون، افزایش قدرت باروری در مردان و جلوگیری از ایجاد 

رطوبت های مغزی که به شکل نزله پشت حلق جمع می شود، دارد.
موارد منع مصرف شربت جوز هندی

عظمایی درباره موارد منع مصرف شربت جوز هندی یادآوری کرد: استفاده از این 
مانند  خون  رقیق کننده  دارو های  که  افرادی  است،  ممنوع  باردار  زنان  برای  شربت 
آسپرین و وارفارین را مصرف می کنند نباید شربت جوز هندی را همزمان با دارو های خود 
بنوشند، زیرا این شربت اثربخشی دارو های شیمیایی را افزایش می دهد، بنابراین باید 

بین نوشیدن شربت و استفاده از دارو ها  ۲ تا سه ساعت فاصله باشد.
 مواد لازم برای تهیه ۲ لیتر شربت جوز هندی

جوز هندی:۴۰ گرم
زنجبیل:۱۰ گرم
دارچین:۱۰ گرم

هل:۱۰ گرم
تخم گشنیز یا گل بنفشه:۳۰ گرم

آب:۲ لیتر
عسل:۵۰۰ گرم

طرز تهیه شربت جوز هندی
- نخست همه مواد را نیم کوب کنید.

- مواد نیم کوب شده را داخل آب بریزید و بگذارید ۲ روز بماند.
- مخلوط مواد را ۱۰ تا ۱۵ دقیقه در حرارت ملایم بجوشانید.

- پس از اینکه دمای مخلوط مواد متعادل شد )به ۵۰ درجه سانتی گراد رسید( آن را 
صاف و عسل را به آن اضافه کنید.

- شربت را به خوبی هم بزنید تا قوام بیاید.
- شربت را داخل ظرف شیشه ای بریزید و در یخچال نگهداری کنید.

- برای تهیه یک لیوان شربت جوز هندی، چهار قاشق غذاخوری از شربت غلیظ را 
داخل لیوان بریزید، بقیه لیوان را آب جوشیده شده ولرم اضافه کنید.

- شربت جوز هندی را می توان روزانه سه تا چهار لیوان میل کرد.

رییس دانشکده علوم تغذیه و رژیم شناسی دانشگاه علوم پزشکی تهران :

نوشابه، جذب کلسیم را مختل می کند
رییس دانشکده علوم تغذیه و رژیم شناسی دانشگاه علوم پزشکی تهران با تاکید بر لزوم 
توجه به تغذیه افراد در دو دهه اول زندگی، بر ضرورت ارایه آموزش های لازم درباره دریافت 

موادغذایی که در تراکم و استحکام استخوان نقش دارند تاکید کرد.
دکتر محمدجواد حسین زاده اظهار داشت: بیماری پوکی استخوان با کاهش تراکم 
و توده استخوان همراه است و در پی آن، ساختمان استخوان دچار مشکل می شود و 

شکستگی های متعددی در استخوان رخ می دهد.
وی تصریح کرد: این بیماری یکی از بیماری های مهم در سطح جهان است و در 
افراد در سنین بالا، در زنان بعد از سنین یائسگی و در افرادی که تغذیه مناسب و سبک 
زندگی صحیحی ندارند، شایع است. اولین گام برای درمان پوکی استخوان این است 
که آموزش های لازم درخصوص دریافت مواد غذایی که در تراکم و استحکام استخوان 

می تواند موثر باشد را به جامعه ارائه دهیم.
رییس دانشکده علوم تغذیه و رژیم شناسی دانشگاه علوم پزشکی تهران خاطرنشان 
کرد: در دو دهه اول زندگی افراد و در سنین نوجوانی و جوانی، ساختار استخوانی بدن 
ساخته می شود و این قدرت استخوانی می تواند در دوران سالمندی و زمانی که فرد در 
معرض ابتلا به پوکی استخوان است، مهم و اساسی باشد. یکی از راه های پیشگیری از 
پوکی استخوان توجه به تغذیه افراد در دو دهه اول زندگی به ویژه از نظر برخورداری از 
کلسیم و ویتامین D است. البته ریزمغذی های دیگر مانند ویتامین B، منیزیم و تا حدی 
ویتامین A و K نیز در تراکم استخوان موثر هستند که با رژیم غذایی متعادل و مصرف 

میوه و سبزیجات، تامین می شود.
حسین زاده افزود: اگر مواد غذایی حاوی کلسیم در رژیم غذایی به اندازه کافی وجود 
نداشته باشد، می تواند منجر به پوکی استخوان شود و سن بروز این بیماری را جلو 
بیاندازد، بنابراین دریافت و جذب کلسیم باید به گونه ای باشد که وضعیت اسکلتی بدن 

را به حد ایده آل برساند.
بنابر اعلام وبدا، وی ضمن تاکید بر اهمیت عدم مصرف مواد غذایی که جذب کلسیم را 
دچار اختلال می کنند، یادآور شد: متاسفانه در حال حاضر مشاهده می شود که مصرف 
نوشابه در نوجوانان زیاد است. در حالی که فسفر موجود در نوشابه، جذب کلسیم مواد 
غذایی را با مشکل روبرو می کند، شیر و لبنیات بهترین منابع حاوی کلسیم محسوب 

می شوند.
افزود:  تهران  پزشکی  علوم  دانشگاه  شناسی  رژیم  و  تغذیه  علوم  دانشکده  رییس 
نمونه های مختلف شیر برای مصرف افراد مختلف در بازار وجود دارد، اما افرادی که به 
واسطه مشکلات گوارشی نمی توانند شیر را به میزان کافی مصرف کنند می توانند از 
منابع گیاهی استفاده کنند. اما این مواد غذایی به اندازه شیر و لبنیات، حاوی کلسیم 
نیستند و توصیه می شود افراد، حداقل ۳ واحد شیر و لبنیات را در روز مصرف کنند که 
می تواند شامل یک لیوان شیر، یک ظرف ماست و حدود ۳۰ گرم پنیر باشد تا نیازهای 

کلسیمی افراد، برطرف شود.
حسین زاده تاکید کرد: در گروه های پر خطر و افرادی که احتمال شکستگی خود 
به خودی استخوان ها در آنها بالا است و دچار پوکی استخوان هستند، باید میزان 
دریافت کلسیم به اندازه کافی وجود داشته باشد؛ چراکه در سنین بالا و سالمندی یکی 
از مشکلات این است که کلسیم در شرایط اسیدی بیشتر جذب می شود که ممکن 
 D است این روند با اختلال روبرو شود. وی یکی از مشکلات مردم را کمبود ویتامین
عنوان کرد و افزود: کمبود این ویتامین می تواند پوکی استخوان را تشدید کند و جذب 
کلسیم در دستگاه گوارش به واسطه فرم فعال ویتامین D انجام می شود و اگر ویتامین 
D با کمبود روبرو باشد، جذب کلسیم نیز دچار مشکل می شود. بنابراین کمبود کلسیم 
و ویتامین D مهم ترین عوامل پوکی استخوان هستند.  رییس دانشکده علوم تغذیه و 
رژیم شناسی دانشگاه علوم پزشکی تهران افزود: ویتامین D می تواند از طریق نور آفتاب 
و تماس مستقیم با نور خورشید تامین شود و منابع غذایی حاوی این ویتامین، زیاد 
نیستند و در مواردی که با کمبودهای ویتامین D روبرو می شویم، افراد باید به پزشک 
یا متخصصان تغذیه مراجعه کرده و از مکمل درمانی استفاده کنند. حسین زاده از نوع 
رژیم غذایی به عنوان یکی دیگر از عوامل پوکی استخوان یاد کرد و گفت: رژیم غذایی 
مناسب و متعادل می تواند در استحکام استخوان و به تعویق افتادن پوکی استخوان، موثر 
باشد. همچنین در رژیم غذایی، مصرف پروتئین ها به ویژه در سنین کودکی و نوجوانی 
در تراکم و توده استخوانی، مهم است و میوه و سبزیجات حاوی ویتامین ها، مواد معدنی 
و آنتی اکسیدان ها منابع خوبی برای استحکام استخوان به شمار می روند، لذا توصیه 
می شود که مصرف میوه و سبزیجات در رژیم غذایی مورد توجه باشد تا منابع مختلفی از 
ویتامین های مورد نیاز بدن تامین شود. وی وضعیت کمبود ویتامین D در مردم را نگران 
کننده عنوان کرد و افزود: کمبود این ویتامین، یک هشدار برای جامعه است که برای 
جبران آن، پروتکل های مختلف درمانی وجود دارد که مصرف آن باید در دوران کودکی، 
نوجوانی و بزرگسالی انجام شود. از سوی دیگر نیز رژیم غذایی نامناسب، عدم توجه کافی 
به مصرف لازم شیر و لبنیات و یا مصرف کم این مواد غذایی به خاطر شرایط اقتصادی، 
می توانند علائم خطر برای کمبود کلسیم در مردم باشد.  رییس دانشکده علوم تغذیه و 
رژیم شناسی دانشگاه علوم پزشکی تهران در پایان تاکید کرد: باید یکی از سیاست های 
کلی کشور این باشد که برای مواد غذایی که کمبود مصرف آن موجب بیماری های 
مختلف می شود، سوبسید پرداخت شود تا مصرف آن دچار اشکال نشود و افراد بتوانند 

مواد غذایی و ریزمغذی های مورد نیاز بدن خود را به سهولت دریافت کنند.

استفاده از استویا به جای شکر در غذاها و نوشیدنی های 
شیرین شده ممکن است به افراد مبتلا به دیابت در تثبیت 

سطوح گلوکز خون کمک کند.
استویا یک شیرین کننده طبیعی است که از گیاهی بومی 
آمریکای شمالی و جنوبی به دست می آید. به عنوان یک 
شیرین کننده، استویا طی سالیان اخیر رشد محبوبیت 
خود را به ویژه بین افراد مبتلا به دیابت شاهد بوده است. 
برخی مطالعات نشان داده اند که استویا سطوح قند خون 
را افزایش نمی دهد، از این رو، گزینه ای بی خطر برای افراد 

مبتلا به دیابت است.
استویا حاوی ترکیباتی به نام استویول گلیکوزیدها است که 
تقریبا ۳۰۰ برابر شیرین تر از شکر است. با این وجود، استویا 
از کالری بسیار کمی برخوردار است و از نظر فنی به عنوان 

محصولی با کالری صفر شناخته می شود.
گلیکوزیدها  استویول  هستند،  شیرین  بسیار  اگرچه 
می توانند پس مزه تلخی داشته باشند. بر همین اساس، 
محصولات استویا حاوی مواد دیگری برای خنثی کردن این 

شرایط هستند.
آیا استویا برای افراد مبتلا به دیابت بی خطر است؟

عصاره های استویا زمانی که در مقادیر متعادل مصرف 
شوند، به طور کلی برای بیشتر افراد بی خطر هستند.

را  گلیکوزیدها  استویول  آمریکا  داروی  و  غذا  سازمان 
شده"  داده  تشخیص  خطر  بی  کلی  طور  "به  عنوان  به 
)GRAS( دسته بندی کرده است. در نتیجه، تولیدکنندگان 
ممکن است برخی استویول گلیکوزیدهای خلوص بالا را به 

غذاها و نوشیدنی ها اضافه کنند.
استویول گلیکوزیدها اغلب در نوشیدنی های بدون قند، 

مرباها، و محصولات لبنی وجود دارند.
انجمن  و  آمریکا  قلب  انجمن  بیانیه مشترک،  طی یک 
دیابت آمریکا استویا و شیرین کننده های مشابه را در صورت 
مصرف درست و متعادل برای افراد مبتلا به دیابت مفید 

عنوان کرده اند.
برخی پژوهش ها نشان داده اند که استویا ممکن است به 

کنترل قند خون کمک کند و پشتیبان این بیانیه هستند.
آیا استویا می تواند دیابت را بهبود بخشیده یا درمان کند؟

اما  ندارد،  وجود  دیابت  برای  درمانی  حاضر،  حال  در 
افراد می توانند از طریق تغییرات غذایی و سبک زندگی و 

همچنین مصرف دارو این بیماری را مدیریت کنند.
استفاده از استویا به جای شکر در غذاها و نوشیدنی های 
شیرین شده ممکن است به افراد مبتلا به دیابت در تثبیت 

سطوح گلوکز خون کمک کند.
این جایگزینی ممکن است مقدار کالری مصرفی فرد را 
کاهش دهد، که احتمالا به کاهش وزن کمک می کند. وزن 
اضافه یک عامل خطرآفرین برای دیابت نوع ۲ و عوارض آن 

است که شامل مشکلات قلبی و کلیوی می شوند.
همچنین، افراد بسیاری مبتلا به دیابت دارای فشار خون 
بالا هستند. برخی پژوهش ها نشان داده اند که استویا 
ممکن است فشار خون را در افراد مبتلا به پرفشاری خون 
کاهش دهد، اما همه مطالعات به نتیجه ای مشابه دست 
نیافته اند. پژوهش های بیشتری برای تایید اثر احتمالی نیاز 

است.
پژوهش ها چه می گویند

چندین مطالعه به بررسی آثار استویا بر سطوح قند خون 
اقدام کرده اند.

مطالعه ای در سال ۲۰۱۶ نشان داد که پودر برگ استویای 
خشک شده به طور قابل توجهی سطوح قند خون را در 
افراد مبتلا به دیابت، هم به صورت ناشتا و هم پس از غذا 
خوردن، کاهش داده است. همچنین، شرکت کنندگان در 
این مطالعه کاهش در سطوح تری گلیسیرید و کلسترول 

خود را تجربه کردند.
عنوان  به  استویا  که  کردند  گیری  نتیجه  پژوهشگران 
جایگزینی برای شکر و شیرین کننده های دیگر برای افراد 

مبتلا به دیابت بی خطر است.
مطالعه ای در سال ۲۰۱۳ روی موش ها نشان داد که 
استفاده از پودر برگ استویای کامل به عنوان یک مکمل 
است.  شده  منجر  خون  قند  سطوح  کاهش  به  غذایی 
همچنین، نتایج این مطالعه نشان دادند که استویا آسیب 

کبدی و کلیوی در حیوانات را کاهش داده است.
پژوهشی دیگر در سال ۲۰۱۳ نشان داد که استویا دارای 
پتانسیل آنتی اکسیدانی است و به طور قابل توجهی سطوح 

قند خون را در موش ها کاهش داده است.
همچنین، استویا ممکن است گرسنگی را کاهش داده 
و احساس سیری را در افراد بهبود ببخشد. در یک مطالعه 
کوچک، پژوهشگران به شرکت کنندگان میان وعده ای پیش 
از وعده غذایی اصلی دادند. این میان وعده حاوی استویا، 

آسپارتام، یا ساکارز بود.
در  بود،  کالری   ۴۹۳ دارای  ساکارز  حاوی  وعده  میان 
شرایطی که میان وعده های حاوی استویا و آسپارتام تنها 
شرکت  گروه  سه  هر  وجود،  این  با  داشتند.  کالری   ۲۹۰
کنندگان سطوح گرسنگی و سیری مشابه را گزارش کردند.

افرادی که میان وعده استویا مصرف کرده بودند، به طور 

قابل توجهی کاهش سطوح قند خون پس از وعده های 
غذایی را در مقایسه با گروه ساکارز تجربه کردند. همچنین، 
آنها سطوح انسولین پایین تر نسبت به دو گروه آسپارتام و 

ساکارز را نشان دادند.
ذکر این نکته اهمیت دارد که در این پژوهش بیشتر از برگ 
استویا خشک شده به جای عصاره های استویا استفاده 
شده بود. عصاره های استویا به طور معمول حاوی مواد 
تشکیل دهنده دیگری هستند که برخی از آنها ممکن است 

بر سطوح قند خون اثرگذار باشند.
فواید استویا

مطالعات علمی نشان داده اند که استویا ممکن است 
فواید زیر را ارائه کند:

ویژگی های آنتی اکسیدانی احتمالی
غذا  از  و هم پس  ناشتا  زمان  در  قند خون، هم  کنترل 

خوردن
تقویت احساس سیری و کاهش گرسنگی

تمایل کمتر به مصرف کالری های اضافه در ادامه روز
کاهش فشار خون در افراد مبتلا به پرفشاری خون

محافظت در برابر آسیب های کبدی و کلیوی
کاهش سطوح تری گلیسیرید و کلسترول

یکی دیگر از فواید استویا چند کاره بودن آن است. این 
شیرین کننده برای استفاده در نوشیدنی های گرم و سرد 
مناسب است و می توان آن را به همراه جو دوسر یا میوه نیز 

مصرف کرد.
استویا ممکن است برای برخی غذاهای پخته با توجه به 
محصول شیرین کننده و دستورالعمل غذایی نیز مناسب 
باشد. با این وجود، استویا حالت کاراملی نمی یابد و نمی 

تواند در تمام دستورالعمل ها مورد استفاده قرار بگیرد.
خطرات و عوارض جانبی

مطالعات درباره ایمنی استویا عوارض جانبی منفی را تا 
زمانی که افراد به مقدار متعادل از آن استفاده کنند، گزارش 

نکرده اند. سازمان غذا و داروی آمریکا محصولات استویای 
پالایش شده را به عنوان به طور کلی بی خطر برای بیشتر 

افراد دسته بندی کرده است.
برخی محصولات استویا حاوی افزودنی هایی هستند که 
ممکن است دارای عوارض جانبی باشند. به عنوان مثال، 
الکل قندها ممکن است در برخی افراد موجب علائم زیر 

شوند:
- نفخ

- حالت تهوع و استفراغ
- درد و گرفتگی معده

- مشکلات گوارشی دیگر
با این وجود، الکل قندها برای افراد مبتلا به دیابت بی خطر 
هستند. به گفته انجمن دیابت آمریکا، الکل قندها حاوی 
کالری کمتر نسبت به شکر هستند و به اندازه کربوهیدارت 

های دیگر بر سطوح قند خون اثر نمی گذارند.
افراد مبتلا به دیابت باید محصول استویا انتخابی خود را 
بررسی کنند تا حاوی شیرین کننده های دیگری نباشد که 

ممکن است سطوح گلوکز خون را افزایش دهند.
جایگزین هایی برای استویا برای افراد مبتلا به دیابت

شیرین کننده های مصنوعی دیگر ممکن است به افراد 
مبتلا به دیابت در مدیریت هوس های غذایی برای غذاها و 

نوشیدنی های شیرین کمک کنند.
سازمان غذا و داروی آمریکا شیرین کننده های مصنوعی 

زیر را تایید کرده است:
آس سولفام پتاسیم

ادوانتام
آسپارتام

نئوتام
ساخارین
سوکرالوز

به جز آسپارتام، بدن انسان این شیرین کننده ها را تجزیه 
نمی کند. در عوض، آنها از دستگاه گوارش عبور کرده و 
از طریق ادرار و مدفوع دفع می شوند. همانند استویا، این 

شیرین کننده ها نیز کالری اضافه ارائه نمی کنند.
همچنین، الکل قندها بدون تاثیرگذاری بر سطوح قند 
که  قندهایی  الکل  دهند.  می  افزایش  را  شیرینی  خون 
تولیدکنندگان به طور معمول به غذاها و نوشیدنی ها اضافه 

می کنند، شامل موارد زیر می شوند:
- اریتریتول
- ایزومالت

- لاکتیتول
- مالتیتول

- سوربیتول
- زایلیتول

کننده  دارای شیرین  از غذاهای  بسیاری  این وجود،  با 
های مصنوعی حاوی کالری و کربوهیدارت هستند. گاهی 
اوقات، این غذاها می توانند دارای کربوهیدارت هایی تقریبا 
به اندازه نسخه های سرشار از شکر باشند. بر همین اساس، 
افراد باید جدول ارزش غذایی محصول را پیش از انتخاب و 

مصرف به دقت بررسی کنند.

آیا استویا برای افراد مبتلا به دیابت مفید است؟

 

پرورش مری در آزمایشگاه و پیوند آن به موش ها
گروهی از دانشمندان در لندن با استفاده از علم مهندسی زیستی موفق به رشد یک 

مری شده اند و عمل پیوند این بافت در موش ها نیز با موفقیت انجام شده است.
این مطالعه به سرپرستی دانشمندان بیمارستان "Great Ormond Street" از "کالج 
 Francis Crick("و با همکاری "موسسه فرانسیس کریک )UCL( "دانشگاهی لندن

Institute( انجام شد.
دانشمندان این پژوهش امیدوارند که این تحقیق در نهایت منجر به توسعه "لوله های 
غذایی")food pipes( آزمایشگاهی برای کودکان متولد شده با نقص یا آسیب دیدگی 

مری هستند، شود.
مری یک ارگان پیچیده و چند لایه ای است که از بافت های مختلف تشکیل شده است 

که به عنوان یک لوله حمل مواد غذایی جامد و مایع از دهان به معده عمل می کند.
مری حلق را به معده متصل می کند. این اتصال از راه سوراخی که توسط این لوله در 

دیافراگم ایجاد شده برقرار می شود و غذا از این طریق از حلق به معده راه می یابد.
 انتقال غذا از راه مری با کمک انقباضات موج مانندی که انقباضات کرم وار یا حرکات 

لوله گوارش نامیده می شود، انجام می شود.
در این پژوهش، دانشمندان از مری یک موش که از سلول های آن جدا شده بود، 

استفاده کردند.
آنها مری موش را با عضله و بافت همبند در موش و انسانها و دیگر سلول های موشها که 

به شکل پوشش در داخل بافت همبند تشکیل شده بود، کار گذاشتند.
بافت همبند همان بافت پیوندی است که ازجمله وظایف آن حفاظت و پشتیبانی از 

بافت های دیگر است.
طی آزمایش بخش های دو سانتی متری مری به درون شکم موش ها پیوند داده 

شدند.
دکتر "پائولا بونفانتی")Paola Bonfanti( یکی از پژوهشگران این مطالعه و مدیر ارشد 
موسسه فرانسیس کریک گفت: هنگامیکه پس از پیوند ما مشاهده کردیم که بافت 
مهندسی شده ما هم از نظر ساختار و هم عملکرد، درست عمل می کنند، بسیار شگفت 

زده شدیم.
بخش هایی از مری توانایی انقباض ماهیچه داشتند که این قابلیت برای انتقال مواد 

غذایی به معده لازم می باشد.
از هر ۳۰۰۰ نوزاد یک نفر از آنها مبتلا به اختلالات مری به دنیا می آید به این صورت که 

معمولا بین قسمت فوقانی و پایینی مری فاصله وجود دارد.
پروفسور "پائولو د کپی" یکی از نویسندگان این مطالعه و رئیس بخش سلول های 
بنیادی بیمارستان کودکان لندن گفت: این عمل یک گام بزرگ در علم پزشکی محسوب 

می شود و ما را به درمانهای موثر ترمیم مری نزدیک تر می سازد.

وزن خودروهای آینده نصف می شود
 محققان متوجه شدند فیبرهای کربنی که در بدنه خودرو به کار می روند، قابلیت 
ذخیره انرژی دارند. با استفاده از این قابلیت وزن خودروهای نسل آتی ۵۰ درصد کاهش 
می یابد. در بسیاری از خودروها از فیبر کربنی استفاده می شود تا وسیله نقلیه قدرتمندتر 

و سبکتر شود. 
اما تحقیقات نشان داده این پنل ها قابلیت ذخیره انرژی را نیز دارند.  دانشمندان 
متوجه شده اند ماده بسیار قدرتمند می تواند به طور مستقیم انرژی را ذخیره و احتمالا 

طراحی خودروهای الکتریکی آینده را دگرگون کند.
 اگر این فناوری به طور تجاری قابل دسترسی شود، تولیدکنندگان می توانند از شر 
باتری های سنگین در خودرو خلاص شوند و درنتیجه وزن خودروهای آتی نصف خواهد 

شد. 
لیف آسپ یکی از استادان مکانیک رایانشی و مواد در دانشگاه فناوری چالمرز می 
گوید: به این ترتیب بدنه خودرو به عنوان یک باتری عمل می کند. می توان از فیبر کربنی 
برای مقاصدی مانند برداشت انرژی جنبشی برای به کارگیری حسگرها یا رسانایی انرژی 

اطلاعات استفاده کرد.
 در این وضعیت وزن بدنه خودرو ۵۰ درصد کمتر می شود. برای این منظور محققان 
قابلیت ذخیره الکتریسیته در ساختارهای مختلف فیبر کربنی را بررسی کردند. آنها متوجه 
شدند نمونه هایی که کریستال های ریزی در خود دارند، قابلیت های الکترومکانیکی 
خوبی دارند و می توانند به عنوان الکترود در یک باتری لیتیوم یونی کار کنند اما چندان 

قدرتمند نیستند. 
  به گفته آسپ کاهش خشکی فیبر کربنی مشکل زیاد مهمی نیست زیرا قابلیت های 
الکتریکی آن همچنان بیشتر از فولاد است. کاهش سختی فیبرکربنی برای بسیاری از 

مصارف مانند خودروها چندان مشکل ساز نیست.
 این در حالی است که هم اکنون در بازار کامپوزیت های فیبرکربنی گرانقیمتی وجود 
دارد که برای استفاده در هواپیما ساخته شده اند. بنابراین تولیدکنندگان فیبر کربن با 

توجه به این نکته می توانند کارایی این ماده را افزایش دهند.

باتری های آینده با پرینتر سه بعدی ساخته می شوند
محققان با کمک پرینتر سه بعدی طرح اولیه باتری را 
ارائه کردند که می توان آن را به اشکال مختلفی ساخت. 
به این ترتیب محدودیت در طراحی اشیا از بین می رود.
نیواطلس،  از  نقل  به  مهر  خبرگزاری  گزارش  به 
دستگاه های الکترونیکی به طور معمول باید باتوجه به 
باتری هایی مستطیل یا سیلندر شکل ساخته شوند. 
اما دانشمندان طرح اولیه باتری هایی را ارائه کردند 
که با پرینتر سه بعدی ساخته می شوند. به این ترتیب 
می توان باتری هایی با اشکال مختلف ساخت و این 

محدودیت در طراحی دستگاه ها  از بین می رود.
محققان دانشگاه تگزاس با همکاری دانشگاه دوک 
از  قیمت  ارزان  بعدی  سه  پرینتر  یک  از  استفاده  با 
ماده PLA یک باتری لیتیوم یونی ساخته اند. به طور 
معمول PLA برای چنین مقصودی کارآمد نیست زیرا 

رساناب قدرتمندی به حساب نمی آید. به همین دلیل 
با ترکیب یک محلول الکترولیت)حاوی  دانشمندان 
اتیل متیل کربونات، کربونات پروپلین وپرکلورات لیتیوم 

( قابلیت رسانایی آن را افزایش دادند.
علاوه بر آن برای افزایش رسانایی آنها در قسمت آند 
باتری از گرافن و در کاتد از نانوتوب های کربن استفاده 

کردند.
باتری  های  سلول  آمیز  موفقیت  طور  به  محققان 
ساختند که قابلیت ذخیره  انرژی دارند. آنها این باتری 
تعبیه  دی  ای  ال  چراغ  به  مجهز  دستبند  یک  در  را 
کردند.  این باتری توانست چراغ ال ای دی را به مدت 

۶۰ ثانیه روشن نگه دارد.
هرچند این میزان قابلیت حفظ شارژ چندان کافی 
نیست اما دانشمندان به دنبال روش هایی هستند تا 

ظرفیت باتری را افزایش دهند.

باتری های آینده با پرینتر سه بعدی ساخته می شوند

آگهی فقدان سند مالکیت
خانم زهرا حسینی پیر حیاتی با ارائه دو برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته سند 
مالکیت تک برگی ششدانگ پلاک ۲۵۲۹/۲۳۳/۱7۵ اصلی واقع در  بخش ۲ ثبت قم در 
دفتر الکترونیکی ۱۳۹7۲۰۳۳۰۰۰۲۰۰۴۹۳۳ بشماره سریال ۲۰۶۳77 ب ۹۶ بنام زهرا 
حسینی پیر حیاتی صادره و تسلیم شده که نامبرده اعلام داشته سند مالکیت در اثر  سهل 
انگاری مفقود گردیده ، لذا مراتب باستناد تبصره یک اصلاحی ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون 
ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت 
نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت 
۱۰ روز کتبا" به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است 
پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدورسند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد 

شد./ )م الف ۱۶۶۶۶(
مرتضی نورانی آرانی
رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

----------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

نظر به اینکه خانم لیلا آدابی به موجب وکالتنامه ۲۴۴۹ مورخه ۱۳۹7/۴/۶ دفترخانه 
8۳ قم از طرف مالک حسن محمدی خوزانی باا ارائه دو برگ استشهاد شهود مصدق اعلام 
داشته سند که سند مالکیت ششدانگ پلاک ثبتی ۱۴۹ فذرعی از ۱۰۶۲۲ -  اصلی واقع در  
بخش یک ثبت قم که ذیل ثبت ۴۳۱7۱ صفحه ۳۵8 دفتر ۲8۴ به نام آقای احمد فردوسی 
ثبت و سند مالکیت صادر و تسلیم گردیده است سپس مع الواسطه به موجب سند صلح 
۱۰۰8۳8 مورخه ۱۳8۵/۲/۱۳ دفترخانه ۱۵ قم مقدار سه دانگ مشاع از ششدانگ به 
حسن محمدی خوزانی منتقل شده است که به علت جابجایی سند مالکیت مزبور مفقود 
گریده است . لذا مراتب باستناد تبصره یک اصلاحی ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت در یک 
نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا 
انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت ۱۰ روز 
کتبا" به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از 
انقضای مهلت مقرر نسبت به صدورسند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد./آ 

)م الف ۱۶۶۶7(
محمدرضا ادیبان
رئیس ثبت منطقه یک قم

----------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

متقاضی خانم اشرف ابراهیمی بموجب  وکالتنامه ۱۴8۴۰۳ مورخه ۹7/۵/۲7 دفتر ۳78 
تهران مالکیت خانم اکرم ابراهیمی با ارائه یک برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته سند 
مالکیت مربوط به پلاک ۲7۱/۱۹7۰ اصلی واقع در  بخش پنج ثبت قم ذیل ثبت78۱۰۴ 
در صفحه ۵۲۲ دفتر ۱۰۳ ثبت و سند صادره به علت سهل انگاری مفقود گردیده و تقاضای 
صدور سند مالکیت المثنی را نموده اند. لذا مراتب باستناد تبصره یک اصلاحی ماده ۱۲۰ 
آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود 
سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار 
آگهی ظرف مدت ۱۰ روز کتبا" به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ تا مورد رسیدگی قرار 
گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدورسند مالکیت المثنی برابر 

مقررات اقدام خواهد شد./ )م الف ۱۶۶۶8(
محمدرضا ادیبان
رئیس ثبت منطقه یک قم

----------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

نظر به اینکه آقای قاسم خضیراوی با وکالت با ارائه دو برگ استشهاد شهود مصدق اعلام 

داشته سند که سند مالکیت ششدانگ پلاک ۱۱۱۳۵/8۰۳ -  اصلی واقع در  بخش ثبت 
یک قم در صفحه ۴8۰ دفتر ۲۲۵ ذیل ثبت ۳۴7۳7 به نام آقای ابوالفضل نادری و غیره 
سند مالکیت بشماره مسلسل ۳8۴۲۶۵ صادر و تسلیم شده است. سپس طی سند قطعی 
۱۳۳8۱7 مورخ ۱۳8۰/۴/۱۳ دفترخانه ۲۰ قم تمامی سه دانگ مشاع از ششدانگ پلاک 
فوق غلامرضا خراسانی فرزند غلامعلی منتقل شده است و سند مالکیت به شماره ۲۵8۰۶8 
بنام ایشان صادر شده است، سپس از طرف ایشان اعلام گردیده است سند مالکیت مزبور به 
علت اسباب کشی مفقود شده است، که در حال حاضر در این اداره در شرف صدور المثنی 
بنام ایشان می باشد لذا مراتب   طبق تبصره یک اصلاحی ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت به 
آن دفترخانه ابلاغ می شود که در دفتر مربوط ثبت که چنانچه مابین بخواهند به وسیله سند 
مالکیت اولیه یا المثنی معاماله ای انجام دهند قبل از انجام معامله وضعیت ملک استعلام 
و در صورت نبودن مانع نسبت به تنظیم سند برابر مقررات اقدام شود و در صورت ارائه سند 
مالکیت اولیه عین سند مذکور را اخذ و به این اداره ارسال دارند. /آ )لازم به توضیح است 
بموجب صورتمجلس تعیین طول و ابعاد به شماره ۱/۱۳۴۲۲ مورخ ۱۳۹7/۶/۳۱ اداره 

ثبت پلاک فوق فرعی ۱۱۱۳۵/8۰۳/۲۶۰۰ دارای مساحت و ابعاد شد(  )م الف ۱۶۶۶۹(
محمدرضا ادیبان
رئیس ثبت منطقه یک قم

»حالت سگ« 
در خودروهای 

جدید تسلا
 ایلان ماسک اعلام کرده در 

نرم افزار خودروهای الکتریکی 

این شرکت قابلیتی را ارائه می 
کند که دمای کابین خودرو را 
به عابران نشان می دهد. این 
قابلیت »حالت سگ« نام گرفته 

است.
دارای  تسلا  خودروهای   
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اولین هفته  تهران« در  فیلم سینمایی »لس آنجلس  
کوچک  »مغزهای  از  را  پرفروش ها  جدول  صدر  اکران 
زنگ زده« گرفت. این فیلم موفق شد تنها پس از یک 
هفته اکران به رقم فروش بیش از 2.2 میلیاردی دست 
یابد. این فروش بالا به رغم نقدهایی فراوانی است که 

درباره این اثر مطرح می شود.
* توجیهی که دشوار بتوان پذیرفت 

و  صاحبنظران  جانب  از  انتقادات  موج  به  پاسخ  در 
خود  اینستاگرام  صفحه  در  پرستویی  فیلم،  بینندگان 
نوشت »هموطنان عزیزم، منتقدین محترم، اینجانب 
پرویز پرستویی حدود نیم قرن در عرصه هنر خدمت کردم 
و در طول سال هم پیشنهادات کاری زیادی داشتم ولی 
به لحاظ احترامی که برای مخاطب قائل بودم تن به هر 
کاری ندادم و در هر کاری هم که حضور داشتم با اعتقاد 
پذیرفتم و تا کنون صرفا برای پول کارنکردم و در بازتاب 
سهیم  هرحیث  از  را  خود  داشتم  حضور  که  کارهایی 
دانستم، چه خوب و چه بد. لس آنجلس تهران هم جزو 
همان کارهایی بوده که نه برای رفاقت بلکه با اعتقاد براین 
که بتوانیم یک فیلم مفرح و شاد )مهاجرت برعکس( با 
حفظ احترام برای شما عزیزان بسازیم، پذیرفتم. و این 
را در این سالیان آموختم که اثری که ساخته می شود 
شما می توانید نظر بدهید چه دوست داشته باشید و چه 
دوست نداشته باشید، منتقدین محترم هم همینطور. 
ولی متاسفانه بعضا نقدها صادقانه نیست که هیچ بلکه 
شمشیر از رو بستن است. وگرنه همه عزیزانی که دراین 
فیلم حضور دارند نقد پذیرند. بنده همه نظرات مردم 
وبعضی از منتقدان را دنبال می کنم .ایمان دارم و باور 
داشته باشید هیچیک از هنرمندان این فیلم کیسه برای 
ثروت اندوزی ندوخته اند وهیچکس هم نمیخواهد شما 
را وادار کند که حتما و باید از این فیلم استقبال کنید. 
نظر صادقانه شما برای همه ما پذیرفتی است. ولی با 
انصاف نه کینه شخصی«  نکته مهمی که در نوشته های 
پرستویی وجود دارد، بحث مهاجرت معکوس یا به گفته 
او مهاجرت برعکس است. مهاجرت به معنای ترک موقت 
یا دائمی موطن اصلی فرد و رفتن به مکانی دیگر و اسکان 
به منظور  و غالبأ  با اهدافی متفاوت  آنجا است که  در 
دستیابی به فرصت ها و امکانات بهتر زندگی صورت می 
گیرد. بر اساس این مفهوم و تعریف، مهاجرت معکوس 
به معنی بازگشت دوباره به موطن قبلی به دلایل مختلف 
وعمدتا با هدف بهبود و تلاش برای توسعه و استفاده از 

اندوخته های مقصد مهاجر پذیر به مبدا مهاجر فرست 
است.  پرویز پرستویی اگرچه مهمترین هدف مورد نظر در 
ساخت این فیلم را تشویق مهاجرت معکوس عنوان کرده 
اما با توجه به فیلمنامه به نظر می رسد هدف یادشده در 
جهت توجیه و بستن دهان منتقدان بوده است. هیچ 
پرویز  بازی  )با  ژیان«  »بهروز  بازگشت  فیلمنامه  کجای 
پرستویی( نشانه ای از مهاجرت معکوس نیست چرا که 
او نه در پی بازگشتی هدفمند که به دنبال فرار از کشوری 
است که در آن تحت تعقیب است و زندگی ایده آلی در 

آن ندارد. 
*آیا فیلم های ایرانی افول کرده است 

فروش فیلمی که مردم را به امید پرستویی و تماشای 
بازی های نوستالژیک او با اشتیاق به سالن هایش می 
کشاند و سرخورده از هزینه و زمان و اشتیاق از دست 
رفته از سالن خارج می سازد، چیزی نیست که بتوان 
آن را ندیده گرفت. هنرمندان از طرفی هدف و انگیزه 
کارهایشان را مردم می انگارند و از طرفی دیگر و پس 
احترام  قابل  که  نظر شخصی  را  آن  انتقادات،  از موج 
است و می تواند مورد قبول واقع نشود، می خوانند. 
در اینجا تضاد چشمگیری وجود دارد. حتی اگر بشود 
درصدی از مردم را به بهانه سلیقه متفاوت نادیده گرفت 
اما نمی شود از کنار انتقادات پردامنه گذشت. هنرمند 
باید تکلیفش را با خودش مشخص کند. نمی شود هم 
را  آنان  و هم  اجتماعی گرفت  و سرمایه  الهام  مردم  از 
برای چهره  انگاشت. بلاتکلیفی  نادیده  و  بی اهمیت 
های نوظهور شاید تاکتیکی برای فرار از انتقادات باشد 
دلخوری  پرستویی  چون  سوپراستارهایی  مورد  در  اما 
متقابل را به همراه دارد.  پس از حواشی سال 1391 و 
خداحافظی توام با دلخوری پرستویی از سینما، آن هم 
با محکوم کردن سینمای خالی از ارزش و محتوا شده 
ایران، حضورش در یک کمدی ضعیف و بی محتوا شوکه 
کننده است. توقع و انتظار هیچ یک از علاقمندان و 
منتقدان از او فیلمی این چنینی نبود؛ سوپراستاری که 
اسم و حضور او به دلیل علاقه و وجهه اش باعث فروش 
میلیاردی و موفقیت کارگردانان و تهیه کنندگان می شود. 
آن هم به این دلیل برجسته که خودش منتقد درجه یک 

این چنین فیلم هایی بوده است. 
*کمدی سازی ورودی اجتناب ناپذیر کارگردانان 

ایرانی 
به دلیل محدودیت و خط قرمزهای موجود، سبک و 

اسلوب سینمای ایران به سمت دو قالب عمده یعنی 
فروش گیشه و اعتبار بین المللی رفته است. در جهت 
کسب توجه بین المللی، تمایلی اغراق گونه به سمت 
معضلات  بازنمایی  با  آثاری  ساخت  و  نمایی  سیاه 
اجتماعی شکل گرفته است. از طرف دیگر و در تلاش 
برای کسب فروش بیشتر و درآمد گیشه، کمدی سازی 
و تلاش برای کشاندن مخاطبان به بهانه خنده و شادی 
هرچند بدون عمق و محتوا، به رویکردی غالب در فیلم 

سازی بدل شده است. 
این وضعیت باعث ورود بیش از پیش و نگران کننده 
کارگردانان و تهیه کنندگان آثار جدی به سمت کارهای 
چون  کارگردانانی  است.  گیشه  فروش  و  غیرجدی 
»ابوالحسن داودی« و »فرزاد موتمن« که سابق بر این در 
سینمای دغدغه مند و درام های اجتماعی شناخته شده 
و موفق بودند، تحت تاثیر این اوضاع توجه بیشتری به 
ساخت فیلم های کمدی و کسب گیشه معطوف داشته 
و البته به موفقیت هم دست پیدا کردند؛ چنانچه فیلم 
»هزارپا« به کارگردانی داودی و با بازی »رضا عطاران« تا 

به این لحظه رکوردهای فروش را جا به جا کرده است. 
کارگردان  پاکروان  رسد  می  نظر  به  اساس  همین  بر 
فیلم های  تهران که سابقه ساخت  آنجلس  فیلم لس 
جدی و حتی بازی در فیلم های اجتماعی را داشته با 
نیت امتحان کردن شانس خود اقدام به ساخت فیلمی 
کمدی کرده است که البته شاید درآمد گیشه را به لطف 
بازی گرفتن از پرویز پرستویی کسب کرده اما اثری که این 
فیلم بر کارنامه هنری پرستوی می گذارد قطعا نادیده 

انگاشته است.
*خوشرنگ اما ...

فیلمنامه لس آنجلس تهران نوشته خودِ کارگردان و 
»آنالی اکبری« است. اگرچه تلاش شده تا با بهره گیری 
و  نوشتار  سابقه  که  فیلمنامه  دوم  نویسنده  نظرات  از 
تولیدات فانتزی را دارد، فضا و رنگ و لعاب فیلم جذاب و 
خوشمزه به نظر برسد اما این لعاب فانتزی به دلیل دوری 
از مفهوم، به ساخته ای غیردلچسب بدل شده است. از 
ابتدا و تا انتهای فیلم مخاطب سردرگم تلاش می کند تا 
خط و ربطی منطقی بین روایت و شخصیت ها و داستان 
فیلم بیابد؛ تلاشی که البته فایده ای ندارد چرا که فیلم 
فاقد نقطه عطفی محکم و منطقی در داستان پردازی 
و شخصیت سازی است.  اگرچه انگیزه ساخت فیلم، 
خنداندن مخاطب عنوان شده اما در این جا هم فیلم 
در منتهاالیه بیراهه رفتن است چرا که به صورتی کسل 
کننده و دور از انتظار، حتی یک شوخی بامزه یا نکته ای 
خنده دار ندارد.   سکانسی که پرویز پرستویی، »مهناز 
افشار«، »گوهر خیراندیش« و »ژوبین رهبر« در ماشین 
شروع به آواز خواندن می کنند با آن رنگ های شاد و 
فضاهای پس زمینه و حرکات بازیگران بیشتر به یک فیلم 
کودک شبیه است تا فیلمی کمدی که مخاطبانی بالای 
18 سال دارد.  در نهایت و با توجه به آنچه گفته شد لس 
آنجلس تهران این موضع را تقویت می کند که سینما به 
سمت بی محتوا شدن پیش می رود. حضور پرستویی 
هم که صرفا با اسم خود اعتبار و درآمد را برای سازندگان 
و انتظار و توقع را برای مخاطبان به وجود می آورد، در 
این فیلم به قدری دور از انتظار بوده که می تواند یکی از 

ضعیفترین نقاط کارنامه هنری وی را رقم بزند.

مدیرعامل آب منطقه ای هرمزگان:

هیچ آبی از اول مهرماه از میناب به بندرعباس 
منتقل نشده است

مدیرعامل آب منطقه ای هرمزگان گفت : از اوایل مهرماه امسال هیچ آبی از میناب 
برای تأمین آب شرب بندرعباس انتقال نیافته است. وضعیت سد میناب خوب نیست و 

حتی سه میلیون مترمکعب هم از حجم مرده آن استفاده شده است.
هوشنگ ملایی در نشست خبری که در سالن جلسات آب منطقه ای هرمزگان برگزار 
شد، با بیان اینکه مسئله آب در همه جهان به مسئله ای استراتژیک تبدیل شده و گستردگی 
و وضعیت بارش در کشور ما نیز نشان دهنده این است که آب مسئله ای حیاتی است، 
بیان داشت: سال گذشته میانگین بارش حدود ۶2 میلی متر بوده که 8۰ درصد کاهش 
بارندگی نسبت به دوره آماری ۵۰ سال گذشته را نشان می دهد. وی عنوان کرد: طبق 
پیش بینی هواشناسی  پاییز امسال نیز بارندگی زیادی در هرمزگان نداریم. باید مردم 
همچون تابستان که به خوبی رعایت کردند و در مصرف آب صرفه جویی کردند این روند 
را تا ورود کامل فازهای آب شیرین کن ادامه دهند. ملایی اظهارداشت: از اوایل مهرماه 
امسال هیچ آبی از میناب برای تأمین آب شرب بندرعباس انتقال نیافته است. وضعیت سد 
میناب خوب نیست و حتی سه میلیون مترمکعب هم از حجم مرده آن استفاده شده است. 
وی با تاکید بر اینکه یکی از پروژه ها برنامه سازگاری با کم آبی ها بوده است، تصریح کرد: 
کارگروه تخصصی با این عنوان در ستاد کشور به ریاست وزیر نیرو تشکیل شد تا در استان ها 
اجرایی شود، این مصوبه در اوایل مهرماه تصویب شد و محوریتش این بود که در هرمزگان 
برای تأمین آب شرب و صنعت از منابع زیرزمینی به سمت شیرین سازی آب دریا برویم. 
ملایی اضافه کرد: 1۰ رودخانه در استان وجود دارد که مطالعات احدا سد بر روی آنها در 
حال انجام است تا از سرازیر شدن این آب ها به سمت دریا جلوگیری شود. ملایی با تأکید 
بر لزوم اصلاح الگوی کشت در استان هرمزگان خاطرنشان کرد: پروژه ها شامل تأمین و 
انتقال آب و حفاظت از آب است، در بخش حفاظت کار آماربرداری و جمع آوری منابع آب 
در حال انجام است، کارهای عملیات صحرایی انجام شده و تجزیه وتحلیل آمار دارد صورت 
می گیرد، طرح تهیه نقشه جامع منابع آب استان در حال انجام است، یکی از بحث های 
حفاظت، حفاظت رودخانه ها و سواحل دریا است و مطالعات آن نیز در حال انجام است، 
نقشه اطلس رودخانه های استان را تهیه کردیم، مطالعات حریم خورهای بین المللی استان 
آغاز شده است، ۷۰ درصد پیشرفت فیزیکی در مطالعات خور شور شیرین انجام شده و خور 
خوران نیز در دست اقدام است. وی ادامه داد: مطالعات ساخت 1۰ سد شامل رودخانه 
سدیج، شریفی، مرک، زرانی، جاماش، ده شیخ، برآفتاب، کمش، مهران و کل در محدوده 
استان در حال انجام است که پس از تکمیل مطالعات بحث عملیات آن اجرایی می شود؛ 
اجرای تأمین آب از سدهای کوچک نیز در دست اقدام است. مدیرعامل شرکت سهامی آب 
منطقه ای هرمزگان اضافه کرد: از پروژه های در حال انجام سد سرنی است که 8۰ درصد 
پیشرفت فیزیکی داشته، از پروژه های دیگر مسئله فرونشست دشت های شهرستان میناب 
بوده که چندین طرح در این خصوص داشته ایم، طرح بهسازی حدود 11 هزار هکتار از 
اراضی دشت میناب را داشته ایم که دو هزار هکتار آن تقریباً تمام شده و در مرحله نصب 
تجهیزات هستیم و فاز دوم با مساحت دو هزار و ۵۰۰ هکتار در باغات میناب در دست اقدام 
است، تلاش می کنیم در سال های آینده مسئله بهسازی کانال های آب را داشته باشیم 
و راندمان انتقال را بالا ببریم و با جهاد کشاورزی هماهنگی شده که شبکه های آبیاری 
تحت فشار در این اراضی انجام شود. ملایی بیان کرد: ۶۰ حلقه چاه در دشت های میناب 
داشتیم تا از خشکی اراضی آن جلوگیری کنیم، طرح حدود ۵۰۰ هکتاری پایین دست سد 
شمیل را نیز با هدف توسعه گلخانه ای اجرا کردیم که واگذاری آن توسط جهاد کشاورزی 
در حال انجام است. وی با اشاره به اینکه در حال ساماندهی رودخانه گز در شهرستان 
سیریک که در زمان بارندگی روستاهای این شهرستان را دچار سیل می کند هستیم، افزود: 
همچنین در شهرستان پارسیان نیز ساماندهی در حال انجام است که حدود 3۰ درصد 
پیشرفت فیزیکی داشته و در محدوده بندرخمیر ساماندهی شهر رویدر و احداث دیواره را 
داشتیم که پیشرفت فیزیکی خوبی داشته است. مدیرعامل شرکت سهامی آب منطقه ای 
هرمزگان با بیان اینکه در بندرعباس همکاری های خوبی با شهرداری داشتیم و مطالعات 
خورهای شهر شروع شده است، اظهار کرد: مطالعه خور داماهی بالادست خور نایبند و 
بهسازی خور مجموعه منازل نیروی دریایی هدیش در حال انجام است. ملایی اضافه کرد: 
برای مدیریت چالش تأمین آب شرب شهر بندرعباس مجبور شدیم در حاشیه سدهای 
شمیل و نیان حفر چاه های زیرزمینی داشته باشیم، این پروژه را نیز با توجه به ضرورت از 
اول فروردین امسال شروع کردیم و به مرحله اجرا رساندیم، ساماندهی چشمه سبز پوشان 
در حاجی آباد را نیز داشتیم که کیفیت آب بسیار عالی دارد. وی با اشاره به اینکه سدی 
در محدوده حاجی آباد داریم که 8۰ درصد پیشرفت فیزیکی داشته است، تصریح کرد: 

طرح های کوچک بسیاری برای تأمین و انتقال آب در سراسر استان داریم.

شهردار بندرعباس مطرح کرد 

کاهش شدید درآمد شهرداری ها
شهردار بندرعباس گفت: با وجود کاهش شدید درآمد شهرداری های سراسر کشور، 
سعی کرده ایم ضمن بروز کردن حقوق پرسنل، پروژه های کوچک و بزرگ شهری را برای 

رفاه حال شهروندان اجرا و به بهره برداری برسانیم. . 
عباس امینی زاده در آیین معارفه معاون جدید مالی و اقتصادی اظهار کرد: شهرداری 
تجربه خوبی در بخش های مختلف  با  و  نیروهای تحصیل کرده  نعمت  از  بندرعباس 
برخوردار است که این مسئله باعث آسودگی خاطر می شود.وی با اشاره به اینکه بهره گیری 
از نظر کارکنان و مدیران باتجربه شهرداری بندرعباس باعث رفع بسیاری از مشکلات و 
جلوگیری از خطاها می شود، افزود: معاون کنونی حوزه مالی و اقتصادی شهرداری نیز به 
لحاظ تجربه دارای سوابق درخشانی بوده و به لحاظ علمی نیز وضعیت قابل توجهی دارد.
شهردار بندرعباس خاطرنشان کرد: با حضور آقای رستمی به عنوان معاون جدید مالی 
و اقتصادی باید منتظر انسجام و هماهنگی بیش از پیش در این حوزه باشیم.امینی زاده 
با اظهار اینکه درآمد شهرداری ها در سطح کشور به شدت کاهش یافته است، تصریح 
کرد: شهرداری بندرعباس در بحث درآمد باید قوی تر از قبل حرکت کرده و ضمن مدیریت 
هزینه ها، حداکثر استفاده از توان مالی را داشته باشیم.این مقام مسئول بیان کرد: با وجود 
همه محدودیت های مالی و اقتصادی در سطح کشور، در شهرداری بندرعباس توانسته ایم 
ضمن بروز کردن پرداخت حقوق پرسنل، پروژه های کوچک و بزرگ شهری را پیش برده و 
به سمت اهداف حرکت کنیم.وی ادامه داد: در حالی که بسیاری از شهرداری های سطح 
کشور حقوق معوق چندین ماهه را دارند، در بندرعباس تنها دو سازمان وابسته حدود یک 
ماه بدهکار بوده و مابقی حقوق ها بروز پرداخت می شود.شهردار بندرعباس هماهنگی 
بین بخشی، تلاش و پیگیری در ایجاد درآمد بیشتر و دقت در هزینه ها را لازمه تداوم این 
مسیر روشن دانستامینی زاده با بیان اینکه در صدد باز کردن گره های شهر و شهرداری 
هستیم، تصریح کرد: با وجود اینکه توقعات بسیار زیادی از شهرداری وجود دارد، اما 
سعی کرده ایم در چارچوب قانون و در حد توان برای رضایت بیشتر شهروندان اقدامات 
لازم را انجام دهیم.وی در انتها نیز نسبت به بروز شدن پرداخت حق بیمه تامین اجتماعی، 
بیمه تکمیلی و پس از آن، پرداخت حقوق پرسنل تاکید کرد.اضافه می شود، در ادامه این 
مراسم»محمد رستمی« به عنوان معاون جدید مالی و اقتصادی شهرداری بندرعباس 
معارفه شد.پیش از آن نیز»حمیدرضا سلیمی« با حفظ سمت مدیریت مالی، برای مدتی به 

عنوان سرپرست این معاونت مشغول فعالیت بود که از زحمات وی تقدیر شد.

مدیرعامل شرکت گاز هرمزگان خبر داد؛

راه اندازی فاز یک کارخانه تولید اقلام 
گازرسانی در استان هرمزگان

مدیر عامل شرکت گاز هرمزگان از راه اندازی فاز یک احداث کارخانه تولید اقلام 
گازرسانی به استان، در آینده نزدیک خبر داد.

پارسا پروین مدیر عامل شرکت گاز هرمزگان از راه اندازی فاز یک احداث کارخانه تولید 
اقلام گازرسانی به استان، در آینده نزدیک خبر داد. پارسا پروین بیان نمود: مقدمات 
راه اندازی کارخانه های مورد نیاز، با همکاری و حمایت دکتر فریدون همتی استاندار 
هرمزگان و شرکت سرمایه گذار فپکو با مبلغی بالغ بر 1۰ میلیارد تومان در حال انجام می 
باشد که هم اکنون در مرحله پایش فنی توسط بازرسان فنی مجرب شرکت گاز استان 
هرمزگان می باشد. »پروین« ابراز امیدواری نمود: پس از راه اندازی دیگر فاز های این 
کارخانه ها، علاوه بر رونق اقتصادی استان و صرفه جویی اقتصادی، فرصت شغلی 
جدید نیز در استان هرمزگان ایجاد خواهد شد. وی تاکید نمود: در این جلسه مقرر شد 
از توانمندی نیروهای بومی در راستای کارآفرینی در بخش های مختلف فنی، خدماتی، 
بازرسی و طراحی استفاده شود. مدیرعامل شرکت گاز هرمزگان اضافه نمود: نیروی 
انسانی جوان و جویای کار در استان می تواند به عنوان پتانسیلی عظیم برای توسعه 

کارآفرینی و به تبع آن توسعه اقتصادی و فرهنگی کشور محسوب شود.
پارسا پروین ابراز داشت: ترویج فرهنگ کارآفرینی زمینه ساز ماندگاری نیروی انسانی  

خلاق بومی می شود.

مدیر شرکت ملی پخش فراورده های نفتی منطقه هرمزگان:

هیچ مشکلی برای تأمین سوخت در هرمزگان 
نداریم

مدیر شرکت ملی پخش فراورده های نفتی منطقه هرمزگان گفت: از نظر تأمین سوخت 
در استان هرمزگان هیچ مشکلی نداریم.

جلال الدین مراد اظهار کرد: از نظر تأمین سوخت در استان هرمزگان هیچ مشکلی 
تمامی جایگاه های سوخت استان  به  اندازه کافی  به  نداریم. وی خاطرنشان کرد: 
هرمزگان سوخت تحویل داده شده و این جایگاه ها در حال توزیع سوخت به شهروندان 
هستند. جلال الدین مراد تصریح کرد: استان هرمزگان با دارا بودن دو پالایشگاه نفت 
بندرعباس و نفت ستاره خلیج فارس یکی از قطب های تولیدکننده انرژی در کشور است 
که علاوه بر تأمین سوخت استان سوخت استان های بوشهر، فارس، جنوب کرمان و 

بخشی از سیستان و بلوچستان و چابهار را هم تأمین می کند.

یک مقام  مسئول در معاونت اجتماعی دادگستری استان قم اعلام کرد

رتبه 28 قم در عنوان مجرمانه ایراد 
ضرب و جرح عمدی

مسئول مرکز مطالعات اجتماعی و جرم شناسی معاونت اجتماعی دادگستری استان، در 
نشست علمی نیروی انتظامی با موضوع آسیب های اجتماعی، نزاع و درگیری، گفت: قم در 
عنوان مجرمانه ایراد ضرب و جرح عمدی در بین 31 استان کشور، جایگاه بیست و هشتم را 

در سال 9۶ داشته است.
فاطمه کریمی افزود: 22 استان در سال 9۶ در موضوع ضرب و جرح عمدی نسبت به سال 
9۵ افزایش و تنها 9 استان کاهش آماری داشته و قم پنجمین استانی است که در این موضوع 

کاهش ورودی پرونده های ضرب و جرح به دادسرا را داشته است.
به گزارش واحد اطلاع رسانی معاونت اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم دادگستری قم 
وی ادامه داد: با وجود جایگاه به نسبت خوب قم در میان سایر استان های کشور، ولی عنوان 
مجرمانه ایراد ضرب و جرح عمدی و موضوع خشونت همواره مورد توجه جدی مسئولان 
قضایی استان قرار دارد. وی بیان کرد: معاونت اجتماعی قوه قضاییه با توجه به اهمیت 
این موضوع، برنامه عمل پیشگیری از خشونت را در دستور کار معاونت های اجتماعی 
دادگستری های سراسر کشور قرار داده است. کریمی افزود: در برنامه عمل پیشگیری از 
خشونت در سطوح فردی، خانوادگی، محلی و کلان به شاخص های مربوط به علل خشونت 
اشاره شده است و در ادامه راهکارهایی در چهار محور آگاهی بخشی و اصلاح باورهای دینی، 
مدیریت نیازها، توانمندسازی فردی و اجتماعی و تقویت مداخلات اجتماعی و فرهنگی، 
تدوین شده است.  وی اضافه کرد: در قالب این برنامه، در سطحی جزیی تر راهکارهای کوتاه 
مدت و بلند مدت در چارچوب برنامه های عملیاتی برای دستگاه های سطح استان تبیین 
شده است تا در حوزه اجرایی و عملیاتی شاهد اقدام هایی منسجم در کاهش خشونت در 

سطح استان قم باشیم.
* مرکز ملاقات طفل مشترک شماره 2 در شهر قم افتتاح شد

مشاور معاون اجتماعی دادگستری کل استان قم گفت: مرکز ملاقات طفل مشترک شماره 
2 با مشارکت نیروی انتظامی، سازمان ورزش و جوانان و دادگستری کل استان در منطقه 
خاکفرج قم افتتاح شد. سید محمد صالحی افزود: بر اساس تبصره ماده 41 قانون حمایت 
خانواده و ماده ۶8 آیین نامه اجرایی قانون حمایت خانواده، دادگستری کل استان وظیفه 
دارد تا با استفاده از امکانات و منابع انسانی و سازمانی خود و سایر نهادها به  ویژه نیروی 
انتظامی، بهزیستی، اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی و بهداشت و درمان، مراکز ملاقات 
طفل مشترک متعددی را در استان قم راه اندازی نماید. وی اضافه کرد: بر اساس قانون و رویه 
موجود در پرونده های ملاقات فرزند، گاهی دادگاه ناچار می شود به دلیل اختلاف والدین، 
کلانتری را محل ملاقات طفل قرار دهد. وی ادامه داد: محیط کلانتری ها به دلیل آمد و شد 
مجرمان، برای کودکان محیطی آسیب زا و تنش زا محسوب می شود و آسیب های روحی و 
روانی از جمله ترس و اضطراب را به همراه می آورد. صالحی اظهار داشت: در حال حاضر 
مکان مناسبی در منطقه خاکفرج برای ملاقات طفل راه اندازی شده است تا کودکان به دور 

از تنش های اجتناب  ناپذیر کلانتری  ها، با پدر یا مادر خود ملاقات داشته باشند.
* اصلاح 66 نقطه حادثه خیز 

مدیر پیشگیری از وقوع جرم دادگستری قم در حاشیه برگزاری شورای پیشگیری استان با 
موضوع تصادف ها گفت: رانندگی بدون گواهینامه و تصادف های فوتی و جرحی، حدود دو 

سوم پرونده های کیفری را به خود اختصاص داده است. 
سعید کاویانی با تاکید بر رویکرد معاونت اجتماعی دادگستری استان در برجسته سازی 
وظایف دستگاه ها در امر پیشگیری، اضافه کرد: با توجه به آمار تصادف ها، این جلسه شورای 
پیشگیری استان به موضوع کاهش حوادث رانندگی با حضور مدیران ارشد سازمان های 

مسئول اختصاص داده شده است.
 وی ادامه داد: در این جلسه ضمن پیگیری اقدام های در دستور کار سازمان های همکار، 
تقسیم کار این سازمان ها نهایی شده و هماهنگی های لازم انجام می شود.  وی گفت: تا 
امروز در بخش راه های مواصلاتی ۶۶ نقطه حادثه خیز در سطح استان قم شناسایی شده 
است که اصلاح این نقاط در دستور کار جدی همه دستگاه های مسئول و شورای استانی 

پیشگیری قرار گرفته است.
* تصادف ها 20 درصد و تلفات رانندگی 40 درصد افزایش داشته است

معاون اجتماعی دانشگاه علوم پزشکی در شورای پیشگیری از جرم استان قم با موضوع 
کاهش حوادث رانندگی در استان گفت: آمارها نشان می دهد در سه ماه نخست سال 9۷، 

تصادف ها حدود 2۰ درصد و تلفات رانندگی حدود 4۰ درصد در قم افزایش داشته است.
حسین خاکی ادامه داد: در سال گذشته از هر 1۰ تخت آی سی یو، سه تخت به تصادف 
ها اختصاص داشت و در چند ماه نخست سال جاری از هر 1۰ تخت آی سی یو، تعداد پنج 

تخت به این موضوع اختصاص داشته است.
 وی در تبیین آمار نگران کننده تصادف ها در سال 9۷، افزود: در 4 ماه سال جاری به اندازه 

۶ ماه سال گذشته تلفات تصادف ها ثبت شده است.

فرماندارقم: 

سکونت در منطقه دامشهر قانونی نیست
فرماندار قم گفت: مجتمع دامشهر قم مجموعه دامی می باشد و با توجه به این که سکونت 
خانواده ها در این منطقه قانونی نیست، سازمان جهاد کشاورزی به عنوان متولی امر باید به 

این مساله رسیدگی نماید.
رضا سیار افزود: در دهه ۷۰، دامداری های استان قم در کنار واحدهای مسکونی بود و برای 
ساماندهی این واحدها، طرح انتقال دام به خارج از شهر و ایجاد منطقه دامشهر در جاده 

قم - جعفریه مصوب شد.
وی اضافه کرد: اعتبار قابل توجهی برای این امر اختصاص یافت و زیرساخت های این 

منطقه اصلاح شد تا جداسازی بین زندگی انسان از محل پرورش دام محقق شود.
وی تصریح کرد: اگر خانواده ها در این منطقه مقیم شوند، اصل هدف ایجاد مجتمع 
دامشهر زیر سوال می رود؛ متولیان امر نباید اجازه دهند این منطقه دامی، محلی برای 
سکونت انسان شود. سیار با بیان این که سکونت کارگر و خانواده در دامشهر پیش بینی نشده 
است، بیان کرد: در سال های گذشته به تدریج اتباع بیگانه در این منطقه ساکن شدند و 

علاوه بر این که اجاره خانه نمی دهند، به همسرشان در کارهای دامداری کمک می کنند.
وی خاطرنشان کرد: سکونت خانواده ها در این منطقه دامی به عنوان تفاهم بین صاحب 
واحد دامداری و کارگر تبدیل به معضل شده است. وی ادامه داد: سازمان جهاد کشاورزی 
باید به واحدهای تولیدی تذکر دهد تا از سکونت خانواده ها در این منطقه جلوگیری شود و 
مراکز قانونی نیز تاکنون اجازه سکونت افراد را در دامشهر نداده اند. فرماندار قم گفت: مرکز 
بهداشت و دامپزشکی برای بهبود بهداشت فردی افراد و همچنین واکسیناسیون دام اقدام 
هایی انجام داده و بهتر است این خانواده ها به جای این که به خانه های بهداشت داخل 
شهر ارجاع شوند، در همین منطقه معاینه و واکسینه شوند. وی افزود: باید برای دامداران و 
کارگران شاغل در دامشهر قم، پرونده سلامت تشکیل تا وضعیت سلامتی آن ها به صورت 
مرتب کنترل شود. وی با بیان این که عمد خانواده های ساکن اتباع، افغان هستند، افزود: 
به دلیل متغیر بودن افراد ساکن در این منطقه، آمار دقیقی در دست نیست و ممکن است 
تعدادی کارگر ایرانی نیز به همراه خانواده ساکن دامشهر باشند. شهرک صنعتی دامشهر قم 

با ۶۶4 هکتار در سال ۷۵ در کیلومتر 13 محور قم - جعفریه به بهره برداری رسید. 

برای اولین بار در کشور صورت گرفت 

دست یابی فولاد مبارکه اصفهان به سطح زرین 
جایزۀ جهانی بنیاد مدیریت کیفیت اروپا 

 ،)EFQM( برای اولین بار در کشور و پس از ارزیابی ارزیابان بنیاد مدیریت کیفیت اروپا
شرکت فولاد مبارکه اصفهان با کسب امتیاز بالاتر از ۶۰۰ برندۀ سطح زرین )GOLD( این 

جایزه جهانی شد.
در پی کسب این موفقیت ارزشمند مدیرعامل فولاد مبارکه گفت: رشد، پویایی و حرکت در 
مسیر سرآمدی لازمۀ حضور موفق سازمان ها در فضای رقابتی و پرتلاطم کسب وکار امروزی 
است. شرکت فولاد مبارکه به عنوان پیشتاز صنعت فولاد کشور و در جهت خلق ارزش مشترک 

برای همۀ ذینفعان سازمان همواره خود را متعهد به حرکت در مسیر تعالی میداند.
مهندس عظیمیان افتخارآفرینی فولاد مبارکه و کسب نتایج موفقیت آمیز داخلی و بین 
 )EFQM( المللی ازجمله موفقیت اخیر در ارزیابی جایزۀ جهانی بنیاد مدیریت کیفیت اروپا
به عنوان یک نهاد معتبر بین المللی در حوزه مدیریت را مهر تأییدی بر تعهد کارکنان فولاد 
مبارکه و حرکت این شرکت در مسیر تعالی دانست و گفت: ضمن تبریک به همۀ همکاران 
سختکوش و پرتلاش شرکت، که تمام همت و کوشش خود را در جهت تولید کالایی باکیفیت 
و اقتصادی به کار گرفته اند، باید به خاطر داشته باشیم که همدلی و افزایش مشارکت تمامی 
کارکنان نقش بی بدیلی در شتاب بخشیدن به مسیر رشد و تعالی سازمان در شرایط خطیر 
کنونی خواهد داشت. دکتر بهرام سبحانی رئیس انجمن فولاد ایران و مدیرعامل سابق شرکت 
فولاد مبارکه که برای دریافت لوح زرین جایزۀ جهانی بنیاد کیفیت اروپا در کنفرانس سالانۀ 
EFQM در وین اتریش شرکت کرده بود، پس از دریافت این نشان، طی سخنانی ضمن تقدیر 
از کارکنان فولاد مبارکه به دلیل نگرش و عملکرد مبتنی بر نظام های نوین مدیریتی، مشارکت و 
تعلق سازمانی در فولاد مبارکه را از مهمترین عوامل موفقیت این شرکت دانست. وی از الگوی 
مدیریت کیفیت اروپا )EFQM( که حاصل تجارب مدیریتی در سطح جهانی است، به عنوان 
مدلی مناسب برای مدیریت اثربخش بنگاه های کشور یاد و ابراز امیدواری کرد توجه به این 

رویکردها همواره در کشور، خصوصا صنعت فولاد مورد توجه قرار داشته باشد.

از سوی هلال احمر قم صورت گرفت

آغاز ارائه خدمات درمانی در پایگاه بین راهی 
نجف به کربلا

در نخستین روز از خدمت رسانی تیم امدادی و درمانی جمعیت هلال احمر استان قم، به 
صدها نفر از زائران کربلا، خدمات ارائه شد. ، همزمان با آغاز خدمات رسانی تیم اعزامی به 
عمود 1۰8۰ جمعیت هلال احمر استان قم، ۷4۰ نفر از زائران در روز نخست به این درمانگاه 

مراجعه کردند.
بر اساس این گزارش، در این پایگاه 3۷ تن از پزشکان، عمومی و متخصص به همراه تیم 
پرستاری و تکنسین دارویی و امدادگران خدمات امدادی و درمانی در دو پایگاه خواهران و 
برادران به زائران اربعین ارائه می کنند. خدمات ارائه شده روز نخست در این پایگاه، شامل 
٤١٦ ویزیت رایگان است که از این تعداد، ٦٤ مورد پانسمان و ٢٦٠ مورد تزریقات انجام شده 
است. از مجموع مراجعه کنندگان در دو بخش خواهران و برادران ۵۵ درصد از هموطنان 

ایرانی و 4۵ درصد از زوار دیگر ملیت ها بودند.

فروش بالا لس آنجلس  تهران به رغم نقدهای فراوان 

فیلمی که با سوخت ستاره پیش می رود
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اصلاح طلبان؛ شورای عالی سیاستگذاری یا پارلمان اصلاحات

 ساختاری برای پایان دادن
 به اختلافات درون جناحی

 بحث های شکل گرفته درباره شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان و انتقادات 
صورت گرفته در کنار مباحث مرتبط با ساختاری با نام پارلمان اصلاحات از جمله 
موضوعاتی هستند که مدت ها است فضای داخلی و بدنه اصلاح طلبان را درگیر و مانع 

شکل گیری ساختاری منسجم شده است.
شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان که ماه گذشته سومین دور فعالیت خود را 
پس از دیدار با سید محمد خاتمی آغاز کرد، در دو دوره گذشته خود به عنوان نهادی 
مرجع، وظیفه سیاستگذاری و بازوی اجرایی اصلاح طلبان را برای ورود به انتخابات 
مجلس وشورای شهر به عهده داشت.دو دوره فعالیت این نهاد اصلاح طلب شرایطی 
را فراهم کرد تا این جریان سیاسی بتواند پس از وقفه ای طولانی مجددا در فضای 
سیاسی کشور نقش آفرینی کرده و به موفقیت دست بیابد و لیست ۳۰ نفره مجلس و 

۲۱ نفره شورا را تماما وارد این دو نهاد تصمیم ساز ملی و شهری کند.
با این وجود اما شورای عالی سیاستگذاری از زمان آغاز فعالیت مورد انتقاداتی قرار 
گرفت و این انتقادات در دوره دوم فعالیت به نحو قابل توجهی عیان و باعث بوجود 
آمدن تنش هایی در این جریان شد. به هر نحو اما با وجود همه این موضوعات فعالیت 

شورای دوم نیز با تاکید بر ترمیم ساختار برای دور آینده با موفقیت به پایان رسید.
نخستین جلسه شروع به کار دور سوم شورای عالی سیاستگذاری در اولین قدم باز 
هم صدای اعتراضات سران و بدنه اصلاح طلبان را طنین انداز ساخت که نه تنها ساختار 
ترمیم نشده است که عده ای نیز بی هیچ ضابطه با عنوان چهره ملی وارد شورا شده اند.

اعتراضاتی که برخی با استفاده از سخنان رییس دولت اصلاحات مبنی بر موقتی 
بودن شورای عالی بر موج آن سوار شده و مجددا بحث پارلمان اصلاحات را در فضای 
رسانه ای مطرح کرده و اعلام کردند که شورای عالی دیگر نهاد کارآمدی برای مرجعیت 

اصلاح طلبان نیست.

* گرامی مقدم : 
شورای عالی توانست اصلاح طلبان رابه قدرت بازگرداند 

اسماعیل گرامی مقدم در این خصوص گفت: باید ابتدا به این سوال پاسخ دهیم که 
عملکرد شورای عالی در این مدت به چه نحوی بوده است. در همین راستا وقتی این 
موضوع را به بوته نقد می گذاریم، متوجه می شویم این ساختار حتما ضعف هایی داشته 
و بایستی به دنبال رفع این نواقص بود و حتما هر کاری که در حوزه سیاسی و اجرایی 
انجام دهیم، دچار ضعف هایی خواهد بود اما عملکرد موفق این شورا و نتیجه بخش 
بودن کارکرد آن نیز بر کسی پوشیده نیست. نباید فراموش کنیم که در دو انتخابات 
گذشته همین شورای عالی توانست اصلاح طلبان را به طور نسبی به قدرت بازگرداند و 
یا مطالبات اصلاح طلبان را تا حد زیادی پیگیری کند و اجازه ورود افراط گرایان را نداده 

و از حضور تندروها جلوگیری کند.
وی ادامه داد: معتقدم کسانی به دنبال مطرح کردن پارلمان اصلاحات هستند که 
حذف شورای عالی را به عنوان دستور کار خود قرار دادند. اساساً مطرح کردن پارلمان 
اصلاحات بدون هیچگونه طرح و برنامه شدنی نیست و در صورت وقوع هم زمان زیادی 
لازم دارد چراکه وقتی می گوییم پارلمان اصلاحات یعنی ما در سراسر کشور انتخابات 

برگزار کنیم و منتخب این اصلاحات به پارلمان راه پیدا کنند.
سخنگوی حزب اعتماد ملی گفت: در این بین این نکته هم مطرح می شود که 
احزاب سیاسی خودشان کنگره برگزار کرده و نماینده هایی در استان ها و شهرستان ها 
انتخاب می شوند و به عنوان شورای مرکزی شروع به کار می کنند پس وقتی نماینده 
یک حزب در شورای عالی حضور پیدا می کند یعنی آن نماینده، حاصل انتخاباتی در 
کل کشور است. این به آن معنا است که عملًا شورای عالی سیاستگذاری نمادی از 
پارلمان اصلاحات، دموکراسی و انتخابات است. موازی کاری نتیجه ای جز اتلاف وقت،  
انرژی و سرمایه ندارد. آقای خاتمی نباید از شورای عالی عقب نشینی کنند بلکه باید 
کمک کنند نواقص و عیوب برطرف شود؛ پارلمان اصلاحات کار را دشوار می کند و 

اختلافات را نیز بیشتر خواهد کرد.

* احمد حکیمی پور  :
ساختار شورای عالی ناقص، ناکاآمد و غیرشفاف است  

احمد حکیمی پور نیز در گفت وگویی ، در تشریح نظرات خود در خصوص شورای 
عالی سیاستگذاری و پارلمان اصلاحات گفت: ما روی نام تعصب نداریم. معتقدیم 
سازوکاری نیاز است که بتواند حداکثر اجماع، همراهی و نتیجه را در جریان اصلاحات 
به دنبال داشته باشد. ما به توجه به تجربیات گذشته طبیعتا روی هیچ نامی تعصب 

نداریم و تنها به دنبال بهترین روش و بهترین نتیجه هستیم.
دبیرکل حزب اراده ملت ادامه داد: شورای عالی سیاستگذاری علیرغم دستاوردهایی 
که برای اصلاح طلبان به ارمغان آورد با انتقاداتی به ساختار و نه افراد همراه بود و ما 
مشخصا در چند حوزه این انتقادات را بیان کردیم. ساختار شورای عالی ناقص، ناکاآمد 

و غیرشفاف است به این معنی که در هر فرآیند حق عده ای تضعیف می شود.
وی افزود: همچنین در گفتمان هم معتقد هستیم بایستی گفتمانی شفاف بین این 
نهاد و جامعه وجود داشته و در حال حاضر با صحبت هایی که بر زبان اصلاح طلبان 
جاری می شود دیگر نمی توان پیوندی با بدنه ایجاد کرد. اصلاح طلبان بایستی ادبیاتی را 
شکل دهند که بتوانند با بدنه و تحولات جامعه پیش رفته و همراهی کنند. اصلاحات 
امروز از گفتمان اصلی خود فاصله گرفته و به ابزاری برای کسب منفعت و قدرت 

تبدیل شده است.
این فعال سیاسی اصلاح طلب ادامه داد: شورای هماهنگی جبهه اصلاحات هنوز 
تصمیمی قطعی برای آغاز به کار ساختار جدید نگرفته و ما تابع جمع و شورای 
هماهنگی جبهه اصلاحات هستیم؛ البته با توجه به عدم نزدیکی به انتخابات، عجله ای 
هم برای شروع به کار این ساختار نداریم. قطعا از دل بحث های صورت گرفته در 

شورای هماهنگی پارلمان اصلاحات شکل می گیرد.

*  میرلوحی  :
شورای عالی باید همچنان به کار خود ادامه دهد 

محمود میرلوحی در همین رابطه گفت: معتقدم شورای عالی لازم بوده و باید 
همچنان به کار خود ادامه دهد.وی ادامه داد: نمی خواهم وارد مبحث پارلمان اصلاحات 
شوم و بنا ندارم دلایلم را در این خصوص مطرح کنم. از طرف من تنها بنویسید شورای 
عالی در دو دوره نقش داشته، در انتخابات موثر بوده و خدمت کرده است. الان هم 
چاره ای نداریم که این روند را ادامه دهیم و به عنوان یک جبهه عمل کنیم. در شرایط 
فعلی کار جبهه ای همان شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان است.عضو شورای 
مرکزی حزب اتحاد ملت گفت: پارلمان اصلاحات را چه کسی تعریف کرده است که 
دقیقا بدانیم چه حد و مرزی داشته و این نهاد کجای کار قرار می گیرد؛ بالادست و یا 
پایین دست است. هنوز ابعاد این موضوع نهایی نشده است. فعلا برای انتخابات سال 

آینده باید روی شورای عالی تمرکز کنیم و ناچاریم این مسیر را ادامه دهیم.

* داریوش قنبری  :
خود شورای عالی می تواند همان پارلمان اصلاحات هم باشد

داریوش قنبری هم در گفت وگویی گفت: بنده معتقد هستم تجربه نشان داده 
شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان تجربه موفقی بوده و بایستی از این تجربه 
موفق حمایت کرد. به همان منظور در آستانه انتخابات سال آینده نیاز است که اجماع 

بیشتری در ارتباط با شورای عالی پدید بیاید.
عضو شورای مرکزی حزب مردم سالاری افزود: در خصوص پارلمان اصلاحات هم 
که برخی دوستان مطرح کردند باید بگویم که خود شورای عالی می تواند همان پارلمان 
اصلاحات هم باشد؛ یعنی در مجموع در ارتباط با الفاظ نباید حساس باشیم.  محتوای 
شورای عالی می تواند در مجموع همان اهدافی را که پارلمان اصلاحات به خاطر آن 
مطرح می شود دنبال کند.وی افزود:  قطعا و یقینا تشکیلات فراگیری که بتواند همه 
اصلاح طلبان را پوشش دهد تحت عنوان پارلمان اصلاحات می تواند مفید و موثر بوده 
و ضعف هایی را که عده ای مطرح می کنند برطرف نماید. بایستی در آستانه انتخابات 
مجلس یک بازنگری اساسی در تشکیلات اصلاح طلبان صورت بگیرد اما در کل نفس 
حضور این شورا ضرورت دارد و نباید تجربه ای را که از گذشته شکل گرفته تضعیف 

نماییم.

عزت الله ضرغامی:نکتـه

روحانی آرایش تیم و مدیرانش را عوض کند 
عزت الله ضرغامی، رئیس پیشـین سـازمان صداوسـیما 
درباره علت هشـدار اخیر رهبری درباره تشـکیل نهاد های 
مـوازی با دولـت می گوید: برخی نهاد ها حتـی آن هایی که 
زیر نظر ایشـان فعالیت می کردند، درخواسـت داشتند که 
آنـان مدیریت امـور را به جـای دولت برعهـده گیرند که 
رهبـری مخالفت کردند.رئیس پیشـین صداوسـیما درباره 
موضوعـات مختلفـی از جمله وضعیت کشـور، قوه قضاییه 
و فعالیت هـای خود توضیـح داده اسـت. او می گوید منتقد 
عملکرد قوه قضاییه اسـت و وضعیت زندان ها را نامناسـب 
می داند.اصلاح قانون اساسـی و برگـزاری رفراندوم، حضور 
زنـان در ورزشـگاه، مأموریت هـای ویژه رهبری بـه او پس 
از ریاسـت سـازمان صداوسـیما، احتمال کاندیداتـوری در 
انتخابات ریاسـت جمهوری 1400، انتقـاد از اصول گرایان، 
پادرمیانـی بـرای حضـور محمدعلـی ابطحـی در جلسـه 
مسـئولان نظام با رهبری،  حصـر و ماجرای دست بوسـی از 
یک مدیرارشـد قضایـی از جمله موضوعاتی اسـت که در 

ایـن گفت وگـو به آن پرداخته شـده اسـت...

 به نظر شـما سـهم مخالفان دولت از مشکلات امروز 
کشـور چقدر هسـت؟ بـا توجه بـه اینکه رقبـای دولت 
تلاش هـای زیـادی کردند؛ از شـروع حـوادث دی مـاه از 

مشـهد گرفته تا تجمع هـای مختلف علیـه دولت.
اگـر مـا فاصلـه بگذاریم بیـن انتقـاد مخـرب و سـازنده؛ حالا 
اینکـه انتقـاد سـازنده اسـت یا مخرب هـم بایـد بـرای آن ویدیو 
چـک بگذاریـم؛ اما فـرض می گذاریم که انتقاد سـازنده اسـت در 
ایـن صـورت خـود رئیس جمهوری بارهـا گفته اند که مـا از انتقاد 
سازنده استقبال می کنیم. البته من در جلسات مختلف که بعضاً 
بـا ایشـان چالش دارم،  نکاتی را به ایشـان منتقـل می کنم و رفتار 
ایشـان را هم می بینم. البته چون شـما خبرگزاری رسـمی دولت 
هسـتید، نمی توانیـم رئیس جمهـوری را نقـد کنیم و شـما باید 
بتوانیـد مطالب را درسـت منعکـس کنید چون وابسـتگی دارید. 
حرف هایـی می زنیم کـه راحت بتوانیم منتقل کنیـم و باید برد- 

برد باشـد.

 مشـکلی ندارد. شـما راحت باشـید. انتقاد به آقای 
روحانی، شـکر خدا در هیچ رسـانه ای ممنوع نیسـت.

آقای روحانی یک بار در جلسـه شـورای عالی انقلاب فرهنگی 
بحثی درباره منشـور حقوق شـهروندی مطرح کردند. من همان 
جـا یک انتقـاد جدی کردم و گفتم همیـن الان حقوق یک خانم 
مدیر تحت نظر شـما به شـدت تضعیف شـده اسـت. چون اعضا 
هم با خانم طاهره قیومی آشـنایی داشـتند، گفتم که شـما الان 
بگوییـد دربـاره حقـوق پایمال و له شـده خانم قیومـی چه کاری 
انجـام داده ایـد؟ حتـی از خانم ابتکار هم سـؤال کـردم، بعد خانم 
ابتکار سـعی کرد توضیحی بدهـد که اصلاً قابل قبول نبـود. آقای 
روحانـی باید به همان حرف هایی که می زند اعتقاد داشـته باشـد 
و تحمـل کنـد. من از ابتـدای کار تصـورم این بود که ایشـان آدم 
فراجناحی اسـت. در جلسـه ای که با ایشان قبل شروع به کارشان 
داشـتم کـه ملاقـات مفصلی هم بـود، گفتم شـما می توانید یک 
فرصت باشـید و می توانید دو جریـان را دور هم جمع کنید. آقای 
روحانـی ایـن کار را نکـرد یا نتوانسـت انجام دهد یا اعتقـاد به آن 
نداشـت یا حالش را نداشـت. می خواهیم راحت حرف بزنیم. آقای 
روحانـی هنـوز یک راهکار روشـنی برای اینکه بـا رقبا و مخالفان 
سیاسـی خودش بنشـیند، ندارد. نه اینکه نمایشـی باشـد، بلکه 
بایـد بنشـیند از نظـرات آن ها اسـتفاده کند کـه خیلی خاصیت 
دارد. اولاً معلـوم می شـود کـه این رقبـا حرفی برای گفتـن دارند 
یـا نه.برخی هم نامه می نویسـند و نامه را خبـری می کنند که ما 
کلـی راهـکار دادیـم ولی هیـچ واکنشـی از طرف دولـت نمی آید 
کـه مـا این ها را بررسـی کردیم. یعنی آرام سـازی به معنای خاص 
کلمـه و نگاه هـای رو در رو، چـرا کـه وقتـی شـما می نشـینید با 
بـرادر مؤمـن خود گفت وگو می کنید، بسـیاری از گسـل ها ایجاد 
نمی شـود که بعـداً بخواهید آن هـا را پر کنید. بنابرایـن اگر دولت 
شـعاری را کـه دربـاره انتقاد می دهد باور داشـته باشـد، ما به آنجا 
نمی رسـیم که یـک عـده از چارچوبی کـه رهبری تعییـن کرده 
خـارج بشـوند و به سـمت تخریب دولت حرکـت کنند که حتماً 

نظـر رهبری هم این نیسـت.

  به نظـر می رسـد نوعی سـازمان دهی علیـه دولت 
وجـود دارد. تـا جایـی که جلسـات مختلـف انتخاباتی 
و  می دهنـد  مختلـف  تجمع هـای  می گذارند، تـدارک 
عـده ای هـم رسـماً از دولت در سـایه سـخن می گویند.

دربـاره آنـان کـه خیلـی صریـح به عنـوان دولـت در سـایه 
فعـال هسـتند، بایـد گفت که مـن در اظهار نظر شـخصیت های 
اصلاح طلـب دیدم که خیلی اسـتقبال کردند و گفتند که خیلی 
خوب اسـت. جریانات مخالف دولت به طور شـفاف دولت در سایه 
تشـکیل دهند و بگویند که ما چون سیاسـت های دولت را قبول 
نداریـم،  بـرای همه چالش های کشـور طـرح داریم و بـا اصل این 
کار هـم مشـکلی نداریم. خود آقایانی کـه این را راه انـدازی کردند 
هم گفتند که بیشتر دنبال گفتمان مورد نظرشان هستند و این 
خـودش یـک مقدار قصه را شـفاف می کند. اگر کسـی بگوید که 
مـن مخالـف دولت هسـتم و این کارهـا را می کنم اشـکالی ندارد 
و ایـن الـزام جامعـه آزاد اسـت و اگر شـفاف می گوینـد و توضیح 
می دهنـد کـه خیلـی خـوب اسـت و این گونـه نیسـت کـه بـا 
هماهنگی پشـت صحنه باشـد.اما درباره مواردی کـه ذکر کردید 
بایـد گفـت که هیچ وقت این کشـور خالی از اتفاقات نبوده اسـت. 
آقـای ده نمکـی چند وقت پیش مهمـان من بود. انصـار حزب الله 
و این هـا در دهـه شـصت رفتارهایـی داشـتند. من بـا آن ها رفیق 
هسـتم و همه شـان را می شناسـم. در آن موقع تظاهرات خیابانی 
می کردند. درواقع قصدشـان مقابله با برخی اقداماتی که احسـاس 

می کردنـد خـلاف اصـول انقلاب اسـت، بود.

 شـما در حالـی مـی گویید کـه تنهـا کار یک طلبه 
بوده اسـت که شـواهد خـلاف ایـن را نشـان می دهد و 
معلوم اسـت که پلاکاردهایـی از پیش آماده شـده بودند 

و از جـای خاصـی به دسـت آنان رسـیده بود.
البتـه یک نتیجه اش این اسـت دولتـی که هزار اقـدام اجرایی، 
داخلی و بین المللی دارد، یک طلبه نه به قول شـما ده طلبه یک 
پـلاکارد که بلنـد می کنند، دولت مشـکل پیدا می کنـد. این کار 
در دانشـگاه هم انجام می شـود و بنده وقتی در دانشگاه سخنرانی 
می کنـم، دانشـجوهای تندروی جریـان مقابل می آینـد و خیلی 
حرف های ساختارشـکنانه می زنند. ولـی همان قدر که حاکمیت 

قوی هسـت و مسـتقر اسـت، کاری به این ها ندارد.

 کاری بـه ایـن  دانشـجویان ندارنـد؟  شـما گویـا در 
جریـان احکام سـنگین زنـدان بـرای دانشـجویانی که 

چند شـعار سـر دادند نیسـتید؟
یعنـی می خواهـم بگویـم اتفاقـی دارد می افتـد و از آن طرف 
دولتـی کـه یـک نفـری را که پـلاکاردی بلنـد می کنـد و حرفی 
را می زنـد، نتوانـد ایـن را هضـم و تحمـل کنـد و خیـال می کند 
ایـن اتفاق مثلاً آن قدر مانع می شـود که دولـت نتواند وظایفش را 
انجـام بدهـد به نظر من این بیشـتر در تأیید ضعف دولت اسـت. 
مـن معتقـدم این هـا را نباید گفـت چون نشـان می دهـد دولت 
چقـدر ضعیف اسـت کـه با یـک پـلاکارد و یک طلبـه می گوید 

حرکت سـازمان یافته علیـه من وجـود دارد.

 پس شـما می گوییـد هیچ سـازماندهی علیه دولت 
نیست؟

من واقعاً چنین چیزی احساس نمی کنم.

 چـرا عـده ای در کشـور مـا آنقـدر آزادی دارند که 
به راحتـی علیـه دولـت صحبـت می کنند اما یـک عده 
حتی اجازه ندارند تجمع دو سـه نفـری هم برگزار کنند؟

در مـورد رفتـار قوه قضاییـه من جزو منتقدین رفتـار این قوه 
هسـتم. فـرق هـم نمی کند بـا این خطی هـا یـا آن خطی ها، من 
در هـر دو جریان نسـبت به قوه قضاییـه انتقاد دارم. امـا آن ها این 
را نقطه قوت می دانند و معتقدند که چون ما فراجناحی هسـتیم 
و این نشـان دهنده اسـتقلال قوه قضاییه  اسـت و فرقی نمی کند، 
طـرف مقابـل ما به چه جریانی تعلـق دارد، ما اگر تخلفی ببینیم، 
برخـورد می کنیـم. آن هـا ایـن  را مثبـت می بیننـد. منتهـی من 
انتقاد دارم و انتقاداتم را هم در صفحات مجازی نوشـتم و مصداق 
هـم نـام بـردم و معتقـدم کـه رفتـار قوه قضاییـه یـک نقایص و 
آسـیب هایی دارد کـه به ذهن می آید، در بعضـی از موارد تبعیض 

بین متخلفان قائل می شـوند.

 ولـی منظور مـن اتفاقـاً در اینجا فقط قـوه قضاییه 
نیسـت. گویـی الان وضعیـت به سـمتی پیش مـی رود 
تـا اگر مشـکلی پیـش آمـد تقصیرهـا را به گـردن قوه 
قضاییـه بیندازنـد در حالـی که ضابـط هـم در این میان 

دارد. نقش 
ببینیـد دربـاره ضابط قضایی محـور اصلی قوه قضاییه اسـت. 
مثـلًا همیـن روحانیونی کـه من بـا آن ها صحبت کـردم، طلاب 
سـطح پایینـی نبودند، بلکه انسـان های تحصیل کـرده و فاضلی 
بودنـد کـه در درس هـای حـوزه مشـغول هسـتند و درس هـم 
می دهنـد. مشـخص اسـت اینان کی هسـتند و فـرار نمی کنند،  
ولی من سـؤالم این اسـت کـه وقتی این ها را می گیرنـد، چرا باید 
چشمشـان را ببندند و بعد به آنان دسـتبند بزنند و چرا باید آنان 
را بـه انفـرادی ببرنـد. حالا هر کس ایـن کار را کـرده، قوه قضائیه 

باید پیگیـری کند.

 دو نفـر می رونـد جلـوی مجلـس بـرای اعتـراض 
بازداشـت می شـوند ولی عـده ای آزادانـه جلوی مجلس 
تجمـع اعتراضـی برگـزار می کننـد. در کنار ایـن، وقتی 
طرحـی را دولـت و مجلس پیگیـری می کننـد تریبون 
صداوسـیما مـدام بر نظـر مخالف عـده ای تأکیـد کند. 
مثلاً صداوسـیما چند روز رسـماً علیه FATF تبلیغ کرد 
حتـی تریبون هـای نماز جمعه نیـز در این مسـیر همراه 
صداوسـیما بودند. این ها قطعـات پازلی اسـت که وقتی 
کنار هـم چیده می شـود، متوجـه تدارکی علیـه دولت 

می شـویم.
مـا کـه اینجـا از طرف جمهـوری اسـلامی پاسـخ نمی دهیم. 
یعنـی شـما اگـر می خواهیـد بگوییـد دسـتگاه قضایی چـرا آن 
فـرد را گرفتـی و چـرا دیگـری را نگرفتـی خـب برویـد بپرسـید 
مـن که ماهیـت خیلـی از چیزهـا را نمی دانـم. خیلـی از افرادی 
که به زعم شـما مخالف دولت هسـتند، هم بازداشـت می شـوند. 
در مـورد FATF بـه اعتقـاد من خـود دولت بایـد از انفعال  بیرون 
بیاید و شـجاع باشـد. دولت شـجاع نیسـت. دولت باید بگوید که 
بایـد FATF اجـرا بشـود و دلایـل خـود را بگویـد. چهـار مناظره 
قـوی طراحی کننـد و پیشـنهاد دهند. من مطمئنـم که رئیس 
صداوسـیما حتمـاً اسـتقبال می کنـد. اگـر امـام جمعـه ای یا هر 
کسـی مخالف اسـت بیاید در مقابل مردم و در آن تریبون حرفش 

را بزنـد و مـردم ببیند.

 به نظرتان یعنی این کار اشتباهی نبوده است؟
اصـلًا مـن عملکـرد تلویزیـون را ندیـده ام. این برنامه هـا را که 
شـما می گوییـد من ندیـده ام. چـون تلویزیـون یک برنامـه یا دو 

نیست. برنامه 

 FATF ولـی صداوسـیما برنامه هـای زیـادی علیـه 
کرد. پخـش 

مـن را سـمت تلویزیـون نبریـد؛ چـون مزیـت نسـبی مـن 
تلویزیـون اسـت من را به سـمت بحث های دیگـری ببرید. چون 
مـن بـه تلویزیـون مسـلط هسـتم و این نامـردی هسـت، چون 
اطلاعـات شـما محدودتر اسـت. هیـچ اقدامی به لحاظ رسـانه ای 
و کارشناسـی، تلویزیـون را این گونـه کاسـب نمی کند کـه دولت 
یـک نفر جدی بفرسـتد و مخالفان هم یک نفر جدی بفرسـتند 
و بنشـینند با هـم بحث کنند. اصـلًا این خوراک خـود تلویزیون 
اسـت و اسـتقبال می کننـد و مـن می دانم کـه دولت ایـن کار را 
نمی کنـد. همیـن الان در ایرنـا مثـل برخـی از خبرگزاری ها یک 
گفت وگـو بگذارید مخالفـان را بیاورید که کم نیسـتند، البته من 
موضعـی نداشـتم چون کارشـناس نیسـتم در این بـاره. حالا که 
بـه مجلس واگذار شـده هیچ اشـکالی ندارد که دیگـران مثبت و 
منفی پاسـخ بدهند و الان روزنامه هـای اصلاح طلب زیاد می بینم 
کـه کلـی گفت وگـو و مصاحبه دارنـد و جمع شـدند و می گویند 

کـه اگـر FATF انجام نشـود تمام می شـویم.

 اصولگرایـان همیشـه نگـران تیتـر روزنامه هـای 
اصلاح طلـب هسـتند و برعکـس آن هـم وجـود دارد: 

اصلاح طلبـان هـم نگـران تریبـون نمازجمعـه.
من می گویم چه اشـکالی دارد. مشـکل عدم گفتگوست. البته 
برخـی مواقـع من خودم متهم می شـوم آن طور که شایسـته بود، 
علیـه برجـام کار و نقـد نکـرده ام! مخالفـان را برای حـرف زدن به 
برنامه هـا نیـاورده ام. من در تجمعات دانشـجویی به این شـبهات 
پاسـخ می دهـم. بنـده اکنون متهمـم که چـرا نگذاشـته ام علیه 

برجام برنامه تهیه شـود.

 اما این دلیلی بر حمایت شما از دولت هم نیست.
صداوسـیما وظیفـه  اش این اسـت تـا آنجا که می توانـد قرائت 
رسـمی نظـام را بگویـد. از طـرف دیگـر وقتـی در مـورد امـری 
تشـکیک وجـود دارد، حـق دارد قضاوت هـای مختلـف را پخش 
کنـد. بلـه رهبـری دربـاره FATF فرمودند به مجلـس و بعد هم 
بـه شـورای نگهبـان و با هم نظر بدهند )که البته این نظر ایشـان 
دربـاره همـه طرح ها و لوایح اسـت( اما خوب بقیه هـم حق دارند 
قضـاوت کننـد. مـردم و منتقـدان هم حـق دارند قضـاوت کنند. 
چقـدر خـوب اسـت که خـود دولت پیشـگام شـود و از تلویزیون 
بخواهـد 10 گفت و گـوی جـدی برگـزار کند که هم منتقـدان و 
هـم موافقـان FATF در آن برنامه حضور پیدا کنند. اگر تلویزیون 

ایـن کار را نکـرد حق با شماسـت.

 شـما که مدعی هسـتید به تلویزیون تسـلط دارید 
بگوییـد، اگر مـا می خواهیم گـزارش بی طرفانـه ای تهیه 
کنیـم حتماً یـک طـرف آن باید درخواسـت دهـد تا به 
او تریبـون دهیم. یعنی الان باید حتماً دولت درخواسـت 
دهـد کـه نظر مـا را منعکس کنید تـا صداوسـیما به آن 
بپـردازد. یعنی اگـر دولت درخواسـت ندهـد تلویزیون 

نبایـد از طرف موافق کسـی را دعـوت کند؟
 FATF مـن آن گـزارش را که شـما می گویید تلویزیون علیـه

پخش کـرده ندیده ام.

من بـا گـزارش کاری نـدارم. حرفم این اسـت: اصل 
تهیـه گـزارش بی طرفانـه ایـن اسـت کـه یـک طـرف 
موافـق و یـک طـرف مخالف داشـته باشـد تا هـر کدام 
مطالـب خود را بگویند و قضاوت به مردم سـپرده شـود. 
درسـت اسـت؟ حالا کـه دولت درخواسـت نـداده یعنی 
همـه تریبون هـا بایـد علیـه دولـت کار کننـد؟ آن هم 
تریبون هـای رسـمی و عمومی که نباید نظـر یک جناح 

را منعکـس کنـد و متعلق بـه همه مردم اسـت.
مـن مطلعم تلویزیون بارها خواسـته گفت  و گویی بگـذارد و در 
برگـزاری آن هـم جـدی بوده اسـت اما وقتی طـرف دولت نیامده 
کل برنامـه کنسـل شـده اسـت. مـن می توانم اسـم ببـرم که به 
نیروهـای جـوان و باانگیـزه کـه در ایـن حوزه هـا حرف داشـتند، 
گفتنـد بیاییـد بـرای این برنامـه اما نیم سـاعت مانده بـه برنامه، 
آن را لغـو کردنـد! دلیـل لغـو ایـن برنامه هـا هـم این بـوده که یا 
طرف مقابل نیامده یا صداوسـیما به این نتیجه رسـیده که نباید 
وارد ایـن موضـوع شـود. ما تـا فردا صبح می توانیـم از این بحث ها 
کنیـم منتهـا بحث مـن این اسـت کـه آنجایی کـه قـدرت دارد 
دولـت اسـت. دولـت رأی مـردم را دارد. تمـام امکانـات اجرایی در 
اختیـار دولـت اسـت. اینکه دو تا بنیاد که زیر نظر دولت نیسـتند 
را مقایسـه می کننـد همـه می داننـد که قیـاس مع الفارق اسـت. 
امکانات و اختیارات دولت بسـیار گسـترده تر از این حرف هاسـت. 
امـروز بسـیاری از اصلاح طلبان و طرفـداران دولت معتقدند دولت 
بـه لحاظ رسـانه ای بسـیار ضعیف عمـل می کند. خـب دولت به 
حـرف این هـا گـوش کنـد. دولـت اصـلًا ایجابی عمـل نمی کند. 
تصویـب موضوعی ماننـد FATF زمینه سـازی می خواهـد. افکار 
عمومـی را باید آماده کرد و باید برای مـردم ابعاد آن را توضیح داد. 
مـن معتقـدم در این زمینه دولت باید خودش پیشـگام می شـد.

اما من برای عبور از این شـرایط دو پیشـنهاد به دولت دارم. آقای 
روحانـی بر اسـاس برجـام، کابینه دوازدهـم را انتخاب کـرد. آقای 
روحانـی تصـورش ایـن بـود که مزیت نسـبی و نقطـه قوتش در 
ایجـاد روابط خارجی و دیپلماتیـک و همچنین گفت و گو با غرب 
و آمریکاسـت. ایشان این مسـئله را به عنوان نقطه مثبت طراحی 
کـرد و فکـر می  کـرد خیلـی عالـی بـه نتیجـه می رسـد. بـر این 
اسـاس، با نگاه تسـهیل روابط خارجی وزرایش را انتخاب کرد. اما 
اکنـون که به این نتیجه رسـیده اند آبـی از برجام گرم نمی شـود. 
نبایـد دائم آویزان آن شـوند. آقـای روحانی می گوید کـه ما داریم 
کار خـود را می کنیـم و ربطـی بـه برجـام نـدارد، ولـی ایـن طور 
نیسـت. آقای روحانی اکنون باید آرایش تیـم و مدیرانش را عوض 
کند. ایشـان باید مدیـران خود را از میان مدیـران انقلابی جهادی 
برگزینـد. مـن نمی خواهم کلیشـه ای حرف بزنم، کلیشـه ای هم 
نیسـت. به این واژه ها آنقدر از سـوی عده ای حمله شـده که خیال 
می کنیم کلیشـه ای اسـت. مدیران ما نباید نگاه به خارج داشـته 
باشـند، بایـد نـگاه به داخل باشـد و مردمـی باشـند.دولت در این 
مـوارد می توانـد مدیریت و کنتـرل کند. اگر خـودش ابتکار عمل 
را بـه دسـت بگیـرد و تیمی بر سـرکار بگـذارد که تیم، شایسـته 
موقعیت کنونی کشـور باشـد، نه موقعیت برجام، می تواند اوضاع 
را کنتـرل کند. هیچ اشـکالی هم نـدارد دولت می تواند تیم قبلی 
را عوض کند و حتی می تواند از تیم قبلی و زحمات آن ها تشـکر 
کنـد و بگویـد شـما خدمـت کردیـد، اما شـما بـر اسـاس برجام 
انتخـاب شـده بودیـد الان فرد دیگری باید باشـد. دولـت این کار 
را بکنـد، با دسـتگاه قضایی هـم هماهنگ کند که مدیـران قوی 
را ناامیـد نکنـد، با این هـا حتمـاً در کار ما تحول ایجاد می شـود.

 راهکاری های شـما مربـوط به دولت بـود می خواهم 
قـدری عمیق تر بپردازیم بـه راهکارهای عبـور از بحران 

فعلی.
نه، من قوه قضاییه را هم گفتم.

 آقـای ضرغامـی هم زمـان یـک عده بحـث اصلاح 
سـاختاری را مطـرح می کننـد. همچنین اصـلاح قانون 
اساسـی را به عنـوان یـک راهکار بـرای عبور از شـرایط 

فعلـی عنـوان می کنند.
این اشـکال دارد. الان اصلاً وقت اصلاح قانون اساسـی نیسـت. 
اصلاً ما مشـکلمان قانون اساسـی نیست. مشـکل ما، رفتار و رویه 
ما اسـت. وقتی چند هـزار خودرو گران قیمت وارد می شـود، اصل 

قانون مشکل نداشته، مشـکل رویه های ماست.

 خـب این رویه هـا از طـرف مدیران ناکارآمد اسـت؛ 
درسـت است؟

آفرین. درست است.

 یکـی از ریشـه های حضـور مدیـران ناکارآمـد بـه 
نظـارت اسـتصوابی بازمی گـردد.

این هـا مدیـران آقای روحانی هسـتند، این حرف ها چیسـت؟ 
چـه ربطی به نظارت اسـتصوابی دارد؟

 آقـای ضرغامـی الان در کنار اصلاح قانون اساسـی 
بحـث اسـتفاده از همـه ظرفیت هـای قانـون اساسـی 
هـم مطـرح اسـت. یکـی از آن ها همه پرسـی اسـت که 
در ایـن 4 دهـه به خوبـی از ظرفیت آن اسـتفاده نشـده 
اسـت. سـؤال این اسـت به نظر شـما آیا برای خـروج از 
برخـی از بن بسـت ها و بحث های کشـدار ماننـد نظارت 
اسـتصوابی، نظـارت بـر نهادهـای مختلـف، سیاسـت 
خارجـی و منطقـه ای، ارتباط با آمریـکا و موضوع حجاب 

می تـوان از ظرفیـت همه پرسـی اسـتفاده کرد؟

حرف من این اسـت که ناکارآمدی یک پدیده عمومی اسـت. 
اصلاح طلب و اصولگرا و معتدل نمی شناسد. ما گرفتار ناکارآمدی 
در خیلـی از حوزه هـا هسـتیم و چـون گرفتـار آن هسـتیم بـا 
دعواهای سیاسـی سـعی می کنیم این ناکارآمدی را توجیه کنیم.

یکی از ظرفیت های فراموش شـده قانون اساسـی کـه زمان آقای 
خاتمی زنده شـد اصل شـوراها بود. من سفر اسـتانی زیاد می روم. 
می بینم که چقدر مشـکلات دارند و این شـوراها چقـدر ناکارآمد 
هسـتند. البته نه اینکه هیچ کدام از شـوراها کارآمد نباشـند ولی 
ناکارآمـدی شـوراها را بـه عیـان می بینیـم. امروز بسـیاری به این 
نتیجه رسـیده اند که ای کاش همان هم توسـط خود وزارت کشور 
انتخـاب می شـدند تـا قابل پیگیری باشـد و در برابـر تخلفات هم 
پاسـخگو باشـند. در شـوراها که دیگر مشـکل نظارت استصوابی 

وجود نـدارد.

 یعنـی معتقدیـد ایـن اصل قانون اساسـی اشـتباه 
؟ ست ا

نـه مـن نمی گویـم اشـتباه اسـت. مـا باید بـا اصـول قانون 
اساسـی برخـورد متـوازن بکنیـم. قانون اساسـی بعـد از اینکه 
20 سـال اجـرا شـد ممکن اسـت نقاط ضعفی داشـته باشـد، 
وحی منزل نیسـت. کما اینکه 10 سـال گذشـت و امام دستور 
بازنگـری آن را دادنـد. بازنگری آن روز هم عمـده اش حرکت از 
مدیریت غیرمتمرکز به سـمت مدیریت متمرکز بـود. آن زمان 
بیـن رئیس جمهور و نخسـت وزیر اختـلاف بود که بـا بازنگری 
همـه اختیـار به رئیس جمهور سـپرده شـد. همچنین شـورای 
عالـی قضایـی داشـتیم کـه در بازنگـری رئیـس قـوه قضاییـه 

همه کاره شـد.

 آقـای ضرغامـی می شـود امـروز هـم از ظرفیـت 
همه پرسـی کـه در قانون اساسـی آمـده اسـتفاده کرد؟

ممکـن اسـت مـا در ادامـه راه، نقطه ضعفی در قانون اساسـی 
ببینـم امـا قانـون اساسـی فعلی با همیـن وضعیت موجـود قابل 
اجراست ولو اینکه شوراهایش در عمل نتیجه خوبی نداشته باشد. 
در اینکـه ظرفیت رفراندوم در قانون اساسـی وجود دارد هیچ کس 
حرفـی ندارد و مخالف نیسـت. شـرایط برگزاری رفرانـدوم هم در 
همان جـا آمده اسـت. طبـق آن شـرایط هر وقـت تصمیم گیران 
دیدند شـرایط رفراندوم فراهم هست، تصمیم بگیرند. چه اشکالی 
دارد؟ ولـی اینکـه هر اتفاقی بیفتد بگوییم رفرانـدوم برگزار کنیم 
قابل قبـول نیسـت. مثلاً اسـتادیوم رفتن خانم هـا. رفرانـدوم برای 
ایـن نیسـت که خانم هـا به اسـتادیوم بروند یا نـه. البته همین جا 
بگویم که من موافق حضور زنان در اسـتادیوم هسـتم. قبلاً این را 
در جلسـات خصوصـی می گفتم الان عمومی هـم اعلام می کنم. 
هیچ اشـکالی نـدارد خانم ها به اسـتادیوم بروند. امـا از آقایان آن ها 
را جـدا کننـد. آن هم به خاطر راحتی خودشـان. در دنیا هم زنان 
به اسـتادیوم های ورزشـی فوتبال کم می روند. اشـکال ندارد اینجا 
طـوری تبلیغـات می کنند که انگار مسـئله کشـور این اسـت که 
چـرا زنـان بـه اسـتادیوم نمی رونـد. اما اینکـه درباره این مسـئله 
رفراندوم برگزار شـود درسـت نیسـت. اینکه رفرانـدوم لقلقه زبان 
شـود، شـدنی نیسـت. اما دربـاره موضوعاتی که نظام تشـخیص 
دهـد حتمـاً همه پرسـی ظرفیت قانونـی اسـت و می تـوان از آن 

کرد. استفاده 

 شـما در طول هفته تقریباً بیشـتر در سفر هستید و 
مأموریـت می روید؟

بله. دانشگاهها، نهادهای انقلاب و موقعیت ملی برای سخنرانی 
عمومی رسـمی مـی روم. من معتقدم تا از نزدیک با مـردم ارتباط 
برقـرار نکنیم نمی توانیم بفهمیـم چه می گذرد. غیر از سـفرهای 
اسـتانی حتمـاً رفتار من را از صفحـات مجازی دیده ایـد. من دائم 
بین مردم هسـتم. پیاده به سـر کار می آیم. خانه ام میدان ولیعصر 
اسـت و در مسـیر بـا مـردم هـم صحبت می کنـم. خـودم خرید 
می کنـم، خـودم بازار می روم. یعنی صبح تا شـب کارم اینهاسـت 

که نمایشـی هم نیست.

  هدف انتخاباتی ندارید؟
این قـدر ایـن کار لـذت دارد که اگر مسـئولان لذت ایـن کار را 
بفهمنـد دنبـال این چیزها نمی رونـد. لذت با مـردم بـودن و درد 
دل مـردم را شـنیدن خیلـی بالاسـت. یکـی از لذت هـای من در 
نمازجمعـه، خریـد لباس زیـر و ارزان قیمت از دسـت فـروش ها 
بـود. مثـل بچه آدم چنباتمه می زدم و سـوا می کـردم. البته الان 
نمـی توانم چون »اسـکرین شـات« می گیرند! بـه من می گویند 
شـما که در خیابان راه می روید دنبال ریاسـت جمهوری هستید. 
علت هم این اسـت که سـال 84 انتخابات خوبی داشـتیم و دولت 
آن انتخابـات را خـوب برگـزار کرد. منتها چون مـن روش خاصی 
داشـتم و آقای احمدی نژاد هم اخلاقش مردمی بـود، از آن به بعد 
به من گفتند قصد رئیس جمهور شـدن داری. اولین کسـانی که 
به من گفتند شـما ایـن کارها را به نیت انتخابـات انجام می دهی 
طرفـداران احمدی نـژاد بودند. 84 کجا و امروز که 97 اسـت کجا. 
13 سـال اسـت به من می گویند شـما کـه به خیابـان می روید و 
بـا مـردم حـرف می زنید هـدف انتخاباتی داریـد. آن ها کـه من را 

می شناسـند می  دانند من همین هسـتم که بـوده ام.

 پس هدفتان را دارید، اما مسیرتان را تغییر دادید؟
من اصلاً چنین هدفی ندارم. اشـتباه نکنید. این نتیجه گیری 
کاملاً اشـتباه اسـت. اینکه فردی اصولاً توان کاری را داشـته باشد 
بـا اینکه هدفش رسـیدن به آن باشـد فـرق دارد. یـک بار رهبری 
جملـه ای بـه طلبه هـا فرمودنـد کـه بهترین مثال اسـت. ایشـان 
گفتنـد آن قـدر خـوب درس بخوانیـد کـه انـگار می خواهیـد تـا 
مرجعیـت بـالا بروید اما با عطش به مرجعیـت در خودتان مبارزه 
کنید. کسـی که بـرای ریاسـت جمهوری کار می کند مشـخص 
اسـت؛ پول، سـاختمان، امکانات و سـتاد دارد، من هیچ چیز ندارم 
و خـودم هسـتم و در خیابـان پیاده راه می روم و با مردم مسـتقیم 

صحبـت می کنم.

 آقـای احمدی نـژاد هم با همیـن روش رئیس جمهور 
. شد

قضیـه آقـای احمدی نـژاد فرق می کنـد. اگر خواسـتید درباره 
ایشـان هـم صحبـت می کنیم. مـن تحلیلـم دربـاره احمدی نژاد 
چیز دیگری اسـت. البتـه که آقای احمدی نژاد هم مردمی اسـت.

 برای حصر هم کاری کردید؟
حصر به وجه المصالحه تبدیل شـده اسـت. یعنی هر کسـی 
می خواهـد بـا حصـر یـک عکسـی بگیـرد. حصـر یـک مسـئله 
امنیتـی بـود، و الا 20 مـاه کـه حصـری در کار نبود. بنـده هم در 
جلسـه شـورای عالی امنیـت ملی بودم البتـه حق رأی نداشـتم. 
آقـای روحانـی هـم بـود و بالاتفاق حصـر تصویب شـد. هر وقت 
شـورای عالی امنیت ملی تشـخیص دهد که حصر برداشـته شود 

به نظـر من مشـکلی وجود نـدارد.

 این ذهنیت هسـت که برخـی نمی  خواهند منفعت 
رفـع حصر به اصلاح طلبان برسـد به همین دلیل دسـت 

نگه داشته شـده است.
فکر نمی کنم.

 یعنـی می گویند رفـع حصر در عید درسـت بود، اما 
عده ای به همین دلیل مانع شـدند.

نـه! اگـر واقـع را می خواهیـد این طـور نیسـت. مسـئله حصر 
بـه شـورای عالی امنیت ملی سـپرده شـده اسـت. آنجـا هر وقت 

رأی گیـری می شـود رفع حصـر رأی نمـی آورد.
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خردمند با همتاى خود ت
الفت مى پذيرد 
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نهمین  و  بیست  بزرگداشت  مراسم 
سالگرد ارتحال آیت الله سید شهاب الدین 
پنجشنبه  شامگاه  نجفی)ره(،  مرعشی 
با حضور علما، فضلا و قشرهای مختلف 
مردم در حسینیه این مرجع فقید در قم 

برگزار شد.
در این مراسم که طلبه ها و فضلای 
علوی  الله  آیت  جمله  از  علمیه  حوزه 
بروجردی و حجت الاسلام والمسلمین 
غرویان حضور داشتند، یکی از استادان 
حوزه علمیه قم طی سخنانی، ویژگی 
های یک عالم دینی را مطابق روایتی از 
پیامبر)ص(؛ تواضع، اخلاص، بی رغبتی و 
بی توجهی به دنیا، پرهیز از دشمنی و خیر 

خواهی برای مسلمانان دانست و اظهار 
داشت: آیت الله مرعشی نجفی مصداق 
بارز این حدیث نورانی رسول خدا)ص( 
سید  والمسلمین  الاسلام  است.حجت 
حسین حسینی قمی با اشاره به تواضع، 
فروتنی و ایمان مثال زدنی آن فقیه عالی 
مقام گفت: در طول تاریخ، عالمان بزرگ 
شیعه تنها بواسطه عمل و رفتار خود مردم 
را به تواضع دعوت کردند و اگر مردم در 
سخت ترین شرایط ایمان خود را حفظ 
نمودند نیز ناشی از عمل علمای دین بوده 
است.وی وجود چهره هایی مانند مرحوم 
مرعشی نجفی را از نیازهای مبرم جامعه و 
حوزه های علمیه برشمرد و افزود: آن فقید 

سعید از مراجع و علمایی بود که همواره 
در کنار مردم و در جشن ها و عزاداری 
های آنها حضور داشت و مردم همه درد 
دل و گرفتارهای خود را با ایشان در میان 

می گذاشتند.
حسینی قمی با اذعان به این که آیت 
الهی،  اولیای  انبیا و  الله مرعشی مانند 
بود، خاطرنشان  دلسوز  و  بردبار  حلیم، 
کرد: تاسیس کتابخانه و جمع آوری نسخ 
خطی و آثار کمیاب علمای بزرگ پیشین 
ربانی به  بزرگترین خدمات آن عالم  از 

شمار می آید.
خداوند  الطاف  از  کرد:  تصریح  وی 
متعال به مکتب شیعه این بوده که در 

زمانی که هیچ کس به احیای میراث و 
ذخایر شیعه کمترین توجه و اهتمامی 
نداشت، این عالم گرانقدر کتابخانه ای را 
برای گردآوری این آثار گرانبها تاسیس 

کرد.
این عالم فرزانه  این که  بیان  با  وی 
های  کتاب  آوردن  بدست  راستای  در 
خطی که بسیاری از آنها توسط دلالان 
و سودجویان در حال انتقال به کتابخانه 
های خارج کشور بود، حتی دستگیر و 
زندانی نیز شد، افزود: اگر لطف الهی و 
خدمت این مرد بزرگ نبود، اکنون باید 
بخشی از کتاب های شیعه را در کتابخانه 

های اروپا جستجو می کردیم.

با حضور علما، فضلا و قشرهای مختلف مردم :

مراسم سالگرد ارتحال آیت الله مرعشی نجفی در قم برگزار شد

مدیرکل بهزیستی استان قم از اجرای 
طرح غربالگری بینایی از اول آبان ماه در 
قم خبر داد و گفت: ۲۵۰۰ نابینا و کم 

بینای قمی در بهزیستی پرونده دارند.
رضا سلیقه با اشاره به اجرای طرح 
پیشگیری از تنبلی چشم اظهار داشت: 
این طرح از روز سه شنبه اول آبان ماه ۹۷ 

در استان قم اجرا می شود.
وی پیشگیری از معلولیت ها را یکی 
از اهداف سازمان بهزیستی بیان کرد و 
افزود: ۵۰ درصد معلولیت ها اکتسابی 
و  تصادفات  بیماری ها،  اثر  بر  و  است 
مسائلی از این قبیل به وجود می آید اما 
۵۰ درصد باقی مانده قابل پیشگیری 
بر  کشور  بهزیستی  اولویت  و  است 

پیشگیری است.
با  قم  استان  بهزیستی  مدیرکل 
بیان اینکه در حال حاضر ۲۵۰۰ نابینا 
بینا در استان قم دارای پرونده  و کم 

در بهزیستی داریم، تصریح کرد: وقتی 
کودکی به دنیا می آید سیستم بینایی 
کاملی ندارد و به مرور و حداکثر تا سن 
۱۲ سالگی سیستم بینایی اش تکمیل 
سن  بهترین  داد:  ادامه  وی  می شود. 
درمان تنبلی چشم زیر ۶ سال است 
و این بیماری به گونه ای است که ظاهر 
چشم هیچ مشکلی ندارد اگر قبل از ۶ 
سال تنبلی چشم شناسائی شود می توان 
به درمان آن کمک کرد اما با عبور از 
مرز ۶ سالگی کودک با کم بینایی شدید 
و یا حتی نابینایی مواجه خواهد شد لذا 
به کلیه والدین محترم دارای فرزند زیر 
۶ سال تاکید می گردد جهت اطمینان 
از سلامت بینائی فرزندان خود حتماً در 
سه سال متوالی اهتمام به معاینه چشم 
فرزند خود در پایگاه های مذکور داشته 

باشند.
طرح  مراحل  به  اشاره  با  سلیقه 

غربالگری بینایی ادامه داد: کودکانی که 
مشکوک به بیماری هستند به مراحل 
بالاتر ارجاع داده می شوند هزینه دریافت 
شده در مرحله اول معاینه ۲۵۰۰ تومان 
بالاتری  خدمات  به  نیاز  اگر  و  است 
باشد تمام مراحل بعدی مثل معاینه 
اپتومتریست، چشم پزشک و... رایگان 
می باشد و بابت عمل جراحی و عینک 
بهزیستی  طریق  از  هزینه  هم کمک 

پرداخت می شود.
وی آمار کودکان رده سنی ۳ تا ۶ 
اعلام  نفر  را ۸۰۹۹۹  قم  استان  سال 
کرد و گفت: طبق برنامه ریزی صورت 
دائمی  پایگاه های  در  کودکان  گرفته 
عطاران  مرکز  شامل  بینائی  سنجش 
)بلوار عطاران پلاک ۴۳( و درمانگاه آل 
مرتضی )منطقه پیام نور خیابان بیگدلی( 
و همچنین پایگاه های غیردائم که در 
مهدهای کودک و پیش دبستانی های 

قرار  بینائی  معاینه  مورد  شهر  سطح 
خواهند گرفت و در مناطق روستائی هم 
تیم سیار غربالگری بینائی حضور خواهد 

یافت
مدیرکل بهزیستی استان قم با اشاره 
به اجرای طرح در سال گذشته افزود: 
نزدیک به ۲۰۷۲ نفر مشکوک شناسایی 
شدند که به مراکز اپتومتریست مراجعه 
کردند که در مجموع ۸۶۹ نفر از این 
تعداد مشکل بینایی داشتند که ۶۸ نفر 
از آن ها دارای تنبلی چشم بودند و ۴۷۳ 

نفر هم دارای عیوب انکساری بودند.
افزود: در سال گذشته معاینه  وی 
نفر  به ۲۱ هزار  نزدیک  برای  شنوایی 
انجام شد که ۴۲ نوزاد مبتلا به مشکلات 
شنوائی از متوسط تا عمیق تشخیص 
داده شدند که مداخلات طبی و درمانی 
... برای  و جراحی و تجویز سمعک و 

ایشان انجام شد.

 مدیرکل بهزیستی استان قم  خبرداد

اجرای طرح غربالگری بینایی از اول آبان ماه در قم 

نامحـرمانه 

نیم نگاه

تایید حکم اعدام سلطان سکه و یک متهم اقتصادی 
سخنگوی قوه قضاییه از تایید حکم اعدام سلطان سکه و یک متهم اقتصادی دیگر در دیوان عالی 
کشور خبر داد.حجت الاسلام و المسلمین محسنی اژه ای در گفت وگو با شبکه خبر در خصوص آخرین 
وضعیت پرونده اخلالگران اقتصادی اظهار کرد: پرونده وحید مظلومین و محمداسماعیل قاسمی در 
دیوان عالی کشور مورد رسیدگی قرار گرفت و حکم اعدام آنها تایید شد.وی افزود: از روزی که دادگاه در 
تاریخ ۱۷ شهریورماه تشکیل شد تا امروز که ۲۹ مهرماه است یعنی ۴۳ روز، به این موضوع در دادگاه و 
دیوان عالی کشور رسیدگی و حکم تایید شد و امیدواریم این پرونده ها همچنان با سرعت و دقت دنبال 
شود.سخنگوی قوه قضاییه همچنین گفت: از همکاری مردم، ضابطین قضایی، نیروی انتظامی، وزارت 
اطلاعات و اطلاعات سپاه که در این خصوص همکاری کردند  تشکر می کنم. دادگاه های ویژه ما نیز در 
استان ها کار خود را آغاز کرده اند. امیدوارم این موضوع هشداری باشد برای کسانی که در این شرایط 

نامساعد که دشمنان برای مردم ایجاد کرده اند، بیش از این رنج مردم را افزایش ندهند.

6آبان بررسی صلاحیت 4 وزیر پیشنهادی در مجلس
عضو هیات  رئیسه مجلس شورای اسلامی از بررسی صلاحیت و برنامه های ۴ وزیر پیشنهادی در 
صحن مجلس در ۶ آبان ماه خبر داد.اکبر رنجبرزاده روز یکشنبه با اشاره به معرفی گزینه های رئیس  
جمهوری برای وزارتخانه  های راه، رفاه، صنعت، معدن و تجارت و امور اقتصادی و دارایی به مجلس، 
گفت: با توجه به اینکه ۴ وزیر پیشنهادی امروز از سوی رئیس  جمهوری به مجلس معرفی شده است، 
طبق آیین نامه داخلی پارلمان، جلسه رأی اعتماد به وزیران پیشنهادی هفته آینده برگزار می شود.نماینده 
مردم اسدآباد در مجلس با بیان اینکه در هفته جاری عمده ترین دستور کار کمیسیون های تخصصی 
مجلس و فراکسیون ها، بررسی صلاحیت ها و برنامه های وزیران پیشنهادی برای وزارتخانه های صنعت، 
معدن و تجارت، راه و شهرسازی، امور اقتصادی و دارایی و تعاون، کار و رفاه اجتماعی اختصاص دارد، 
اظهار داشت: قرار است کمیسیون های تخصصی مجلس در هفته جاری با دعوت از ۴ وزیر پیشنهادی، 
صلاحیت ها و برنامه های آنها را بررسی کنند.عضو هیات  رئیسه مجلس خاطرنشان کرد: جلسه رأی 

اعتماد به وزیران پیشنهادی وزارتخانه  های مذکور، در روز یکشنبه هفته آینده، ۶ آبان برگزار می شود.

مجلس تکلیف شهردار تهران را مشخص کرد
معاون قوانین مجلس شورای اسلامی در پاسخ به نامه رئیس شورای عالی استان ها با اعلام این که 
»انتخاب افراد بازنشسته یا بازخرید شده به عنوان شهردار ممنوع است« تاکید کرد که »شهردار فعلی 
تهران باید استعفا دهد«.به گزارش دفتر رئیس شورای عالی استان ها، معاون قوانین مجلس شورای 
اسلامی با ارسال نامه ای خطاب به مرتضی الویری رئیس شورای عالی استان ها اعلام کرد که شهرداران 
کلانشهرهای کشور مشمول قانون ممنوعیت بکارگیری بازنشستگان هستند.حسین میرمحمد صادقی 
در نامه خود خطاب رئیس شورای عالی استان ها آورده است: شهردار تهران مشمول ممنوعیت بکارگیری 
بازنشستگان است و انتخاب یک نفر بازنشسته یا بازخرید شده به عنوان شهردار تهران توسط شورای شهر 
ممنوع بوده و شهردار فعلی نیز ملزم به استعفا می باشد. در این نامه تصریح شده است عبارت "بکارگیری 
بازنشستگان" شامل تمامی مصادیق آن از جمله: استخدام، انتصاب و انتخاب است و دربرگیرنده هر نوع 
همکاری از استخدام رسمی، قراردادی، خرید خدمت و سایر انواع همکاری است و تفاوت در ساز و کار 
انتخاب شهردار و واگذاری اختیار آن به شورای اسلامی شهر نمی تواند مجوزی برای استثنا بودن شهردار 

از حکم ممنوعیت قانون تلقی شود.
 

ماموریت لاریجانی به عارف 
دو نفر از نمایندگان مجلس خواستار ورود مجلس به مشکلات به وجود آمده بین وزارت بهداشت 
و دانشگاه آزاد شدند و لاریجانی نیز از عارف خواست تا هر چه سریعتر مسئله به وجود آمده را در 
کمیسیون آموزش و تحقیقات رسیدگی کند.شهباز حسن پور نماینده سیرجان در جلسه علنی دیروز در 
خلال رسیدگی مجلس به طرح اصلاح قانون برنامه و بودجه، در تذکری گفت: وضع به حدی بالا گرفته 
که ۱۲ شب ده ها نفر را در دانشگاه آزاد برکنار کردند.وی متذکر شد: علاوه بر آن بیش از ۲۲ هزار نفر 
در بلاتکلیفی به سر می برند آن هم به دلیل سهل انگاری و اتفاقاتی که بین وزارت بهداشت و درمان و 
دانشگاه آزاد افتاد که نباید می افتاد.سیده فاطمه ذوالقدر نماینده مردم تهران نیز در تذکری از وزیر علوم، 
تحقیقات و فناوری خواست تا مشکلی که برای دانشجویان دانشگاه آزاد به وجود آمده را سریعتر مورد 
رسیدگی قرار دهد و مشکل را برطرف کند.علی لاریجانی در پاسخ به این تذکر خطاب به محمدرضا 
عارف، رییس کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس از وی خواست تا با حضور مسؤولان دستگاههای 

مربوطه تشکیل جلسه داده و برای حل آنها تصمیم گیری کند.

برنامه 90 دوشنبه شب پخش می شود
 برنامه پربیننده نود پس از یک هفته پخش نشدن، مجددا دوشنبه شب مهمان خانه های علاقمندان 
به فوتبال خواهد شد.به گفته یکی از عوامل این برنامه، پس از یک هفته توقف از دوشنبه شب برنامه نود 
مجددا روی آنتن خواهد رفت و عادل فردوسی پور به عنوان تهیه کننده و مجری حضور خواهد داشت.

شستشوی خودرو 

برای شستشوی فضاهای عمومی و مشاعات مجتمع های چند واحدی، سه وسیله کاربردی را 
به شما معرفی کردیم که می تواند مصرف آب را در شستشوی فضاهای عمومی کاهش بدهد و 
آنها عبارت بودند از : ۱- افشاننده قابل کنترل ۲- واترجت های صنعتی کوچک ۳- کف شورهای 

صنعتی یا اسکرابرها 
اگر شما برای شستشوی فضاهای عمومی مجموعه ها یک واتر جت صنعتی کوچک خریده اید، 
می توانید از همین وسیله به عنوان کارواش دستی نیمه صنعتی یا کارواش خانگی برای شستشوی 
خودرو هم استفاده کنید. همانطور که می دانید و ما قبلا اشاره کردیم، خروجی یک شیلنگ معمولی 
آب به نسبت فشارشبکه توزیع محل می تواند بین ۱۵ تا ۲۰ لیتر در دقیقه آب را هدر دهد. بنابر 
این اگر در مدت حدود بیست دقیقه که معمولا متوسط مدت زمان شستشوی یک خودرو هست 
شیر آب را باز بگذارید تا خودروتان را به روش سنتی شستشو دهید، بین ۲۵۰تا ۳۰۰ لیتر آب با 

این روش مصرف می شود. 
پس توصیه اکید ما عدم استفاده از روش های سنتی برای شستشوی خودرو است. ساده ترین 
و کم هزینه ترین جایگزین شستشو به روش سنتی، شستشوی ترکیبی به کمک یک سطل آب و 

یک افشاننده قابل کنترل است. 
استفاده از افشاننده قابل کنترل باعث می شود که در تمام طول مدت شستشو، آب باز نماند و 
فقط در زمان های نیاز و با فشار دادن اهرم قطع و وصل جریان، آب مصرف شود؛ اما موثرترین روش 
کاهش مصرف در این زمینه مراجعه به کارواش های صنعتی یا نیمه صنعتی است. در کارواش های 
صنعتی چون آب استفاده شده بازفرآوری می شود و دوباره به چرخه مصرف برمی گردد، مقدار 
مصرف آب بسیار ناچیز است. در واحد های نیمه صنعتی هم به دلیل استفاده از نازل جت های 
کم مصرف که آب را با سرعت بسیار زیاد روی خودرو استفاده می کنند، مصرف آب، کاهش بسیار 
زیادی خواهد داشت. از دیگر روش های کاهنده مصرف آب در این بخش می توانیم به واکس های 
خودرو اشاره کنیم. واکس خودرو شامل یک یا چند ترکیب شیمیایی متناسب با رنگ خودرو است 
که استفاده از آن خصوصا در فصل سرما و بارندگی که ماشین ها زود به زود نیاز به تمیز کاری پیدا 
می کنند و در عین حال مالکین خودرو به دلیل سردی هوا رغبت زیادی به شستشو با آب ندارند 
توصیه می شود. مسلما در این روش اصلا نیازی به استفاده از آب نیست؛ کافی است شما ترکیب را 
بر اساس دستور العملی که همراه واکس خودرو ارائه شده با یک کهنه بر روی بدنه خودرو بکشید 
تا کاملا تمیز شود. به طور خلاصه اگر خواسته باشیم این مبحث را جمع بندی کنیم باید اشاره 
کنیم به غیر از استفاده ترکیبی از یک سطل کوچک و افشاننده قابل کنترل، سه روش عمده برای 
جایگزینی با روش سنتی شستشوی خودرو وجود دارد که عبارتند از: ۱- مراجعه به جایگاه های 
کارواش صنعتی و نیمه صنعتی ۲-استفاده از واتر جت های صنعتی کوچک یا همان کارواش های 

خانگی ۳- استفاده از واکس خودرو 
روابط عمومی و آموزش همگانی شرکت آب و فاضلاب استان قم

اخبــار
استاندارقم خبرداد

تامین اعتبار 80 واگن قطار مترو  قم 
استاندار قم گفت: تامین اعتبار ۸۰ واگن قطار مترو در قم به مبلغ ۷۲ 

میلیون یورو در کمیسیون اقتصادی دولت تصویب شد.
سید مهدی صادقی در جلسه شورای معاونان استانداری ابراز امیدواری 
کرد که با تخصیص این اعتبارات شاهد بهره برداری هرچه سریعتر این طرح 
مهم شهر قم باشیم.عملیات اجرایی احداث خط A مترو قم در نیمه دوم 
سال ۸۸ با اعتباری بالغ بر ۱۱ هزار میلیارد ریال توسط قرارگاه سازندگی 
خاتم الانبیاء آغاز شد، راه اندازی خط مترو قم به ۲ مرحله تقسیم بندی 
شده است که در مرحله نخست مسیر قلعه کامکار تا میدان مطهری و 
در مرحله دوم مسیر میدان مطهری تا ایستگاه مسجد مقدس جمکران 
راه اندازی می  شود. مسیر خط B متروی قم نیز از پردیسان به سمت 
میدان مصلا، خیابان ارم، حرم حضرت معصومه)س(، خیابان ۱۹ دی و 
پایانه شمالی است.وی در ادامه با اشاره به برگزاری باشکوه مراسم عزاداری 
شهادت امام حسین)ع( در دهه اول محرم اظهار داشت: باید شرایط میزبانی 
از زائران و مسافران در اربعین نیز فراهم شود.صادقی با بیان این که طی یک 
سال اخیر تلاش زیادی برای اختلاف افکنی بین ملت ایران و عراق از سوی 
دشمنان صورت گرفت افزود: راهپیمایی عظیم اربعین با تعمیق روابط بین 
دو ملت، همه خصومت های بدخواهان را ناکام خواهد گذاشت.استاندار قم 
در بخش دیگری از سخنان خود ضمن قدردانی از نظارت جدی و مستمر 
دستگاه های دولتی و تشکل های مردمی برای تنظیم قیمت بازار اظهار 
داشت:  مشارکت مردم و اطلاع رسانی تخلف ها، نقش موثری در جلوگیری 
از سوءاستفاده ی بعضی افراد خواهد داشت.مهدی ریاضی مدیرکل تعزیرات 
حکومتی استان قم نیر در این جلسه گزارشی از عملکرد ۶ ماهه نخست 

سال جاری در زمینه نظارت بر قیمت کالاها را ارائه داد.

با صدور احکامی از سوی شهردار قم صورت گرفت

جابجایی شهرداران  مناطق شهرقم
شهردار قم با صدور احکامی جداگانه مدیران مناطق ۱، ۴، ۵ و ۷ 

شهرداری قم را منصوب کرد.
دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد در احکامی احمد ترکمن را به عنوان 
مدیر منطقه۱، مهدی اصفهانیان مقدم را به عنوان مدیر منطقه ۴، 
علیرضا اقبالیان را به عنوان مدیر منطقه ۵ و مجید متین فر را به عنوان 
مدیر منطقه ۷ شهرداری قم منصوب کرد.در این احکام ضمن اشاره به  
مراتب تعهد و تجارب اجرائی مدیران جدید مناطق، اهتمام در تأمین 
نیازمندی های شهروندان مناطق، پیگیری و کنترل امور اجرائی و رفع 
مشکلات شهری مرتبط، استفاده حداکثری از قابلیت ها و ظرفیت های 
موجود در طرح تفصیلی، برای بهبود کالبد شهری مناطق، مدیریت منابع 
بر اساس اصول اقتصاد مقاومتی، بازنگری و نوآوری در روش های تأمین 
مالی در سطح منطقه در چارچوب قوانین مرتبط مورد تأکید قرار گرفته 
است.همچنین ایجاد درآمدهای پایدار در سطح شهرداری مناطق، جلب 
مشارکت شهروندان به منظور ارتقاء سطح سرمایه های اجتماعی، مشارکت 
موثر در اصلاح و بهبود فرآیندهای خدمات رسانی به شهروندان و هماهنگی 
و همسوئی با سایر حوزه های شهرداری در چارچوب سند چشم انداز قم 
۱۴۱۴ نیز از دیگر موارد طرح شده در حکم انتصاب مدیران جدید ۴ منطقه 

شهرداری قم از سوی دکتر سقائیان نژاد می باشد.

مدیر عامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبر داد

جایگزین سازی گونه های کاج و اکالیپتوس 
گفت:  قم  شهرداری  سبز  فضای  و  پارک ها  سازمان  مدیرعامل 

جایگزین سازی گونه های کاج و اکالیپتوس در برنامه شهرداری است.
جوادیان با اشاره به برخی انتقادات مطرح شده در خصوص فضای سبز 
شهر قم اظهار کرد: برخی مردم و مسوولان به کاشت اکالیپتوس و کاج در 
شهر انتقاد دارند؛ کاشت این دو گونه از سال ۹۵ در محدوده شهر قم ممنوع 
شده است.مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با تاکید 
بر اینکه گونه های کاج و اکالیپتوس گونه های مقاوم هستند اما برای شهر 
مطلوب نیستند، افزود: بیش از ۸۰ گونه کاج در دنیا وجود دارد که گونه هایی 
که در قم وجود دارد مناسب اقلیم و آب و هوای این شهر نیست.وی با بیان 
اینکه جایگزین سازی گونه های کاج و اکالیپتوس در برنامه شهرداری است، 
تصریح کرد: البته قطع این گونه ها امکان پذیر نیست اما به مرور سعی داریم 

گونه های مناسب اقلیم قم در شهر چشم گیرتر شود.

شهردار سابق منطقه هفت قم  خبرداد

جمع آوری ماهانه بیش از 
141 تن پسماند خشک 

شهردار سابق منطقه هفت قم از جمع آوری ماهانه بیش از ۱۴۱ تن 
پسماند خشک در منطقه ۷ خبر داد.

علیرضا اقبالیان با اشاره به اقدامات انجام شده در منطقه هفت شهر قم 
در حوزه مدیریت پسماند اظهار کرد: روزانه بیش از یک میلیون و ۳۰۰ هزار 
مترمربع و ماهانه بیش از ۳۹ میلیون مترمربع از اراضی منطقه هفت توسط 
نیروهای خدمات شهری منطقه تنظیف و پاکسازی می شود.وی وضعیت 
جمع آوری پسماند خشک و تر در این منطقه را مورد توجه قرار داد و اظهار 
کرد: روزانه ۴۸ تن و ماهانه هزار و ۴۴۰ تن پسماند تر در منطقه جمع آوری 
می شود؛ همچنین میزان تناژ پسماند خشک جمع آوری شده روزانه در 
منطقه حدود ۴.۷ تن و ماهانه بیش از ۱۴۱ تن است.شهردار منطقه هفت 
قم بیان کرد: تنظیف معابر شهری و جمع آوری پسماند سطح منطقه با 
همکاری ۲۲۵ کارگر حوزه خدمات شهری، چهار دستگاه پرس و هشت 
دستگاه نیسان انجام می شود.اقبالیان همچنین اقدامات صورت گرفته در 
حوزه آموزش و تبلیغات مدیریت پسماند را مورد توجه قرار داد و افزود: 
به طور متوسط ماهانه ۴۰ بنر اطلاع رسانی در حوزه مدیریت پسماند در 

منطقه اکران می شود.

شهردار سابق منطقه چهار قم :

باند کندرو بلوار غدیر احداث می شود
شهردار سابق منطقه چهار قم از احداث باند کندرو بلوار غدیر در این 

منطقه خبر داد.
مجید متین فر با بیان اینکه احداث باند کندرو بلوار غدیر هم در دستور 
کار شهرداری منطقه است، گفت: همچنین تکمیل بلوار جمهوری، اجرای 
ادامه بلوار زائر، در دستور کار است.شهردار منطقه چهار قم ادامه داد:  اصلاح 
هندسی نقاط حادثه خیز طبق طرح های کمیته فنی را در برنامه داریم که 
از آن جمله دوربرگردان بلوار غدیر روبروی رنگین کمان و... است.وی با بیان 
اینکه امسال ۱۲۰ پروژه در بودجه شهرداری منطقه چهار با اعتبار ۱۵۰ 
میلیارد تومان پیش بینی شده که باید تمام آنها آماده شده و به بهره برداری 
برسد، خاطرنشان کرد: ۳۴ میلیارد تومان از این اعتبار در حوزه فضای سبز 
است. در حوزه احداث معابر و آسفالت ۱۹ میلیارد تومان و در حوزه هدایت 
آب های سطحی ۲ میلیارد تومان اعتبار داریم. اعتبار تملکات در منطقه نیز 

حدود ۴۰ میلیارد تومان است.

شهردار منطقه هشت قم  خبرداد

آغاز عملیات عمرانی احداث بوستان 
محله 5 مسکن مهر در پردیسان

شهردار منطقه هشت قم از آغاز عملیات عمرانی احداث بوستان محله ۵ 
مسکن مهر واقع در خیابان شهدای موتلفه پردیسان خبر داد.

ابوالفضل مستقیمی با اشاره به مختصات این بوستان ابراز داشت: 
مساحت بوستان فوق بالغ بر ۲۵هزار متر مربع می باشد.وی در ادامه برآورد 
اولیه هزینه احداث بوستان را ۱۵ میلیارد ریال عنوان کرد و افزود: این 
بوستان به منظور توسعه اماکن فرهنگی ورزشی، افزایش سرانه فضای سبز و 

ایجاد اماکن رفاهی جهت اوقات فراغت  شهروندان احداث می شود.
مستقیمی در ادامه کاربری های پیش بینی شده در این بوستان را مورد 
توجه قرار داد و خاطر نشان کرد: سرویس بهداشتی، بوفه ، آبنما، محوطه 
بازی کودکان، مسیر تندرستی، مسیر دوچرخه سواری و پارکینگ عمومی 

از جمله کاربری های پیش بینی شده در این بوستان می باشد.

با  امور عمرانی استانداری قم  معاون 
بیان اینکه جانمایی پایگاه های سلامت در 
سطح شهر مناسب نیست، گفت: شهرداری 
درانجام طرح های محلات هدف، در طرح 
ملی بازآفرینی، پایگاه هایی برای سلامت و 
بهداشت مردم طراحی و جانمایی نماید تا 

مشکلات موجود رفع شود.
در  یکشنبه  روز  بهشتی  محسن 
چهارمین جلسه ستاد بازآفرینی شهری 
پایدار قم، افزود: در این راستا ساختمان 
های کنونی یا استیجاری هستند و یا 
طراحی های مسکونی دارد که مانع ارائه 
سلامتی  و  بهداشتی  خدمات  مناسب 
که  کرد  پیشنهاد  است.وی  مردم  به 
ساختمانی در خیابان ایستگاه در محدوده 
فاطمه  مطهر حضرت  و حرم  آهن  راه 
معصومه)س( برای ارائه خدمات بهداشتی 
و سلامتی به شهروندان و زائران تملک 
شود، زیرا املاک این منطقه ارزان قیمت 
تر است و می توان به زائران نیز خدمات 
اندازی  راه  از  پس  گفت:  داد.وی  ارائه 
طالقانی  خیابان  در  فرقانی  بیمارستان 
)آذر( در هسته مرکزی شهر با وجود ارائه 
خدمتی به مردم ، نبود پارکینگ معضلی 
برای شهروندان شده است.بهشتی افزود: 
سر و صدای موتورخانه و تصفیه خانه 
بیمارستان فرقانی نیز باعث آزردگی مردم 
منطقه شده و باید این مسائل هر چه 
سریع تر حل شود.وی دربخش دیگری 

از سخنان گفت: مسئولان دستگاه های 
با مشارکت گسترده در تحقق  اجرایی 
طرح های بازآفرینی شهری باید احساس 
توجه و ارتقاء کیفیت زندگی را در مردم 
ایجاد نمایند. آنان باید به یقین برسند 
که ارتقاء کیفیت زندگی از شعار به عمل 
تبدیل شده است.بهشتی با بیان اینکه 
درسالهای گذشته مردم خروجی از طرح 
های شهری ندیده بودند، اضافه کرد: امروز 
شهروندان از طرح های بازآفرینی خروجی 
می بینند و در این راستا مطالبه گر شده 
اند که این مساله می تواند مشارکت آنان 
پی  در  ها  این طرح  بهتر  اجرای  در  را 
داشته باشد.وی ادامه داد: از سوی دیگر 

احیای هویت در محله های قدیمی و بافت 
فرسوده باعث ماندگاری جمعیت می شود.

بهشتی گفت: طرح های بازآفرینی شهری 
و بهبود وضعیت محله های قدیمی باعث 
ماندگاری جمعیت، ارزش گذاری به خانه 
ها و بافت های تاریخی می شود و اگر 
این اقدام صورت نمی گرفت تا ۵۰ سال 
دیگر محله های واقع در مرکز شهر خالی 
از سکنه و محل اراذل و اوباش و انواع فساد 
می شد.وی خاطرنشان کرد: باید بررسی 
شود چرا جمعیت محله ای مثل خاکفرج 
که نزدیک به مراکز اقتصادی است، در 
حال کاهش می باشد و جمعیت منطقه 
ای مثل پردیسان که دور از شهر است، 

افزایش یافته و مردم، شهرک های اطراف 
شهر را برای زندگی انتخاب می کنند.وی 
گفت:بخش عمده ای از بودجه دستگاه 
های اجرایی به پردیسان می رود و هنوز 
راضی  منطقه  این  در  هم مردم ساکن 
نیستند، در صورتی که محلات قدیمی 

امکانات کمتری دارند.
های  دستگاه  همه  اولویت   *

اجرایی دربازآفرینی یکسان باشد 
معاون استاندار قم درادامه گفت: دستگاه 
های اجرایی در بودجه سال ۹۸ و اصلاحیه 
بودجه سالجاری اعتباراتی برای بازآفرینی 
شهری در نظر بگیرند، زیرا با بودجه موجود 
اقدامات زیادی در محله های قدیمی نمی 
توان انجام داد.وی بیان کرد: شرکت های 
خدمات رسان از جمله آب، برق و گاز برای 
بازآفرینی شهری به عنوان طرح ملی که در 
سراسر کشور اجرا می شود، باید بودجه ای 
در نظر بگیرند تا طرح ها در مرحله اجرا 
با مشکل برخورد نکند.وی با تاکید بر این 
که اولویت همه دستگاه های اجرایی در امر 
بازآفرینی یکسان باشد، ادامه داد: باید در 
این راستا آسیب های اجتماعی، زیرساخت 
بازآفرینی  در  مذهبی  و  فرهنگی  های 
محلات دیده شود.بهشتی در ادامه با تاکید 
بر این که زمان اجرای طرح ها نباید طولانی 
شود، گفت: مردم انتظار دارند ابتدا طرح 
های در دست اقدام به اتمام برسد و سپس 

مسئولان به سراغ سایر پروژه ها بروند.

معاون امور عمرانی استانداری قم:

جانمایی پایگاه های سلامت درقم مناسب نیست

جولان مافیای کنکور، نبود نظارت در این آشفته بازارکاریکاتور

محمد على رجبى 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم 
گفت: در۶ ماهه ابتدایی سال ۹۷ حدود ۱۲۲میلیون دلار  
صادرات از گمرک استان قم داشته ایم، این میزان صادرات 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۲۰درصد افزایش 

داشته است
محمود سیجانی در رابطه با وضعیت صادرات استان 
حدود   ۹۷ سال  ابتدایی  ماهه  در۶  کرد:  عنوان  قم 
۱۲۲میلیون دلار  صادرات از گمرک استان قم داشته ایم، 
این میزان صادرات نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
۲۰درصد افزایش داشته است، رتبه استان قم در کشور 
معمولا متوسط رو به بالا بوده، یعنی از بین ۳۱ استان 
کشور در مقام ۹ تا۱۲ استان اول بوده ایم و نسبت به 

جمعیت استان در جایگاه خوبی قرار داریم.
وی افزود: محصولات پلاستیکی، پلیمری، کفش، 
دمپایی و انواع اسنک محصولاتی هستند که بیشترین 
میزان صادرات از استان را به خود اختصاص داده اند، 

همچنین عراق، افغانستان، هند، ترکیه، امارات، ازبکستان 
و آذربایجان کشورهایی هستند که به عنوان کشور هدف، 
بیشترین میزان صادرات را به این کشورها داشته ایم.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم در 
خصوص تعاملات تجاری تصریح کرد: بنابر آمار سال 
گذشته، کل صادرات حدود ۴۷میلیارد دلار و واردات 
حدود ۵۴میلیارد دلار بوده است، یعنی حدود ۷میلیارد 
دلار تراز منفی داریم، برای به صفر رساندن این تراز، باید 

صادرات را افزایش بدهیم.

استان صادر  از گمرک  * فرش دستباف قم 
نمی شود 

وی ادامه داد: فرش دستباف قم از گمرک استان 
صادر نمی شود به همین دلیل آمار دقیقی از میزان 
صادرات فرش دستباف در دسترس نیست، اما بر اساس 
آمارهای عملکردی سال های گذشته، بیش از ۲۰درصد 

ارزش صادرات فرش کشور به استان قم اختصاص دارد، 
البته گاهی فرش دستباف به اسم فرش دستباف قم 
صادر می شود یعنی در استانی دیگر و تحت مدیریت قم، 
بافته و صادر می شود و در دنیا به اسم فرش دستباف قم 
آن را می شناسند.سیجانی در رابطه با صادرات سوهان 
گفت: خوشبختانه محصول سوهان در کشورهای دیگر 
جایگاه پیدا کرده و محموله هایی از سوهان را به عمان، 
قطر، امارات، روسیه، عراق و اروپا ارسال شده است، اخیرا 
نمایشگاهی در بیروت برگزار شده که سوهان قم هم 
در آن وجود داشته است.وی درپایان خاطرنشان کرد: 
امسال تولید پسته در استان، نسبت به سال گذشته و 
نسبت به استان های دیگر بسیار خوب بوده و شرایط 
جوی یکی از عوامل رونق تولید پسته در استان است، 
اما چون صادرات از طریق استان های دیگر صورت می 
گیرد، پسته استان قم هنوز نتوانسته به جایگاه خوبی در 

صادرات دست پیدا کند.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم  اعلام کرد

رشد 20درصدی صادرات استان قم
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